
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 2423, 2477
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Αµυνταίου Φλώρινας, το
19ο Δηµοτικό Σχολείο Ζωγράφου, το Γενικό Λύκειο Κρυονε-
ρίου Αττικής, το Δηµοτικό Σχολείο Καναλίων Κέρκυρας, το
Δηµοτικό Σχολείο Αλεπούς Κέρκυρας και το 1ο Γενικό Λύκειο
Αλίµου, σελ. 2450, 2456, 2459, 2463, 2466, 2472

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 2454, 2456, 2465, 2466,
2467, 2472, 2473, 2474

4. Ανακοινώνεται ότι ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Ευκλείδης
Τσακαλώτος, καταθέτει  στον Πρόεδρο της Βουλής κ. Νικό-
λαο Βούτση, τον Κρατικό Προϋπολογισµό και την εισηγητική
αυτού έκθεση του οικονοµικού έτους 2016, καθώς και τον
τόµο για τις φορολογικές δαπάνες του 2016, σελ. 2464

5. Ανακοινώνεται η κατάθεση των εκθέσεων των γενικών
διευθυντών του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους, φορολο-
γικής διοίκησης, τελωνείων και ειδικών φόρων κατανάλωσης,
δηµόσιας περιουσίας και κοινωφελών περιουσιών του Υ-
πουργείου Οικονοµικών, καθώς και η δήλωση που προβλέ-
πεται από το άρθρο 58 του ν. 4270/2014, όπως αυτό ισχύει,
σελ. 2465

6. Ανακοινώνεται η κατάθεση του τόµου που αναφέρεται
στις φορολογικές δαπάνες του 2016 και τις εκθέσεις των γε-
νικών διευθυντών του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους, φο-
ρολογικής διοίκησης, τελωνείων και ειδικών φόρων κατανά-
λωσης, δηµόσιας περιουσίας και κοινωφελών περιουσιών του
Υπουργείου Οικονοµικών, καθώς και η δήλωση που προβλέ-
πεται από το άρθρο 58 του ν. 4270/2014, όπως αυτό ισχύει),
σελ. 2465

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευ-

τέρας 23 Νοεµβρίου 2015, σελ. 2476
2. Κατάθεση αναφορών µε αριθµό από 386 έως 455, σελ.

2423 – 2436
3. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

2437 - 2449
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγ-

κρότησης:
i. σχετικά µε την κάλυψη της δαπάνης µεταφοράς µε δη-

µόσια σύµβαση υπηρεσιών και των µαθητών των ΕΠΑΛ, σελ.
2451

ii. σχετικά µε το πρόγραµµα «Βοήθεια στο Σπίτι», σελ. 2452
iii. σχετικά µε τη µισθοδοσία των εργαζοµένων στις περι-

φέρειες, σελ. 2454
β) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σχε-

τικά µε την αντιµετώπιση των προβληµάτων του Πάρκου Πε-
ριβαλλοντικής Ευαισθητοποίησης «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ»,
σελ. 2456

γ) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών:
i. σχετικά µε την έλλειψη σαφούς νοµικής βάσης για τον

καταλογισµό κηδεµόνα των σχολαζουσών κληρονοµιών της
χώρας, σελ. 2458

ii. σχετικά µε την εφαρµογή του προγράµµατος φοροαπαλ-
λαγών για την ενεργειακή αναβάθµιση κατοικιών, σελ. 2460

iii. σχετικά µε τον κίνδυνο απώλειας της ρύθµισης των εκα-

τό δόσεων για συνεπείς φορολογούµενους πολίτες, σελ.
2461

δ) Προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρω-
πίνων Δικαιωµάτων, σχετικά µε ζητήµατα εφαρµογής του
νέου Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας, σελ. 2463

ε) Προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής:
i. σχετικά µε την ανάγκη άµεσης αποµάκρυνσης του πλοίου

«Μυτιλήνη» από τον λιµένα Καρλοβασίου Σάµου, σελ. 2465
ii. σχετικά µε την αναβάθµιση της ναυτικής εκπαίδευσης,

σελ. 2467
στ) Προς τους Υπουργούς Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλι-

σης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης:
i. σχετικά µε το κλείσιµο της Βιοµηχανίας της εταιρείας

«Coca-Cola Τρία  Έψιλον» στον Βόλο, σελ. 2469
ii. σχετικά µε την ανάγκη εξαίρεσης των ατόµων µε αναπη-

ρία και βαριά κινητική αναπηρία από τις νέες µειώσεις του
τρίτου µνηµονίου, σελ. 2470

iii. σχετικά µε το πρόγραµµα «Βοήθεια στο Σπίτι», σελ.
2472

ζ) Προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την καταβολή
εφηµεριών του ιατρικού προσωπικού της Β’ Υγειονοµικής Πε-
ριφέρειας Πειραιώς και Νήσων Αιγαίου, σελ. 2475

ΠΡΟΕΔΡΟΣ

ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 2464 - 2465

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α. , σελ. 2467 - 2477
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 2423 – 2464, 2465 - 2467

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 2465
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 2454
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 2474
ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α. , σελ. 2467, 2472, 2473, 2474
ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ Γ. , σελ. 2456
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 2454, 2456, 2466
ΜΠΑΛΑΦΑΣ Ι. , σελ. 2454
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 2454
ΦΩΤΙΟΥ Θ. , σελ. 2474

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ Τ. , σελ. 2458, 2459, 2460, 2461, 

2462
ΔΡΙΤΣΑΣ Θ. , σελ. 2465, 2466, 2467, 2468
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ Η. , σελ. 2461, 2462
ΚΑΜΜΕΝΟΣ Δ. , σελ. 2458, 2459
ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ Κ. , σελ. 2463, 2464
ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ Γ. , σελ. 2469, 2470
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 2454, 2455, 2456, 2457
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 2472, 2473, 2474, 2475
ΚΟΥΖΗΛΟΣ Ν. , σελ. 2467
ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ Γ. , σελ. 2456
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 2463
ΜΑΝΙΑΤΗΣ Ι. , σελ. 2460
ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Θ. , 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΘ’

Παρασκευή 20 Νοεµβρίου 2015



σελ. 2475, 2476
ΜΠΑΛΑΦΑΣ Ι. , σελ. 2451, 2452, 2454, 2455
ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ Γ. , σελ. 2451
ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 2470, 2471
ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 2463, 2464
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 2475, 2476
ΣΕΒΑΣΤΑΚΗΣ Δ. , σελ. 2465, 2466
ΣΤΕΡΓΙΟΥ Κ. , σελ. 2469
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 2452, 2453
ΤΣΙΡΩΝΗΣ Ι. , σελ. 2456, 2457
ΦΩΤΙΟΥ Θ. , σελ. 2471, 2472, 2473, 2474

Γ. Επί της κατάθεσης του κρατικού προϋπολογισµού:
ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 2464, 2465
ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ Ε. , σελ. 2465



Αθήνα, σήµερα στις 20 Νοεµβρίου 2015, ηµέρα Παρασκευή
και ώρα 10.00’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του
Βουλευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του ΣΤ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ ΚΡΕΜΑ-
ΣΤΙΝΟΥ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 19-11-2015
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΚΗ’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης

19ης Νοεµβρίου 2015, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολό του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Επείγουσες ρυθ-
µίσεις για την εφαρµογή της Συµφωνίας Δηµοσιονοµικών Στόχων
και Διαρθρωτικών Μεταρρυθµίσεων και άλλες διατάξεις») 

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον Γραµµατέα της Βου-
λής κ. Μάριο Κάτση, Βουλευτή Θεσπρωτίας, τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΘ’

Παρασκευή 20 Νοεµβρίου 2015



2424 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΘ’ - 20 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2015 2425



2426 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΘ’ - 20 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2015 2427



2428 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΘ’ - 20 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2015 2429



2430 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΘ’ - 20 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2015 2431



2432 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΘ’ - 20 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2015 2433



2434 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΘ’ - 20 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2015 2435



2436 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΘ’ - 20 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2015 2437



2438 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΘ’ - 20 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2015 2439



2440 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΘ’ - 20 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2015 2441



2442 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΘ’ - 20 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2015 2443



2444 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΘ’ - 20 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2015 2445



2446 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΘ’ - 20 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2015 2447



2448 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΘ’ - 20 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2015 2449



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕ-
ΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον

τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, είκοσι ένας µα-
θητές και µαθήτριες και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο

Δηµοτικό Σχολείο Αµυνταίου Φλώρινας. 
Η Βουλή τούς καλωσορίζει.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

2450 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµεθα στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 143/16-11-2015 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Αρκαδίας του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Γεωργίου Παπαηλιού προς τον
Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, σχετικά
µε την κάλυψη της δαπάνης µεταφοράς µε δηµόσια σύµβαση
υπηρεσιών και των µαθητών των ΕΠΑΛ.

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης κ. Ιωάννης Μπαλάφας.

Παρακαλώ, κύριε Παπαηλιού, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά
για να αναπτύξετε την ερώτησή σας. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κύριε Υπουργέ, είναι γνωστό ότι η
δαπάνη για τη µεταφορά των µαθητών πρωτοβάθµιας και δευτε-
ροβάθµιας εκπαίδευσης δηµοσίων σχολείων καλύπτεται από την
περιφέρεια, πέραν ενός κατωτάτου ορίου χιλιοµετρικής απόστα-
σης από τις κατοικίες των µαθητών µέχρι το σχολείο και χωρίς
χιλιοµετρικό περιορισµό προς τα άνω. Το ίδιο ισχύει και για τη
δαπάνη µεταφοράς των µαθητών µουσικών και καλλιτεχνικών
σχολείων, οι οποίοι προστέθηκαν µε κοινή υπουργική απόφαση
το 2015.

Ως µη όφειλε εξαιρούνται από την κάλυψη της δαπάνης µετα-
φοράς τους µε δηµόσια σύµβαση υπηρεσιών οι µαθητές των
ηµερήσιων και εσπερινών ΕΠΑΛ για απόσταση µεταξύ του τόπου
κατοικίας και του σχολείου που υπερβαίνει τα είκοσι χιλιόµετρα.

Αυτή η δυσµενής και άνιση µεταχείριση, κατά την άποψή µου,
συνιστά αδικαιολόγητη αδικία για τους µαθητές των ΕΠΑΛ, αφ’
ενός διότι εµφανίζεται η επαγγελµατική εκπαίδευση, η οποία
αποτελεί και τη βάση της παραγωγικής ανασυγκρότησης της
χώρας, να τίθεται σε δεύτερη µοίρα και αφ’ ετέρου διότι οι µα-
θητές των ΕΠΑΛ και ιδίως των εσπερινών ΕΠΑΛ είναι εργαζόµε-
νοι, οι οποίοι µε ιδιαίτερο κόπο και προσπάθεια επιδιώκουν να
κατακτήσουν τη γνώση. Και επιπλέον, δεν έχουν τη δυνατότητα
να την αποκτήσουν υπό συνθήκες κανονικότητας λόγω της κα-
θηµερινής βιοπάλης. 

Ιδιαίτερα στην Αρκαδία, όπου λειτουργούν τέσσερα ηµερήσια
και ένα εσπερινό ΕΠΑΛ, λόγω µορφολογίας του εδάφους, µεγά-
λων αποστάσεων και κλιµατολογικών συνθηκών, ιδίως τον χει-
µώνα, η δυνατότητα µεταφοράς των µαθητών των ΕΠΑΛ µε ίδια
µέσα είναι απαγορευτική.

Το ερώτηµα, λοιπόν, που τίθεται στον κύριο Υπουργό είναι εάν
προτίθεται να αναλάβει πρωτοβουλία, προκειµένου, µε την έκ-
δοση νέας κοινής υπουργικής απόφασης µε τους συναρµόδιους
Υπουργούς, να καλύπτεται και η δαπάνη µεταφοράς µε δηµόσια
σύµβαση υπηρεσιών και των µαθητών των ΕΠΑΛ.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σας ευχαριστώ και

εγώ.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών και Διοι-

κητικής Ανασυγκρότησης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν χωρεί αµφιβολία, κύριε συνάδελφε, ότι θέτετε ένα σηµαν-

τικό ζήτηµα και µια αδικαιολόγητη αντιµετώπιση. Έχετε δίκιο σε
αυτό όπως το θέτετε. Και θα ήθελα να πω ότι από την άποψη
αυτή θεωρώ θετικό ότι αναδεικνύεται το ζήτηµα αυτό και η ση-
µερινή συζήτηση -είναι αναµφισβήτητο γεγονός- θα συµβάλει
στην οµαλή και εύρυθµη παροχή υπηρεσιών µεταφοράς των µα-
θητών των ΕΠΑΛ, για τους οποίους υπάρχει συγκεκριµένη εξαί-
ρεση στην υφιστάµενη σήµερα νοµοθεσία. Μιλάµε για µια
ιδιαίτερα ευαίσθητη κατηγορία, η οποία πλήττεται ιδιαίτερα εν
µέσω µάλιστα της δυσχερούς οικονοµικής συγκυρίας που τους
δυσκολεύει ακόµα περισσότερο.

Το ζήτηµα αυτό έχει ήδη τεθεί σε γνώση του Υπουργείου Εσω-
τερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης και εξετάζουµε συγκε-
κριµένα, σε συνδυασµό µε το ισχύον θεσµικό πλαίσιο αλλά και
τις δυνατότητες που παρέχονται σήµερα, την αντιµετώπιση του
θέµατος. 

Όπως είπατε κι εσείς, γενικά η µεταφορά των µαθητών προς

τα σχολεία τους σε καθηµερινή βάση είναι ένα σωστότατο µέτρο.
Καθορίζεται από την κοινή υπουργική απόφαση 24001/2013, η
οποία µάλιστα τροποποιήθηκε τον Σεπτέµβριο του 2015 µε την
31636 κοινή υπουργική απόφαση, η οποία όρισε ότι «µεταφέρον-
ται χωρίς χιλιοµετρικούς περιορισµούς στο σχολείο τους καθη-
µερινά πέραν των άλλων και οι µαθητές των µουσικών σχολείων
και των καλλιτεχνικών σχολών και των σχολείων διαπολιτισµικής
εκπαίδευσης», µην αναφέροντας τα ΕΠΑΛ -τα επαγγελµατικά λύ-
κεια- στη συγκεκριµένη κοινή υπουργική απόφαση, µε την οποία
έγινε αυτή η συµπλήρωση. 

Υπάρχει µόνο το εξής ζήτηµα, το οποίο σας θέτω υπ’ όψιν,
γιατί δεν έχουµε κανένα λόγο να µην το θέτουµε. Πρέπει να κα-
λύψουµε -και θα τα καλύψουµε- τα επαγγελµατικά λύκεια ως
προς το ζήτηµα της κατάργησης του ορίου των είκοσι χιλιοµέ-
τρων. Μέχρι τα είκοσι χιλιόµετρα δεν υπάρχει θέµα µεταφοράς.
Καλύπτεται µε τρόπους που µπορούν να καλύπτονται. Το ζήτηµα
είναι για πάνω από είκοσι χιλιόµετρα και σε µια περιοχή, όπως η
περιοχή στην οποία είναι Βουλευτής ο ερωτών, ο κ. Παπαηλιού,
η Αρκαδία. Εκεί το ζήτηµα αυτό είναι υπαρκτό σαν πρόβληµα,
γιατί έχουν µεγαλύτερες αποστάσεις, µικρό αριθµό ΕΠΑΛ και,
εποµένως, όντως είναι µεγαλύτερες οι αποστάσεις και πρέπει να
καλυφθούν, δηλαδή να αρθεί το όριο των είκοσι χιλιοµέτρων. 

Καταλαβαίνετε ότι προκαλείται µια µικρότερη ή µεγαλύτερη
επιπρόσθετη δαπάνη σε βάρος τους κρατικού προϋπολογισµού.
Επειδή ασφαλώς, όµως, το Υπουργείο Εσωτερικών και Διοικητι-
κής Ανασυγκρότησης αντιλαµβάνεται πλήρως το πρόβληµα που
προκαλείται στη διαδικασία της µεταφοράς των µαθητών, ιδιαί-
τερα, όπως είπα και προηγούµενα, στην περίπτωση που θίγεται
µε την εν λόγω επίκαιρη ερώτηση, ως Υπουργείο στο πλαίσιο της
τρέχουσας δηµοσιονοµικής δυσχέρειας και συγκυρίας µελετάµε
τη δυνατότητα ικανοποίησης του συγκεκριµένου αιτήµατος για
συµπερίληψη των µαθητών του ΕΠΑΛ στην ρύθµιση, στην άρση
του περιορισµού των είκοσι χιλιοµέτρων για τη µεταφορά των
µαθητών. 

Συγκεκριµένα αυτές τις µέρες ζητήσαµε και από το Υπουργείο
Παιδείας να µας ενηµερώσει υπεύθυνα, συγκεκριµένα για τι
αριθµό µιλάµε και σε ποιες περιοχές, ούτως ώστε να προσδιορί-
σουµε το συγκεκριµένο κόστος και να προχωρήσουµε στη ρύθ-
µιση την οποία και εµείς θεωρούµε αναγκαία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Παπαηλιού,

έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Είναι ευχάριστο ότι η Κυβέρνηση και

ο αρµόδιος Υπουργός απαντούν θετικά στο συγκεκριµένο αί-
τηµα, το οποίο είναι απόλυτα δίκαιο. Πρώτον, συνιστά, όπως είπα
και προηγουµένως, άνιση µεταχείριση των µαθητών των ΕΠΑΛ
και, δεύτερον, η εξαίρεσή τους δεν έχει καµία δικαιολογητική
βάση. 

Θα έλεγα, εις επίρρωσιν των όσων είπε και ο Υπουργός, ότι η
δαπάνη φυσικά και παίζει ρόλο. Όµως, όταν πρόκειται για θέ-
µατα εκπαίδευσης και ειδικά για µαθητές προβληµατικών και
άγονων περιοχών, για τους οποίους, κυρίως, τίθεται το θέµα, νο-
µίζω ότι αυτό θα πρέπει να µην αποτελεί προτεραιότητα, ειδικά
για µια Κυβέρνηση της Αριστεράς.

Επιπλέον, θα έλεγα ότι θα δικαιολογείτο στην περίπτωση των
µαθητών των ΕΠΑΛ µια ευνοϊκή µεταχείριση. Διότι, όπως ανέ-
φερα και προηγουµένως, τα ΕΠΑΛ αποτελούν τη βάση της τεχνι-
κής εκπαίδευσης, που θεωρούµε ότι θα έπρεπε να αποτελέσει
τον άξονα για την παραγωγική ανασυγκρότηση της χώρας, την
οποία επιδιώκει η Κυβέρνηση. 

Ένας επιπλέον λόγος, είναι ότι οι µαθητές αυτοί, ιδίως των νυ-
χτερινών σχολείων, βιώνουν τη βιοπάλη και προσπαθούν να κα-
τακτήσουν τη γνώση µε υπερένταση των δυνάµεών τους. Τέλος,
προέρχονται -το είπατε και εσείς- από ορεινές και αποµακρυσµέ-
νες περιοχές, τις οποίες δεν καλύπτει η συγκεκριµένη ρύθµιση. 

Εποµένως, θα έλεγα ότι είναι ευχάριστο και προς αυτήν την
κατεύθυνση θα πρέπει να κινηθεί το Υπουργείο, ούτως ώστε να
εκδοθεί κοινή υπουργική απόφαση, η οποία θα καλύπτει και τους
µαθητές των ΕΠΑΛ, διότι δεν είναι παιδιά ενός κατώτερου θεού.

Επίσης και η περιφέρεια, κύριε Υπουργέ, θα πρέπει να έχει
προτεραιότητα, γνωστού όντος ότι, δυστυχώς, µέχρι τώρα το
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αθηνοκεντρικό κράτος είναι εκείνο που κυριαρχούσε. 
Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ κι εγώ. 
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε και πάλι τον λόγο για τρία λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών και Διοι-

κητικής Ανασυγκρότησης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Υπάρχουν δύο πλευρές. Νοµίζω ότι συµφωνούµε ότι υπάρχει

από τη µεριά του Υπουργείου και της Κυβερνήσεως η πολιτική
βούληση. Δεσµευόµαστε ότι θα το προχωρήσουµε. Ένα είναι
αυτό. 

Υπάρχει φυσικά και το ζήτηµα της δαπάνης. Μπορεί η οικονο-
µική να µην είναι η κύρια πλευρά, αλλά υπάρχει και αυτή διά-
σταση και δεν µπορούµε να την αγνοήσουµε. Γι’ αυτό ζητήσαµε
και την τεκµηρίωση πόσοι, τι αριθµός κ.λπ., για να µπορούµε να
είµαστε συγκεκριµένοι στη διεκδίκηση, στην προώθηση του αι-
τήµατος αυτού.

Θέλω, όµως, µε την ευκαιρία να τονίσω, επειδή µας ακούει και
κάποιος κόσµος πιθανόν, ότι και για τους µαθητές των ΕΠΑΛ για
αποστάσεις µικρότερες των είκοσι χιλιοµέτρων ή για µεταφορά
µε ίδια µέσα και όχι µε δηµόσια σύµβαση, το κόστος αυτό καλύ-
πτεται. Γι’ αυτές τις δύο διαστάσεις δηλαδή, όταν µιλάµε για
απόσταση µικρότερη των είκοσι χιλιοµέτρων ή όταν κινούνται µε
ίδια µέσα, το κόστος αυτό καλύπτεται. 

Ο κύριος Βουλευτής µιλάει για περιπτώσεις –και είναι λογικό-
που στην περιοχή του είναι υπαρκτές. Ιδιαίτερα στην περιοχή
του, όχι σε όλα τα αστικά κέντρα. Πιθανόν στα αστικά κέντρα το
πρόβληµα να µην είναι τόσο έντονο ή δεν είναι καν έντονο, γιατί
δεν έχουµε αποστάσεις είκοσι χιλιοµέτρων. Πρόκειται περί εξαι-
ρέσεων. Σε περιοχές, όµως, όπως η Αρκαδία, είναι υπαρκτό το
πρόβληµα. Πρέπει, δηλαδή, να καλύψουµε και τις αποστάσεις
άνω των είκοσι χιλιοµέτρων και όχι µε ίδια µέσα µόνο, αλλά και
µε δηµόσια σύµβαση προσφοράς υπηρεσιών.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Επόµενη είναι η πέµπτη µε αριθµό 145/16-11-2015 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος Ελλάδας, κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη, προς τον
Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, σχετικά
µε το πρόγραµµα «Βοήθεια στο Σπίτι».

Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το πρόγραµµα «Βοήθεια στο Σπίτι» απασχολεί

τέσσερις χιλιάδες εργαζόµενους και πάνω από εκατό χιλιάδες
συνταξιούχους και άτοµα µε ειδικές ανάγκες ως αποδέκτες. Είναι
γεγονός ότι το «Βοήθεια στο Σπίτι» αποτελεί µία σηµαντική δοµή
για την οικογένεια και προσφέρει σηµαντικότατες υπηρεσίες
στους ηλικιωµένους, στα ΑΜΕΑ, παρότι δυστυχώς ποτέ δεν ανα-
πτύχθηκε ολοκληρωµένα στη χώρα µας, ώστε να καλύπτει το σύ-
νολο των αναγκών. 

Οι εργαζόµενοι σε αυτό το πρόγραµµα, παρ’ όλο που είναι
τέσσερις χιλιάδες όπως σας είπα και πάνω από εκατό χιλιάδες
οι αποδέκτες, έχει πολύ περιορισµένη έκταση. Αυτό αποδεικνύε-
ται από το γεγονός ότι µε ηλικία άνω των εξήντα πέντε ετών είναι
δυόµισι εκατοµµύρια, κάτω από το όριο της φτώχειας είναι το
27% και από αυτούς ένα εκατοµµύριο ζουν εντελώς µόνοι τους. 

Τη Δευτέρα έγινε η πανελλαδική κινητοποίηση των εργαζοµέ-
νων στο Υπουργείο Εργασίας και ανακοινώθηκε και από τον κ.
Κουρουµπλή και από την κ. Φωτίου ότι το πρόγραµµα θα παρα-
ταθεί και για το 2016 µε τη µορφή που έχει και µε την ίδια χρη-
µατοδότηση, ενώ ταυτόχρονα επεξεργάζεται τη δηµιουργία
πανελλαδικού δικτύου πρωτοβάθµιας φροντίδας ηλικιωµένων,
ΑΜΕΑ και ευάλωτων οµάδων.

Στην πραγµατικότητα, όµως, δεν είπατε τίποτα περισσότερο
από αυτό που έλεγαν οι προηγούµενες κυβερνήσεις της Νέας
Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ. Επαναλαµβάνετε, δηλαδή, την ίδια
τακτική: Τους κρατάτε σε οµηρία. Και µάλιστα, πολύ φοβόµαστε
ότι µε φύλλο συκής την αγωνία των εργαζοµένων για να παρα-
ταθεί το πρόγραµµα, δηλαδή να εξασφαλίσουν τη δουλειά τους
για έναν ακόµη χρόνο και τις αυξηµένες, βέβαια, ανάγκες που
έχουν οι συνταξιούχοι και τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες, που προ-

σφεύγουν σε αυτές τις ανεπαρκείς όσον αφορά το περιεχόµενο
και την έκτασή τους δοµές, στοχεύετε στο να αποδεχθούν πιο
εύκολα τις νέες αντιδραστικές, εργασιακές, ευρύτερα κοινωνικές
ανατροπές που προετοιµάζονται.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επιτρέψτε µου, µε την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε, να πω το
εξής:

Συνεχίζετε να κρατάτε σε ισχύ το άρθρο 64 του ν. 4277/14, το
οποίο απαγορεύει την µετατροπή των συµβάσεων των εργαζο-
µένων στο πρόγραµµα σε αορίστου χρόνου. Άρα τους οδηγείτε
αργά ή γρήγορα στην απόλυση. Καµµία δέσµευση για µόνιµη
σχέση εργασίας. 

Λες και κάνετε χάρη µετά από δεκατρία χρόνια δουλειάς, κάτω
από αντίξοες συνθήκες, µε ελλείψεις βασικών υλικών, µε αυτο-
κίνητα που έχουν κάνει τον κύκλο τους, µε κινδύνους των εργα-
ζοµένων –ειδικά σε αποµακρυσµένες περιοχές- χωρίς επιµόρ-
φωση, χωρίς να καταβάλλονται τα δεδουλευµένα στην ώρα τους.
Μετά από όλα αυτά, έρχεστε σήµερα και τους λέτε «πάρτε άλλη
µία παράταση ενός χρόνου». 

Άρα είναι αναγκαία σήµερα πολύ περισσότερο η διεύρυνση, η
στήριξη και η αναβάθµιση αυτών των δηµόσιων προνοιακών υπη-
ρεσιών. Πρέπει να αποτραπεί η ιδιωτικοποίησή τους µε οποιοδή-
ποτε µανδύα και αν ντυθεί, είτε µε ΜΚΟ είτε µε ΚΟΙΝΣΕΠ είτε
απευθείας σε ιδιώτες. Απαιτείται εκσυγχρονισµός, αναβάθµιση
και διεύρυνση του κοινωνικού έργου. Πρέπει να ενταθεί ως πρό-
γραµµα και να υλοποιείται µέσα από τις κοινωνικές υπηρεσίες
των δήµων, µε σταθερή και επαρκή χρηµατοδότηση από τον κρα-
τικό προϋπολογισµό, να παρέχονται πλήρεις υπηρεσίες σε όλους
όσους έχουν ανάγκη, χωρίς εξαιρέσεις και δωρεάν, αποσυνδε-
δεµένες από την ασφαλιστική και εισοδηµατική τους κατάσταση.
Να µην απολυθεί κανένας εργαζόµενος, να µονιµοποιηθούν όλοι,
να προσληφθεί επιπλέον όλο το αναγκαίο µόνιµο προσωπικό
όλων των ειδικοτήτων µε πλήρη µισθολογικά και ασφαλιστικά δι-
καιώµατα.

Πώς απαντάτε σε όλα αυτά; Όχι παράταση ενός χρόνου µόνο.
Οι εργαζόµενοι στο πρόγραµµα αγωνιούν και θέλουν πολύ συγ-
κεκριµένες απαντήσεις. Όλα αυτά τα «θα δούµε, εάν και εφόσον
ανατάξει η οικονοµία του κράτους» για τους εργαζόµενους, για
τους συνταξιούχους, για τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες δεν λένε
απολύτως τίποτα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε
Συντυχάκη, ολοκληρώστε.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Απλά προέκυψαν πολλά ερωτήµατα µετά τις εξαγγελίες των δύο
Υπουργών, γι’ αυτό βλέπετε ότι τα ερωτήµατα είναι πολλά, αλλά
αναγκαία για να απαντηθούν.

Αναφερθήκατε στη συγκρότηση ενός πανελλαδικού δικτύου
πρωτοβάθµιας φροντίδας. Δώστε µας µία εικόνα. Τι εννοείτε;
Πώς θα λειτουργεί αυτό; Για να το λέτε κάτι θα έχετε στο µυαλό
σας, ένα πλάνο, κάποιο σχέδιο εν πάση περιπτώσει. Θα χρηµα-
τοδοτείται από εθνικούς πόρους, όπως µας είπατε. Μπορούν να
στηριχθούν οι κοινωνικές δοµές σε επισφαλή προγράµµατα
µέσω ΕΣΠΑ ή µέσω των ΠΕΠ; Θα δείτε –λέτε- τι θα κάνετε µε το
εργασιακό µετά από δεκατρία χρόνια; Μπορεί να υπάρξουν
δοµές µε ετήσιες συµβάσεις, µε πεντάµηνες και δίµηνες συµβά-
σεις; 

Όλα αυτά, λοιπόν, τα ερωτήµατα αφορούν τους εργαζόµε-
νους, αφορούν χιλιάδες συνταξιούχους και άτοµα µε ειδικές
ανάγκες και πρέπει µε έναν τρόπο να δώσετε σαφείς και συγκε-
κριµένες απαντήσεις.

Ευχαριστώ για την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε,

κύριε Συντυχάκη.
Τον λόγο έχει ο Υφυπουργός κ. Μπαλάφας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών και Διοι-

κητικής Ανασυγκρότησης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επίσης, ευχαριστώ και τον κ. Συντυχάκη που υποβάλλει αυτήν

την ερώτηση. Όπως αποδείχτηκε από όσα είπε, υπάρχουν συγ-
κεκριµένες απαντήσεις, τις οποίες γνωρίζει, γιατί ήταν παρών -
και καλά έκανε- στη συγκεκριµένη συνάντηση.
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Τον ευχαριστώ, όµως, σε κάθε περίπτωση, γιατί µε τη σηµε-
ρινή συζήτηση µάς δίνεται η δυνατότητα µε ακόµα πιο ξεκάθαρο
τρόπο -γιατί θεωρώ ότι είναι ξεκάθαρος, κύριε συνάδελφε- να
δοθεί ένα τέλος στις ανησυχίες των δικαιούχων και στις ανησυ-
χίες των εργαζοµένων ή τις όποιες ανησυχίες και να διαβεβαι-
ώσουµε στην προκειµένη περίπτωση τους εργαζόµενους ότι δεν
πρόκειται να υπάρξει καµµία απόλυση ούτε σήµερα ούτε αύριο.
Ας µην σπέρνουµε την κινδυνολογία. Η κατάσταση είναι δύσκολη
και την ξέρουµε. Να µην κάνουµε καµµιά ωραιοποίηση, αλλά
ούτε και αυτήν την άγρια κινδυνολογία. Δεν υπάρχει λόγος, δεν
βοηθάει σε τίποτα. 

Δεν θα υπάρξει καµµιά απόλυση και καµµία ιδιωτικοποίηση.
Επειδή λέτε ότι οι εργασιακές σχέσεις εµποδίζουν, να σας πω
ότι τόσα χρόνια µε αυτές τις εργασιακές σχέσεις προσφέρουν
οι εργαζόµενοι µία τεράστια βοήθεια. Το πρόγραµµα είναι από-
λυτα ωφέλιµο στις εβδοµήντα τρεις χιλιάδες ανθρώπους, οι
οποίοι δέχονται τις υπηρεσίες, µε τις συγκεκριµένες εργασιακές
σχέσεις. Προφανώς θα θέλαµε να υπάρχουν οι απόλυτα µόνιµες,
εντελώς διαφορετικές, ακόµα καλύτερες εργασιακές σχέσεις.
Όµως, αυτό που γίνεται τόσα χρόνια στο πρόγραµµα «Βοήθεια
στο Σπίτι» είναι µία πολύ σοβαρή προσφορά, την οποία σε καµµία
περίπτωση και κανείς δεν µπορεί να απαξιώνει ούτε να απαξιώνει
το έργο των εργαζόµενων και των υπαλλήλων σε αυτές τις υπη-
ρεσίες.

Θα ήθελα να πω, επίσης, ότι η ερώτηση αυτή θα έπρεπε να
απευθυνθεί στο αρµόδιο Υπουργείο που είναι το Υπουργείο Ερ-
γασίας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, όπως έκανε ο παρών συνά-
δελφος κ. Κεγκέρογλου, ο οποίος υπέβαλε την ιδία ερώτηση
στην κ. Φωτίου, η οποία µετά από λίγο θα είναι εδώ για να απαν-
τήσει.

Σας προτείνω, κύριε Συντυχάκη, να καθίσετε, αν έχετε λίγο
χρόνο, για να έχετε µια πιο ολοκληρωµένη απάντηση από την
καθ’ ύλην αρµόδια Υπουργό και από το καθ’ ύλην αρµόδιο Υ-
πουργείο.  

Αυτό που θέλω να πω είναι ότι σύµφωνα και µε τις διαβεβαι-
ώσεις τις οποίες έχετε υπ’ όψιν σας -και το είπατε και αυτό είναι
προς τιµήν σας- το πρόγραµµα µε τη µορφή που ισχύει µέχρι σή-
µερα και µε τους ίδιους εργαζόµενους και µε τις ίδιες σχέσεις
θα συνεχιστεί µέχρι το τέλος του 2016, µε εξασφαλισµένη τη
χρηµατοδότηση των 60 εκατοµµυρίων ευρώ, η οποία θα κατανε-
µηθεί στους φορείς που χρηµατοδοτούν το πρόγραµµα –ΑΚΑΓΕ,
Γενική Γραµµατεία Πρόνοιας, ΙΚΑ-ΕΤΑΜ κ.λπ.. 

Αναφορικά δε µε την τρέχουσα σύµβαση, το διάστηµα που
µας αποµένει έχουν καταβληθεί ήδη τρεις δόσεις κατ’ εφαρµο-
γήν  της σχετικής προγραµµατικής σύµβασης. Έχει ξεκινήσει η
καταβολή και της τέταρτης δόσης από τους φορείς που χρηµα-
τοδοτούν το συγκεκριµένο πρόγραµµα. Και προκειµένου να κλεί-
σει το πρόγραµµα µέχρι και το τέλος του έτους, είναι τα πράγ-
µατα επίσης τακτοποιηµένα. Απαιτείται ένα ποσόν το οποίο είναι
εξασφαλισµένο και θα κατανεµηθεί στους φορείς που χρηµατο-
δοτούν. Θα κατατεθεί τροπολογία στη Βουλή για την επέκταση
του προγράµµατος το 2016. 

Κατά τα λοιπά, για να µην αντιµετωπίζω και ένα πρόβληµα το
οποίο επαναλαµβάνω δεν είναι αρµοδιότητά µας. Δεν ξέρω αν
είναι σύµπτωση -ευτυχής σύµπτωση σίγουρα- που είναι εδώ ο κ.
Κεγκέρογλου και σε λίγο η κ. Φωτίου να συζητήσετε και για το
παραπέρα τι θα γίνει και τα σχέδια που υπάρχουν, τα οποία ευ-
λόγως ρωτάτε τι πρέπει να γίνει. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ και

εγώ, κύριε Μπαλάφα. 
Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, αυτά τα είπαν

–όχι εσείς- οι δύο άλλοι Υπουργοί προχθές. Τα λέτε και εσείς τα
είπαν και οι προηγούµενες κυβερνήσεις, ακριβώς το ίδιο πράγµα.
Όλα καλά µέχρι σήµερα λέτε. Όλα καλά! Ικανοποιηµένοι είστε. 

Δηλαδή, το ότι εδώ έχουµε δυόµισι εκατοµµύρια συνταξιού-
χους, το 27% κάτω από το όριο της φτώχειας, ένα εκατοµµύριο
που µένουν µόνοι τους και µόνο εκατό χιλιάδες καλύπτονται από
αυτό το πρόγραµµα, είναι όλα καλά. Εν πάση περιπτώσει, ο κα-
θένας ας βγάλει τα συµπεράσµατά του. 

Αλλά προσέξτε να δείτε: Εδώ υπάρχει ένα νέο διάδοχο σχήµα
από το 2012 λόγω ΠΑΣΟΚ, ο ν.4052, που αντικαθιστά το πρό-
γραµµα «Βοήθεια στο Σπίτι» µε το πρόγραµµα «Κατ’ Οίκον Φρον-
τίδα Συνταξιούχων». Αυτό το νέο σχήµα δεν προβλέπει άλλη
χρηµατοδότηση πέραν αυτής των ασφαλιστικών εισφορών. Και
από το χαρακτήρα του αντικειµενικά πετά απ’ έξω από τις δοµές
την πλειοψηφία των συνταξιούχων και των ατόµων µε ειδικές
ανάγκες και τους εργαζόµενους. η υλοποίησή του δε, εκχωρείται
στις λεγόµενες ΚΟΙΝΣΕΠ, ΜΚΟ και ιδιωτικές επιχειρήσεις. 

Αυτό το διαδοχικό σχήµα εσείς το υιοθετείτε ή όχι; Θα το ακυ-
ρώσετε µε νέα νοµοθετική ρύθµιση και θα συνεχίσετε µε το
ισχύον πρόγραµµα ή θα το ενεργοποιήσετε µε ή χωρίς πανελλα-
δικό δίκτυο πρωτοβάθµιας φροντίδας; Και το ένα και το άλλο δεν
γίνεται. 

Με αυτήν την ασάφεια, τη γενικότητα στην απάντηση, -γιατί
πιθανόν να το λύσετε τώρα- δεν θα ξεγελάσετε τους εργαζόµε-
νους, έτσι ώστε µετά από ένα χρόνο και αφού συνδεθεί το πρό-
γραµµα αυτό µε το ασφαλιστικό και τη νέα αντιασφαλιστική
λαίλαπα που ετοιµάζει η συγκυβέρνησή σας να φέρει στη Βουλή
θα έρθετε να πείτε: «α, τώρα δεν µπορούµε να κάνουνε διαφο-
ρετικά, διότι οι δεσµεύσεις µας απέναντι στους εταίρους στην
Ευρωπαϊκή Ένωση…». 

Πολύ φοβόµαστε ότι θα εντάξετε αυτό το πανελλαδικό δίκτυο
ακριβώς σε αυτήν τη λογική. Θα υποτάξετε, δηλαδή, τις ανάγκες
των συνταξιούχων και των ατόµων µε ειδικές ανάγκες στο νέο
ασφαλιστικό σύστηµα που αποτελεί καρµανιόλα για τους εργα-
ζόµενους. Θα συνδεθεί µε την κατάργηση του ΕΚΑΣ, µε την αύ-
ξηση του ορίου συνταξιοδότησης, θα συνδέσετε το εργασιακό
των εργαζοµένων του προγράµµατος «Βοήθεια στο Σπίτι» και θα
αυστηροποιήσετε τα κριτήρια ένταξης συνταξιούχων και ατόµων
µε ειδικές ανάγκες, συνεχίζοντας την οµηρία των εργαζοµένων,
την ιδιωτικοποίηση των δοµών. 

Σηµασία, λοιπόν, δεν έχει εάν συστήσετε ένα πανελλαδικό δί-
κτυο έστω και µε τη συνδροµή των εργαζοµένων –όπως λέτε- σε
αυτό το δίκτυο. Γιατί, εάν είναι να φτιάξετε ένα πανελλαδικό δί-
κτυο, το οποίο ουσιαστικά θα το µετατρέψετε σε ένα χωνευτήρι
όλων των δοµών και το οποίο θα λειτουργεί στο πλαίσιο των προ-
γραµµάτων αντιµετώπισης της ακραίας φτώχειας µε ψίχουλα, σε
πολύ λιγότερους αποδέκτες, µε πολύ λιγότερους εργαζόµενους,
σε πολύ πιο δυσµενείς εργασιακές συνθήκες, ε, σε αυτό εµείς
δεν συµφωνούµε και νοµίζω ότι δεν συµφωνούν και οι εργαζό-
µενοι και οι συνταξιούχοι. 

Πρέπει, λοιπόν, να γνωρίζουν οι εργαζόµενοι στο πρόγραµµα,
οι συνταξιούχοι, τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες τι επιφυλάσσει το
διάδοχο σχήµα µε το ν. 4052, διότι ο ν. 4052 προβλέπει ότι η πα-
ροχή στους συνταξιούχους και τα ΑΜΕΑ χαρακτηρίζεται ως επί-
δοµα και συνδέεται άµεσα µε το ασφαλιστικό σύστηµα και τις
εισφορές των εργαζοµένων. Δηλαδή, η χρηµατοδότηση θα προ-
έρχεται από την παρακράτηση του 0,2% των εισφορών κύριας
ασφάλισης. Προέβλεπε –γιατί έχει παγώσει τώρα- την εφαρµογή
της παρακράτησης µετά την1-1-2015. Γι’ αυτό σας ρωτάµε τι
προτίθεστε να κάνετε. Θα την ξεπαγώσετε; Θα ενεργοποιήσετε
αυτό το διάδοχο σχήµα; Και πολλά άλλα βέβαια.

Από τη δική µας θέση ως Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας θα
θέλαµε να σας πούµε ότι υποστηρίζουµε µια πολιτική µε κρατικές
και δωρεάν υπηρεσίες κοινωνικής και ιατρικής φροντίδας στο
σπίτι που θα ανταποκρίνονται στις ανάγκες όλων των ηλικιωµέ-
νων, των αναπήρων, των χρόνια πασχόντων χωρίς κανένα απο-
κλεισµό και καµµία οικονοµική επιβάρυνση των ίδιων καθώς και
των ασφαλιστικών ταµείων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως της οµιλίας του
κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Ο πυρήνας για µας πρέπει να είναι το κέντρο υγείας και στην

πόλη και στο χωριό στο πλαίσιο του ενιαίου καθολικού αποκλει-
στικά δηµόσιου και δωρεάν συστήµατος υγείας και πρόνοιας. 

Από αυτήν την άποψη, λοιπόν, πρέπει να απαντήσετε στον πυ-
ρήνα του προβλήµατος. Δεν απαντάτε και το µεταθέτετε εις το
διηνεκές, στη Δευτέρα Παρουσία, δηλαδή. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την πολύ µεγάλη ανοχή που
δείξατε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών και Διοι-

κητικής Ανασυγκρότησης): Μερικές φορές διερωτώµαι αν
υπάρχει πραγµατικά διάλογος. Σας είπα προηγούµενα ότι κατά
τη γνώµη µου απευθυνθήκατε στο όχι αρµόδιο Υπουργείο. Και
σας ζήτησα να παραµείνετε µερικά λεπτά για να συζητήσετε το
ζήτηµα αυτό µε την κ. Φωτίου, η οποία θα έρθει. Είναι εδώ και ο
κ. Κεγκέρογλου, που έχει κάνει κατά τη γνώµη µου µε πιο εύ-
στοχο τρόπο την ερώτηση και απευθύνεται στο αρµόδιο Υπουρ-
γείο. Δεν είµαστε το αρµόδιο Υπουργείο για να σας εξηγήσουµε
το παραπέρα σχέδιο. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Και γιατί δεν λέγατε ότι δεν είστε αρ-
µόδιοι για να µην πάρετε την ερώτηση; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών και Διοι-
κητικής Ανασυγκρότησης): Κατ’ αρχάς, αυτή η ιστορία που πα-
ρεµβαίνετε, κύριε Κατσώτη… Σας παρακαλώ, θα µιλήσετε µετά.
Τι είναι αυτή η ιστορία, τώρα; Γιατί παρεµβαίνετε κατ’ αρχάς; Κά-
ποτε είχαµε τους αγανακτισµένους πολίτες. Δεν χρειαζόµαστε
αγανακτισµένους πολίτες. Να δέχεστε τον διάλογο και κυρίως
όταν δεν συµφωνείτε. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Υφυπουργέ…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών και Διοι-

κητικής Ανασυγκρότησης): Δεν έχετε τον λόγο, κύριε Συντυ-
χάκη. Εγώ µιλάω. Εγώ µιλάω, κύριε Συντυχάκη.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Απλώς ένα ερώτηµα ενισχυ-
τικό…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών και Διοι-
κητικής Ανασυγκρότησης): Κύριε Συντυχάκη, εγώ µιλάω. Δεν
το καταλαβαίνετε; Θα σας δώσει ο Πρόεδρος τον λόγο µετά. Σας
παρακαλώ. Τι πράγµατα είναι αυτά;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ. Συνε-
χίστε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών και Διοι-
κητικής Ανασυγκρότησης): Η δηµοκρατία επιβάλλει, ιδίως όταν
διαφωνούµε, να ακούµε τον άλλον. Όταν συµφωνούµε, χαίρω
πολύ.

Η γνώµη µου, λοιπόν, είναι αυτή. Χρειάζεται ένας διάλογος, να
επικοινωνούµε. Να ακούει τι λέει ο ένας στον άλλον. 

Δεύτερον, τα νούµερα: τρεις χιλιάδες τριακόσιοι πενήντα έξι
περίπου εργαζόµενοι, εβδοµήντα τρεις χιλιάδες ηλικιωµένοι και
ΑΜΕΑ, 56 εκατοµµύρια το ετήσιο κόστος. Μέσα απ’ αυτά τα δε-
δοµένα όλα αυτά τα χρόνια έχει γίνει πάρα πολύ σοβαρή δου-
λειά. Αυτό είπα προηγουµένως. Και βεβαίως γι’ αυτήν τη δου-
λειά, η οποία έχει γίνει, είµαστε ικανοποιηµένοι. Δεν υπάρχουν
ιδανικές καταστάσεις ούτε σήµερα, ούτε αύριο, ούτε ποτέ. Ιδα-
νικές και παραδεισένιες καταστάσεις δεν υπάρχουν στον κόσµο
τούτο. Σε σχέση µε τις δυνατότητες που υπήρχαν, είµαστε ικα-
νοποιηµένοι. Θα προσπαθούµε συνεχώς να τις βελτιώνουµε,
αλλά δεν απαξιώνουµε ούτε το έργο που προσφέρεται, ούτε τη
δουλειά που κάνουν οι εργαζόµενοι τα χρόνια αυτά µε τις δύσκο-
λες συνθήκες. 

Ένα τελευταίο θέλω να αναφέρω. Προφανώς ο καθένας µπο-
ρεί να λέει ό,τι θέλει. Και κάθε ένας µε τη σειρά του µπορεί να
τον κρίνει. Άκουσα οκτώ φορές «θα γίνει αυτό µε τούτο το δεδο-
µένο». Εγώ δε λέω, θα ειπωθεί και κάποια υπερβολή προκειµένου
να κτυπήσουν κάποια καµπανάκια, να το λάβουµε υπ’ όψιν µας,
να κινηθούµε να το προσέξουµε, να το προλάβουµε. Συµφωνώ.
Αλλά η συνεχής πρόβλεψη για Αρµαγεδδώνες και καταστροφές
βοηθάει κανέναν; Η συνεχής µη επιβεβαίωση αυτού του πράγ-
µατος δεν προβληµατίζει; Στο κάτω-κάτω δε γίνεται ευρύτερα
αποδεκτή µια τέτοια τακτική. Ας τη σκεφτούµε. Δεν έχουν
ανάγκη οι εργαζόµενοι από τέτοια θεώρηση κατά τη γνώµη µου.
Φυσικά ο καθένας µπορεί να κάνει µε όποιον τρόπο θέλει την κρι-
τική του. Είναι καλοδεχούµενη έτσι κι αλλιώς. 

Να κλείσω λέγοντας ότι για εµάς και αυτή η κριτική είναι κα-
λοδεχούµενη και µας βοηθάει να κάνουµε καλύτερα τη δουλειά
µας. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο επί προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε

Συντυχάκη, σε τι συνίσταται το προσωπικό;
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Το προσωπικό συνίσταται σε

σχέση µε το αν είναι ή όχι αρµοδιότητα του κ. Μπαλάφα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Δεν είναι προσω-

πικό αυτό.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Είθισται σ’ αυτές τις περιπτώ-

σεις, όταν κατατίθεται µια ερώτηση ή επίκαιρη ερώτηση…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών και Διοι-

κητικής Ανασυγκρότησης): Άλλη διαδικασία τηρούµε τώρα;
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Όχι, όχι. Επί του προσωπικού,

κύριε Μπαλάφα, διότι µας ρίξατε µοµφή. Παρ’ ότι είναι εξ ανα-
βολής και µάλιστα µε πήρατε τηλέφωνο -ο υπεύθυνος του γρα-
φείου σας- για να αναβληθεί η συζήτηση της επίκαιρης ερώτη-
σης, είχατε όλον τον χρόνο να µου πείτε, «ξέρετε, δεν είναι της
αρµοδιότητάς µου. Απευθυνθείτε αλλού» ή να µου το κάνετε εγ-
γράφως. Ήρθατε, δηλαδή, σήµερα εδώ για να µας πείτε ότι δεν
είναι της αρµοδιότητάς σας; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε
Συντυχάκη.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Αυτή είναι η απάντησή σας;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών και Διοι-

κητικής Ανασυγκρότησης): Δεν το ξέρατε αυτό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Όχι διάλογο. Εί-

πατε το προσωπικό…
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Αλλά να σας πω και κάτι άλλο;

Από πού κι ως πού ένας τοµέας πρωτοβάθµιας φροντίδας είναι
στο Υπουργείο Εργασίας; Τι προµηνύει αυτό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Συντυ-
χάκη…

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ένα θέµα πρωτοβάθµιας φρον-
τίδας στο Υπουργείο Εργασίας…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών και Διοι-
κητικής Ανασυγκρότησης): Δεν είναι κακό κάποιες φορές να
αναγνωρίζουµε ότι έγινε και µια αστοχία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Νοµίζω ότι…
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: …στο Υπουργείο Εργασίας.

Από πού κι έως πού;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Συντυχάκη,

νοµίζω ότι µπορείτε να το συζητήσετε ιδιαιτέρως µε τον κ. Μπα-
λάφα. Ο Κανονισµός δεν επιτρέπει περαιτέρω διάλογο. Ευχαρι-
στώ πολύ.

Θα συζητηθεί τώρα η τέταρτη µε αριθµό 169/17-11-2015 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Χρήστου Κατσώτη προς
τον Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, σχε-
τικά µε τη µισθοδοσία των εργαζοµένων στις περιφέρειες.

Κύριε Κατσώτη, έχετε για δύο λεπτά τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ας ελπίσουµε ο Υπουργός να ηρεµήσει

λιγάκι και να µην έχει τέτοια εµπάθεια απέναντι στο ΚΚΕ.
Οι ερωτήσεις µας αφορούν χιλιάδες εργαζόµενους. Είναι

Υπουργός, αρµόδιος, έρχεται εδώ και πρέπει να δώσει απαντή-
σεις. Εάν αυτές καλύπτουν τους εργαζόµενους ή όχι, θα το κρί-
νουν οι ίδιοι. Δεν µπορεί, όµως, εδώ να έρχεται και να µας υπο-
τιµά, να µας λέει ότι κάνατε την ερώτηση σε έναν άλλο αναρµό-
διο Υπουργό. Υπάρχει µια συνήθεια εδώ. Αν η ερώτησή µας αυτή
δεν αφορά τον ίδιο, µας λέει να απευθυνθούµε αλλού, όπως γι-
νόταν µέχρι τώρα. Τι είναι αυτά που λέει;

Εν πάση περιπτώσει, θα πάω στην ερώτησή µου. Οι υπάλληλοι
που είχαν προσληφθεί ως κρατικοί υπάλληλοι σε περιφερειακές
υπηρεσίες υπουργείων, είχαν µεταφερθεί στις νοµαρχιακές αυ-
τοδιοικήσεις και στη συνέχεια µε τον 3852/10 στις αιρετές περι-
φέρειες και στους δήµους της χώρας σύµφωνα µε τον «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗ». Όλοι αυτοί αποτελούν τακτικό προσωπικό των περιφε-
ρειών. 

Με το ν. 4047 κυρώθηκε η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου
µε τίτλο «Κατεπείγοντα µέτρα εφαρµογής του Μεσοπρόθεσµου
Πλαισίου Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής 2012-2015 και του Κρα-
τικού Προϋπολογισµού του 2011». Στις ρυθµίσεις του παραπάνω
νόµου υπήρχε η πρόβλεψη καταβολής από τον κρατικό προϋπο-
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λογισµό της µισθοδοσίας των µονίµων και µε σχέση ιδιωτικού δι-
καίου εργαζοµένων, οι οποίοι µετατέθηκαν ή µεταφέρθηκαν στις
περιφέρειες και στους δήµους. 

Στις 31-12-2015 λήγει αυτή η ρύθµιση του παραπάνω νόµου.
Αυτήν την περίοδο οι εργαζόµενοι προσπαθούν να διασφαλίσουν
τη συνέχιση της µισθοδοσίας τους και για τον λόγο αυτό έχουν
κάνει συναντήσεις µε τον Υπουργό Εσωτερικών, καθώς και πα-
ραστάσεις στις περιφέρειες όλης της χώρας, ώστε οι προϋπο-
λογισµοί του 2015 να τροποποιηθούν για να καλυφθεί ο πρώτος
µήνας του 2016 και οι νέοι προϋπολογισµοί να διασφαλίσουν τη
συνέχεια της µισθοδοσίας τους.

Οι εργαζόµενοι είναι ανήσυχοι, γιατί η σύνδεση της µισθοδο-
σίας τους µε τους πόρους των περιφερειών και την ανταποδοτι-
κότητα δηµιουργεί προβλήµατα. Είναι γνωστό ότι οι ΚΑΠ έχουν
µειωθεί κατά 60%. Η µείωση αυτή και η αφαίρεση των αποθεµα-
τικών από τις περιφέρειες έχουν δηµιουργήσει πρόσθετες δυ-
σκολίες. Οι εργαζόµενοι βέβαια ζητούν να µάθουν από εσάς,
ρωτούν, τι θα κάνετε, έτσι ώστε να διασφαλιστεί απρόσκοπτα η
µισθοδοσία τους από τον κρατικό προϋπολογισµό. Αυτή είναι η
θέση τους και περιµένουµε τις απαντήσεις σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Υφυπουργέ,
έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών και Διοι-
κητικής Ανασυγκρότησης): Ευχαριστώ πολύ.

Ευχαριστώ τον κ. Κατσώτη για τη συγκεκριµένη ερώτηση. Μας
δίνεται έτσι η ευκαιρία να συζητήσουµε και να διαλευκάνουµε,
να ξεκαθαρίσουµε και να ενηµερώσουµε υπεύθυνα σε σχέση µε
το σοβαρό ζήτηµα το οποίο µας θέτει, για να δώσουµε την πραγ-
µατική εικόνα και να αρθούν οι ανησυχίες που πιθανότητα υπάρ-
χουν στις συγκεκριµένες κατηγορίες των υπαλλήλων. 

Επιτρέψτε µου στην κατεύθυνση αυτή να αναφερθώ στα εξής
τρία-τέσσερα ζητήµατα.

Πρώτον, µέχρι σήµερα οι πληρωµές δεν γίνονται µέσω του
κρατικού προϋπολογισµού. Πληρώνουµε και πάλι µέσα από τους
Κεντρικούς Αυτοτελείς Πόρους από τους οποίους κατακρατείται
η µισθοδοσία των υπαλλήλων των περιφερειών από το Γενικό Λο-
γιστήριο του Κράτους. Μέσω δε της κεντρικής κυβερνήσεως
αποδίδονται απευθείας στους εργαζόµενους. Δηλαδή, αν οι Κεν-
τρικοί Αυτοτελείς Πόροι είναι δέκα εκατοµµύρια –τα νούµερα
είναι υποθετικά- δεν αποδίδονται τα δέκα εκατοµµύρια στους δι-
καιούχους στην περιφέρεια. Αποδίδονται τα οκτώ. Τα δύο που
αναλογούν ακριβώς στη µισθοδοσία κατακρατούνται από το Γε-
νικό Λογιστήριο του Κράτους και αποδίδονται στους εργαζόµε-
νους. Πάλι η διαδικασία είναι µέσω των Κεντρικών Αυτοτελών
Πόρων.

Δεύτερον, η πρόβλεψη του νοµοθετήµατος του ’10, του ν.
3852, του λεγόµενου «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», ήταν να πληρώνονται µε
Κεντρικούς Αυτοτελείς Πόρους, οι οποίοι αποδίδονται στις περι-
φέρειες, άρα µέσω των περιφερειών να γίνεται η πληρωµή της
µισθοδοσίας των υπαλλήλων των περιφερειών, πράγµα το οποίο
θα µπορούσε να πει κανείς –προσωπικά δέχοµαι αυτήν την
άποψη- ότι ενισχύει την αυτοτέλεια των περιφερειών και τη δυ-
νατότητα να κάνουν το κουµάντο τους. Υπήρξε αυτή η παράταση
µέχρι το τέλος του 2015 λόγω του Μεσοπρόθεσµου Πλαισίου Δη-
µοσιονοµικής Στρατηγικής 2012-2015 και φυσικά για τη δυνατό-
τητα να υπάρξει ένας χρόνος -ο οποίος δόθηκε και µε το
παραπάνω- για να µπορέσουν να ρυθµιστούν οι αντίστοιχες υπη-
ρεσίες, να αντιστοιχηθούν στο νέο τρόπο πληρωµής των εργα-
ζοµένων.

Τρίτον, θα ήθελα να τονίσω ότι οι δήµοι της χώρας -ο πρώτος
βαθµός αυτοδιοίκησης- πληρώνουν µόνοι τους όλα αυτά τα χρό-
νια απευθείας τους εργαζόµενους, χωρίς κανένα πρόβληµα στη
µισθοδοσία, πάλι µέσω των Κεντρικών Αυτοτελών Πόρων που δί-
δονται στους δήµους. Δεν έχει δηµιουργηθεί κανένα πρόβληµα. 

Τέταρτον, θα ήθελα να διαβεβαιώσω και τον ερωτώντα συνά-
δελφο αλλά και γενικότερα ότι έχει εξασφαλιστεί το αναλογούν
ποσό για τη µισθοδοσία των υπαλλήλων των περιφερειών µέσα
από τους Κεντρικούς Αυτοτελείς Πόρους των περιφερειών, οι
οποίοι πόροι καθορίζονται ρητά από το ν. 3852/2010 σε συγκε-
κριµένο ποσοστό των γενικότερων φόρων.

Πέµπτον, θα πω ότι υπάρχει το αίτηµα από την πλευρά της

ενώσεως των περιφερειών, του διοικητικού τους συµβουλίου και
υπάρχει και από την πλευρά των εργαζοµένων. Μπορεί να αντι-
λαµβάνοµαι και να αντιλαµβανόµαστε γιατί και πώς διατυπώνον-
ται οι φόβοι, οι ενστάσεις, οι προβληµατισµοί κ.λπ., όµως ως
αρµόδιο Υπουργείο και απευθυνόµενοι προς τις υπεύθυνες πο-
λιτικές δυνάµεις, θα ήθελα να πω ότι είναι εξασφαλισµένα τα
χρήµατα. Κάνουµε όλες τις αναγκαίες ενέργειες, οι οποίες ολο-
κληρώνονται µε επιτυχία, για να µην υπάρξει κανενός είδους κα-
θυστέρηση και να πληρωθούν κανονικά οι εργαζόµενοι σε κάθε
περίπτωση –το τονίζω- και το Γενάρη του 2016 και εφεξής.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε,

κύριε Υφυπουργέ.
Τον λόγο έχει ο κ. Κατσώτης για τη δευτερολογία του για τρία

λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αυτό είπα κι εγώ, ότι πληρώνονται µέσω των

ΚΑΠ, από τους Κεντρικούς Αυτοτελείς Πόρους, που βεβαίως
συνδέονται και µε την ανταποδοτικότητα. Οι εργαζόµενοι είναι
ανήσυχοι γιατί αυτοί οι πόροι έχουν µειωθεί κατά 60% µέχρι
τώρα και η ανταποδοτικότητα συνδέεται µε την φοροληστεία σε
βάρος των δηµοτών, των κατοίκων, του λαού συνολικά. Θέλουν
και απαιτούν η µισθοδοσία τους σαν κρατικοί υπάλληλοι να είναι
µέσα από τον κρατικό προϋπολογισµό. Αυτό διεκδικούν οι εργα-
ζόµενοι. 

Εσείς λέτε: «Όχι, θα πρέπει να συνεχίσει η µισθοδοσία τους
µέσα από τους ΚΑΠ». Γιατί θέλετε κάτι τέτοιο; Γιατί επιµένετε σε
αυτό; Εµείς λέµε ότι επιµένετε γιατί θέλετε η σύνδεση αυτή να
είναι µέσω της ανταποδοτικότητας των υπηρεσιών, να λειτουρ-
γούν µε ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια που θα βασίζονται βέβαια
στη σχέση οφέλους-κόστους.

Έτσι θα είναι µετρήσιµη και η αξιολόγηση των δοµών κ.λπ. και
των υπηρεσιών, καθώς και των εργαζοµένων. Είναι µια νέα λο-
γική που υπάρχει, που την έχετε αποδεχθεί, σε αυτήν φαίνεται
ότι κινείστε. Αυτοί οι υπάλληλοι προσλήφθηκαν σαν κρατικοί
υπάλληλοι και µετατάχθηκαν, µεταφέρθηκαν. 

Άρα αυτό µπορεί να συµβεί και µε την κινητικότητα που θα
υπάρξει και για άλλους υπαλλήλους αργότερα, οι οποίοι θα φύ-
γουν από τον κρατικό προϋπολογισµό και θα αµείβονται µέσα
από τέτοιες λογικές που υπάρχουν και µε τους ΚΑΠ και µε την
ανταποδοτικότητα τη λεγόµενη, που έχει ενισχυθεί και σήµερα
βλέπουµε να προωθείται και στα νοσοκοµεία και στην παιδεία και
αλλού. Με βάση αυτή και µε τους φόρους που θα καλύπτουν συ-
νολικά τις λειτουργίες των υπηρεσιών αυτών, θα έχουµε και τη
µισθοδοσία. Δηλαδή, θα είναι στον αέρα συνολικά εργαζόµενοι
και άλλων υπηρεσιών τα επόµενα χρόνια, µε αυτήν τη λογική που
σας διέπει και µε αυτήν τη λογική που σήµερα αντιµετωπίζετε το
πρόβληµα αυτών των υπαλλήλων των υπηρεσιών. 

Για παράδειγµα, δεν υπάρχει σε κανέναν προϋπολογισµό του
’15 η πρόβλεψη για τη µισθοδοσία των εργαζοµένων από τον Ια-
νουάριο του 2016. Εσείς λέτε: «Μην ανησυχείτε, αυτό θα γίνει».
Πώς; Μέχρι τώρα τα περιφερειακά συµβούλια δεν έχουν τροπο-
ποιήσει για παράδειγµα τον προϋπολογισµό τους. Τι λέτε σε αυ-
τούς; Εσείς σαν Υπουργείο Εσωτερικών, ποια ευθύνη έχετε για
να διασφαλίσετε ότι όντως θα πληρωθούν οι εργαζόµενοι, οι
οποίοι έχουν και δάνεια, οι οποίοι αν δεν πληρώσουν τη δόση θα
χάσουν και τις ρυθµίσεις, οι οποίοι αν δεν πληρώσουν την τρά-
πεζα –που χθες είχαµε και τη συζήτηση για το πολυνοµοσχέδιο-
θα έχουν πρόβληµα µε το δάνειό τους; Τι λέτε λοιπόν σε αυτόν
τον κόσµο; 

Δεν µπορεί, λοιπόν, να λέτε ότι όλα είναι καλώς γινοµένα. Πώς;
Οι εργαζόµενοι, δηλαδή, ξαφνικά πάνε και κάνουν συναντήσεις,
κάνουν παραστάσεις στον Υπουργό Εσωτερικών, κάνουν παρα-
στάσεις στους περιφερειάρχες, ανησυχούν, αγωνιούν, µαζεύον-
ται, συγκεντρώνονται, έτσι για πλάκα; 

Ε, οφείλετε λοιπόν σαν Κυβέρνηση να πάρετε µια θέση πάνω
στο πρόβληµα για λύση, όχι για διαιώνιση του προβλήµατος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ, κύριε
Κατσώτη.

Κύριε Μπαλάφα, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών και Διοι-
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κητικής Ανασυγκρότησης): Ευχαριστώ πολύ.
Λοιπόν, υπάρχει ένα δεδοµένο, κύριε Κατσώτη και κύριοι συ-

νάδελφοι: Η πληρωµή των δήµων µέχρι τώρα γίνεται µέσα στις
προθεσµίες και στα δεδοµένα που υπάρχουν και προσπαθούµε
σε κάθε περίπτωση να δοθεί λύση και στο ζήτηµα των περιφε-
ρειών. Τεχνικά, µπορεί να υπάρχει διαφορά µεγέθους, δεν υπάρ-
χει διαφορά επί της ουσίας. Ανησυχία µπορεί να υπάρχει ή έλ-
λειψη εµπιστοσύνης και είναι δικαίωµα του καθενός να έχει αυτό
το πολιτικό συναίσθηµα. Μπορεί δηλαδή να πουν οι εργαζόµενοι,
ότι αν δεν γίνει µε αυτόν τον τρόπο, µε τον άλλο τρόπο µπορεί
να µην µας πληρώσουν οι περιφέρειες ή το ίδιο να λέει η διοί-
κηση της Ένωσης Περιφερειών. 

Θέλω να πω, όµως, ότι τα χρήµατα τελικά –αυτό θέλω να πω
και είναι πολύ βασικό αυτό και πρέπει να συµφωνήσουµε σε
αυτό- από τον ίδιο κορβανά βγαίνουν. Δεν βγαίνουν από κάπου
διαφορετικά, έρχονται από τον κρατικό προϋπολογισµό. Δηλαδή,
είτε τα χρήµατα τα κατακρατάει από τους Κεντρικούς Αυτοτελείς
Πόρους -ας γίνει κατανοητό αυτό- το Γενικό Λογιστήριο του Κρά-
τους και τους αποδίδει απευθείας στους εργαζόµενους είτε δί-
νονται τα ίδια χρήµατα στην περιφέρεια και τα δίνει στους
εργαζόµενούς της, δεν υπάρχει διαφορά. Δεν υπάρχει διαφορά!
Επαναλαµβάνω, από τον ίδιο κορβανά βγαίνουν, από τον κρατικό
προϋπολογισµό, µε τις όποιες δυσκολίες ή ευκολίες του. Δεν
υπάρχει πρόβληµα. 

Εγώ είπα ότι σε κάθε περίπτωση -και το τονίζω αυτό γιατί µπο-
ρεί να χρειαστεί να το επισηµάνω ξανά και να το ξαναθυµίσω- και
τον Γενάρη κι εφεξής θα πληρώνονται κανονικά οι εργαζόµενοι.
Αυτό µπορούµε να το διαβεβαιώσουµε. Και δεν είναι ζήτηµα ότι
όλα πάνε καλά ή όχι. Είναι ότι αυτήν την εύλογη –εγώ λέω- ανη-
συχία που υπάρχει, προσπαθούµε να την θέσουµε στην πραγµα-
τική της βάση και να βρούµε την πραγµατική της αιτία. Και η
υπογράµµιση από τη δική µου πλευρά γίνεται στο γεγονός ότι
εάν υπήρχε µια δυσκολία στον κρατικό προϋπολογισµό, αυτός
µπορεί να εκφραστεί είτε όταν τα χρήµατα κατακρατούνται από
το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους και αποδίδονται απευθείας
στους εργαζόµενους είτε όταν αποδίδονται στις περιφέρεις και
πληρώνουν τους εργαζόµενούς τους.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Υφυπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού προηγουµένως συµµετείχαν
στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που ορ-
γανώνει το Ίδρυµα της Βουλής, δεκατέσσερις µαθητές και µα-
θήτριες και ένας εκπαιδευτικός συνοδός τους από το 19ο

Δηµοτικό Σχολείο Ζωγράφου. 
Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Η τέταρτη µε αριθµό 136/13-11-2015 επίκαιρη ερώτηση πρώ-

του κύκλου του Βουλευτή Ηλείας της Δηµοκρατικής Συµπαρά-
ταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Ιωάννη Κουτσούκου προς τον Υπουρ-
γό  Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά µε την έναρξη
των διαδικασιών δηµοπράτησης του αυτοκινητόδροµου Πάτρα-
Πύργος στο Νοµό Ηλείας, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος
του αρµοδίου Υπουργού και διαγράφεται.  

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο
για ένα λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, κύριε συ-
νάδελφε, έχετε τον λόγο.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακολουθούµε
ως Κοινοβουλευτική Οµάδα της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης τη
συστηµατική άρνηση των Υπουργών της Κυβέρνησης να αντα-
ποκριθούν στα συνταγµατικά και κοινοβουλευτικά τους καθή-
κοντα κατά τη διαδικασία του κοινοβουλευτικού ελέγχου. Η
στατιστική η δική µας λέει ότι ούτε οι µισοί δεν έρχονται, δεν τι-
µούν το Κοινοβούλιο σε αυτήν την κορυφαία διαδικασία. Θα σας
παρακαλούσα ως Προεδρείο να επιληφθείτε, υπενθυµίζοντας
στους Υπουργούς τα καθήκοντά τους. 

Εγώ θα επανέλθω σε αυτό το κρίσιµο θέµα για τη δυτική Ελ-
λάδα και την Ηλεία του δρόµου Πάτρα-Πύργος. Φαντάζοµαι ότι

ο κ. Σπίρτζης θα ανταποκριθεί  κάποια στιγµή. Πρέπει, όµως, να
καταλάβει και ο κ. Σπίρτζης και κάθε Υπουργός ότι η κοινοβου-
λευτική διαδικασία δεν είναι ανάλογα µε τη διακριτική του ευχέ-
ρεια, είναι υποχρέωσή του και πρέπει να προγραµµατίζουν τις
υποχρεώσεις τους για να ανταποκρίνονται.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ και

εγώ, κύριε Κουτσούκο.
Πρέπει, βέβαια, να σας πω ότι αυτό το θέµα έχει απασχολήσει

τη Διάσκεψη των Προέδρων επανειληµµένως και έχουµε κάνει
τις αρµόδιες παραστάσεις και στον Πρωθυπουργό και ο Πρό-
εδρος τη Βουλής, ο κ. Βούτσης, προσωπικά. Κατά συνέπεια ασ-
φαλώς συµφωνούµε µαζί σας ότι οι Υπουργοί πρέπει να έρχονται
και να είναι συνεπείς στον κοινοβουλευτικό έλεγχο.

Προχωρούµε µε την πρώτη µε αριθµό 172/12-10-2015 ερώ-
τηση του Βουλευτή B’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδος κ. Χρήστου Κατσώτη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος
και Ενέργειας, σχετικά µε την αντιµετώπιση των προβληµάτων
του Πάρκου Περιβαλλοντικής Ευαισθητοποίησης «ΑΝΤΩΝΗΣ
ΤΡΙΤΣΗΣ».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας, ο κ. Τσιρώνης.

Έχετε τον λόγο, κ. Κατσώτη.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, από τον Μάιο παρα-

µένουν απλήρωτοι οι τρεις εργαζόµενοι του πάρκου «ΑΝΤΩΝΗΣ
ΤΡΙΤΣΗΣ». Μάλιστα, δεν είναι η πρώτη φορά που δεν έχουν πλη-
ρωθεί για µεγάλο χρονικό διάστηµα. Φαντάζοµαι ότι το γνωρί-
ζετε. Οι εργαζόµενοι αυτοί είναι αορίστου χρόνου, υπάγονται στο
Μητροπολιτικό Φορέα Ανάπλασης και Διαχείρισης Προστατευό-
µενων Περιοχών Αττικής, ενώ η ευθύνη διαχείρισης του πάρκου
έχει µεταφερθεί στον Αναπτυξιακό Σύνδεσµο Δυτικής Αθήνας.

Πέρα από το πολύ σοβαρό ζήτηµα της µη καταβολής της µι-
σθοδοσίας των εργαζοµένων, η κατάσταση στο πάρκο είναι
πλέον εκρηκτική. Είναι προφανές ότι οι µόλις τρεις εργαζόµενοι
του πάρκου παρά την καθηµερινή, υπεράνθρωπη προσπάθειά
τους, δεν επαρκούν στοιχειωδώς για τη λειτουργία του.

Επίσης, το προηγούµενο διάστηµα η ΔΕΗ είχε διακόψει την
ηλεκτροδότηση λόγω συσσωρευµένων οφειλών. Τα στάσιµα
νερά των λιµνών αποτελούν σοβαρό κίνδυνο για την υγεία των
επισκεπτών του, που δεν είναι και λίγοι. Κατά τη διάρκεια της αν-
τιπυρικής περιόδου δεν υπήρχαν οι ελάχιστες δοµές πυροπρο-
στασίας. Αν στείλετε κάποιον θα δείτε ότι, όντως, κινδυνεύει το
πάρκο.

Εµείς πιστεύουµε ότι υπάρχουν ευθύνες. Δεν πρέπει να εγκα-
ταλειφθεί το πάρκο στην τύχη του, είναι ένας πνεύµονας πρασί-
νου για τους κατοίκους της δυτικής Αθήνας αλλά και ολόκληρου
του λεκανοπεδίου της Αττικής συνολικά.

Εµείς ρωτάµε τι µέτρα θα πάρετε, κύριε Υπουργέ, έτσι ώστε
να πληρωθούν άµεσα οι εργαζόµενοι, να υπάρξει έκτακτη χρη-
µατοδότηση για την κάλυψη των επειγουσών αναγκών του πάρ-
κου, σαν αυτές που είπα προηγουµένως, να δοθεί επαρκής,
σταθερή, αποκλειστική χρηµατοδότηση από τον κρατικό προ-
ϋπολογισµό, να προσληφθεί µόνιµο προσωπικό -δεν φτάνουν οι
τρεΙς- µε δικαιώµατα, έτσι ώστε να καλυφθούν οι ανάγκες λει-
τουργίας, συντήρησης και φύλαξης του πάρκου, γιατί οι κίνδυνοι
είναι αρκετοί.

Πάνω σε αυτά θα θέλαµε τις απαντήσεις σας προκειµένου και
οι εργαζόµενοι αλλά και οι κάτοικοι των περιοχών και οι δήµοι να
ενηµερωθούν γιατί είναι και δικά τους ερωτήµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ, κύριε
Κατσώτη.

Τον λόγο έχει ο Υπουργός κ. Τσιρώνης για τρία λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-

τος και Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ και εσάς, κύριε Βουλευτά, που µου δίνετε την ευ-

καιρία να αναφερθώ σε ένα ζήτηµα που λαµβάνει διαστάσεις
σκανδάλου. Με τον ν.4002/2011 και συγκεκριµένα µε το άρθρο
59 συγχωνεύτηκαν τότε οι τρεις φορείς του Ελαιώνα, του Κηφι-
σού και του πάρκου Τρίτση στον ενιαίο φορέα που αναφέρατε,
στον Μητροπολιτικό Φορέα Προστασίας των περιοχών στην Ατ-
τική.
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Τότε, λοιπόν, έπρεπε να οριστεί ένα µόνιµο διοικητικό συµβού-
λιο, να καταγραφούν τα περιουσιακά στοιχεία και των τριών φο-
ρέων, φυσικά να γίνουν συµβόλαια, να υπάρξει κανονισµός
λειτουργίας.

Το πρώτο διοικητικό συµβούλιο ορίστηκε το 2011 µε την
υπουργική απόφαση 45010 και είχαµε άλλες δύο διαδοχικές αλ-
λαγές το 2013 µε το 10237 και µε το 28756. Οι αλλαγές έγιναν
λόγω παραιτήσεων των µελών του ΔΣ. Μάλιστα στην τελευταία
είχε παραιτηθεί και ο πρόεδρος και αντικαταστάθηκε µε ένα άλλο
µέλος του διοικητικού συµβουλίου.

Όλο αυτό το διάστηµα δεν έγιναν ποτέ οι αρχαιρεσίες που
έπρεπε να γίνουν για τακτικό ΔΣ, ποτέ δεν ανοίχτηκαν βιβλία και
στοιχεία, ποτέ δεν ελέγχθηκε το πάρκο, ποτέ δεν έγιναν συµβό-
λαια, ποτέ δεν έγινε καµµία απογραφή. Το πάρκο αφέθηκε στη
µοίρα του.

Μπήκαν ορκωτοί λογιστές µόνο µία φορά για την περίοδο από
τον Νοέµβριο του 2003 έως τον Δεκέµβριο του 2008 και πάλι ου-
σιαστικά δεν καταγράφηκε τίποτα από τα ενιαία περιουσιακά
στοιχεία των τριών παλιών φορέων. Για να καταλάβετε το µέγε-
θος της αµέλειας, αυτή τη στιγµή που µιλάµε εξακολουθούν να
υπάρχουν τέσσερα λειτουργούντα ΑΦΜ και τα τρία παλιά και το
ένα καινούργιο.

Το κερασάκι στην τούρτα –θα λέγαµε- µπήκε µε τον ν.4296/
2014 όταν παραχωρήθηκαν όλα τα περιουσιακά στοιχεία του Μη-
τροπολιτικού Φορέα που αφορούν το πάρκο Τρίτση στον ΑΣΔΑ,
τον Σύνδεσµο της Δυτικής Αττικής -χωρίς όµως να παραχωρη-
θούν και οι εργαζόµενοι- που σηµαίνει όλες οι κινητές και ακίνη-
τες αξίες, οι λογαριασµοί. 

Και σας ενηµερώνω ότι είχα και χθες προφορική τηλεφωνική
επικοινωνία µε τον πρώην πρόεδρο –που είχε ήδη παραιτηθεί- να
τον ρωτήσω εάν υπάρχει έστω και 1 ευρώ. Γιατί όπως καταλα-
βαίνετε, αφού χωρίζονται, πρέπει να δούµε ποια περιουσιακά
στοιχεία αντιστοιχούν στους υπόλοιπους δύο φορείς, τον εναπο-
µείναντα Μητροπολιτικό Φορέα και ποια περιουσιακά στοιχεία
αντιστοιχούν στο πάρκο Τρίτση. Με ενηµέρωσε ότι ούτε 1 ευρώ
δεν αφορά τους άλλους δύο φορείς.

Έχουµε, λοιπόν, αυτή τη στιγµή τους τρεις εργαζοµένους να
παραµένουν διοικητικά στον Μητροπολιτικό Φορέα, αλλά όλα τα
περιουσιακά στοιχεία και οι λογαριασµοί να ανήκουν ουσιαστικά
στον ΑΣΔΑ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Συγγνώµη, δώστε µου ένα λεπτό, γιατί είναι πραγµατικά ση-
µαντικό.

Και έχουµε και τον παραλογισµό σε τρεις συσκέψεις που
έχουµε κάνει ο ΑΣΔΑ –και δικαίως φοβάµαι- να αρνείται να πα-
ραλάβει αυτή τη στιγµή τον φορέα, γιατί ευλόγως λένε οι δήµαρ-
χοι ότι «εµείς αυτή τη στιγµή δεν µπορούµε να αναλάβουµε τη
συντήρηση, την προστασία, τη φύλαξη, να πληρώσουµε τους λο-
γαριασµούς της ΔΕΗ, να πληρώσουµε την ΕΥΔΑΠ, µιας τόσο τε-
ράστιας έκτασης χωρίς πόρους και χωρίς συγκεκριµένη κατα-
γραφή». 

Έχουµε, λοιπόν, εδώ ένα απόλυτο διοικητικό αδιέξοδο. Από
τη µια µεριά έχουµε τρεις εργαζόµενους χωρίς πόρους, µε µηδέν
πόρους, σε ένα νοµικό πρόσωπο ιδιωτικό δικαίου και από την
άλλη µεριά έναν –υποτίθεται- αποσχισµένο και ανήκοντα στον
ΑΣΔΑ φορέα µε τους λογαριασµούς και µε όλα τα περιουσιακά
στοιχεία, που δεν έχει όµως καµµία υποχρέωση να πληρώνει
τους εργαζοµένους. 

Η απογραφή που έγινε και προβλεπόταν από τον ν.4296/2014
δεν οδήγησε πουθενά. Εγώ επιφυλάχθηκα να την υπογράψω,
γιατί πραγµατικά η απογραφή είναι κατά δηλώσεις, αφού δεν
υπάρχουν βιβλία και στοιχεία. Άρα τι απογραφή είναι αυτή; Προ-
φανώς οι υπάλληλοι που την έκαναν, έκαναν το καλύτερο δυ-
νατό. Αλλά δεν είναι µία απογραφή που µπορεί να σβήσει το
παρελθόν. Και φοβάµαι ότι εδώ χρειάζεται πια σοβαρός διαχει-
ριστικός έλεγχος και ενδεχόµενες ποινικές ευθύνες.

Με αυτή την έννοια, λοιπόν, αυτή τη στιγµή εγώ απευθύνθηκα
πρόσφατα –γιατί µεσολάβησαν εκλογές όταν πήρα στις 26 Αυ-
γούστου αυτή την απογραφή- στο Νοµικό Συµβούλιο του Κρά-
τους για να τους ρωτήσω πώς µπορούν να πληρωθούν οι εργα-

ζόµενοι σύννοµα, γιατί αυτή τη στιγµή δεν υπάρχει κανένα µα κα-
νένα περιουσιακό στοιχείο στον πρώην Μητροπολιτικό Φορέα για
να τους πληρώσει. 

Περιµένω την απάντηση. Δεν έχω λάβει οριστική απάντηση.
Είναι βεβαίως ένας γόρδιος δεσµός. Ίσως η λύση πρέπει να είναι
–και το διερευνούµε νοµικά- να καταργηθεί ο ν. 4296, να ξανα-
πάρει την ευθύνη ο Μητροπολιτικός Φορέας και να πληρώσει
τουλάχιστον τους εργαζοµένους από τα εναποµείναντα λεφτά
του ταµείου ή από άλλα που θα βάλουµε στο ταµείο µε έναν σο-
βαρό διαχειριστικό έλεγχο και µια νέα διοίκηση. 

Αυτή τη στιγµή, όµως, πραγµατικά επισηµαίνετε ένα πολύ σο-
βαρό και σκανδαλώδες πρόβληµα που έχουµε παραλάβει.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ.
Κύριε Κατσώτη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, κανείς δεν µπορεί να

συµφωνήσει µε όλο αυτό το µπάχαλο, που και εσείς είπατε προ-
ηγουµένως ότι υπήρχε, για το πάρκο Τρίτση, µε όλη αυτή την κα-
τάσταση, µε τους τέσσερις φορείς, τα τέσσερα ΑΦΜ. Και, εν
πάση περιπτώσει, στο τέλος δεν έχει κανείς ουσιαστικά ευθύνη
απέναντι σε έναν τέτοιον χώρο-πνεύµονα που η επισκεψιµότητά
του είναι πολύ µεγάλη, που η αξία για όλο το λεκανοπέδιο της
Αττικής είναι πολύ σηµαντική. Και επειδή προέρχεστε και από
τους οικολόγους, γνωρίζετε πολύ καλά ότι στην Αττική δεν υπάρ-
χουν χώροι τέτοιοι που να δίνουν ανάσα ζωής στους κατοίκους. 

Νοµίζω ότι ένα από τα κύρια ζητήµατα που πρέπει να λύσει η
Κυβέρνηση είναι αν πράγµατι αυτός ο χώρος θα είναι χώρος
πρασίνου, θα είναι ένας χώρος τέτοιος που θα αξιοποιείται από
τον λαό και δεν θα τεµαχιστεί στο µέλλον, δεν θα είναι ένα φι-
λέτο, δηλαδή, που θα είναι προς πώληση ή προς τεµαχισµό και
ότι αυτό θα αξιοποιηθεί πράγµατι για πάρκο, για πνεύµονα της
ίδιας της Αττικής.

Υπάρχουν τα προβλήµατα που είπατε -το αν θα είναι στον
ΑΣΔΑ ή µε το µητροπολιτικό πάρκο και λοιπά- όµως, ωστόσο
πρέπει γρήγορα η Κυβέρνηση γι’ αυτό το ζήτηµα να πάρει απο-
φάσεις. Σηµασία έχει αυτό το πάρκο να έχει πόρους, να µπορεί
να αντιµετωπίζει προβλήµατα και δυσκολίες, οι λειτουργίες του
πάρκου να είναι τέτοιες, ώστε να επιτρέπουν την επισκεψιµότητα
του λαού και, εν πάση περιπτώσει, αυτό απαιτεί πόρους. Οι πόροι
πρέπει να βρεθούν. Εµείς λέµε ένα κοµµάτι του κρατικού προ-
ϋπολογισµού. Πόσοι είναι αυτοί οι πόροι; Ένας προϋπολογισµός
πρέπει να γίνει. Αλλά, όµως, το αρµόδιο Υπουργείο θα πρέπει να
πάρει κάποιες αποφάσεις. 

Το αν θα καταργηθεί ο νόµος που το έδινε στον ΑΣΔΑ ή όχι
δεν το ξέρω, χρειάζεται και µία συζήτηση µε τους δηµάρχους
της περιοχής αν πράγµατι µπορούν να έχουν πόρους και αν µπο-
ρούν πράγµατι να φροντίσουν το πάρκο και τις λειτουργίες που
απαιτούνται για τη συνέχειά του.

Όσον αφορά τους εργαζόµενους, νοµίζω ότι το Νοµικό Συµ-
βούλιο του Κράτους µπορεί να καθυστερεί ωστόσο, οι ανάγκες
τους, κύριε Υπουργέ, καταλαβαίνετε τόσον καιρό απλήρωτοι,
είναι πολύ µεγάλες. Δανείζονται από φίλους, από συγγενείς, από
εδώ, από εκεί και είναι κάθε ηµέρα στο πάρκο. Χωρίς τη δική
τους υπεράνθρωπη προσπάθεια το πάρκο θα ήταν ζούγκλα, δεν
θα ήταν πάρκο, για να το πω έτσι. Αξίζει, λοιπόν, εδώ να επισπευ-
σθούν οι διαδικασίες, έτσι ώστε οι εργαζόµενοι άµεσα να αντι-
µετωπίσουν τις µεγάλες δυσκολίες, αφού είναι απλήρωτοι για
τόσον καιρό. 

Πρέπει να γίνει άµεσα, κύριε Υπουργέ, δεν µπορεί να καθυστε-
ρήσει. Και το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους πρέπει να ιεραρχεί
τις απαντήσεις σε ορισµένα πράγµατα, όταν αφορά εργαζόµε-
νους που είναι τόσους µήνες απλήρωτοι και υπάρχει αυτή η δυ-
σκολία. Μπορεί, λοιπόν, να σας υποδείξει µία λύση που µπορεί
να βρεθεί, έτσι ώστε να πληρωθούν άµεσα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ, κύριε
Κατσώτη.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο ξανά για τρία λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλον-

τος και Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς δεν προέρχοµαι, αλλά ανήκω στους Οικολόγους
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Πράσινους, είµαι ενεργό στέλεχός τους, να το διευκρινίσουµε.
Πραγµατικά η ευαισθησία µας για το πάρκο Τρίτση, στο οποίο
έχω δουλέψει επανειληµµένως ως εθελοντής, είναι µεγάλη. 

Επίσης, να επισηµάνω ότι δεν είναι καθυστέρηση του Νοµικού
Συµβουλίου. Πήραµε πάρα πολύ γρήγορα την απάντηση, αλλά
η απάντηση που µας δίνεται δεν µας λύνει το πρόβληµα. Την έχω
και αν θέλετε να τη συζητήσουµε και να τη φέρω για να τη δείτε.

Στην ερώτηση που τους είχαµε βάλει ρωτούσαµε ακριβώς
αυτό: Μέχρι να λυθεί αυτό το διοικητικό ζήτηµα, πώς µπορούµε
να πληρώσουµε τους ανθρώπους, από πού να βγάλουµε χρή-
µατα, πώς να τους τα δώσουµε, δηλαδή, διοικητικά; 

Έχουµε ήδη ζητήσει µία σύσκεψη ξανά µε τον ΑΣΔΑ. Μου το
έχουν δηλώσει οι δήµαρχοι, δεν µπορούν να πάρουν –να το πω
έτσι, συγγνώµη για την κατάχρηση- αυτό το «τρύπιο βαρέλι» το
διοικητικό, έναν φορέα και τις ευθύνες του, τη ΔΕΗ και την
ΕΥΔΑΠ την τεράστια –γιατί αναφερθήκατε στις λίµνες- χωρίς
αυτή τη στιγµή να έχουν µία εγγύηση. Αυτή η φαυλότητα που
σας λέω ενέχει ακόµα και υπόνοιες βαριών ποινικών και αστικών
ευθυνών, αφού δεν έχουµε βιβλία και στοιχεία να δούµε πού πλή-
ρωναν αυτοί οι καταστηµατάρχες. 

Να σας αναφέρω χαρακτηριστικά ότι υπήρχε ένα µόνο ρολόι
της ΔΕΗ από το οποίο παίρναν αυτοί οι καταστηµατάρχες ρεύµα,
το οποίο δεν το έχουν πληρώσει ποτέ, αλλά το πλήρωνε ο φο-
ρέας αυτό το ρεύµα. Αυτή η υπόθεση δηλαδή –ξαναλέω- είναι
ένας προβληµατικός γόρδιος δεσµός, ο οποίος χειροτέρευσε
κατά πολύ, όταν ξαφνικά εµείς χάσαµε ως Υπουργείο και τη δι-
οικητική του ευθύνη, η οποία µεταφέρθηκε σε άλλον φορέα, ο
οποίος µε τη σειρά του αρνείται να τον παραλάβει. Γι’ αυτό σας
λέω ότι αυτή τη στιγµή υπάρχει πρόβληµα.

Σας διαβεβαιώ, όµως, επειδή έχουµε πάρα πολύ µεγάλη ευαι-
σθησία και συνέχεια ασχολούµαστε µε αυτό το θέµα, ότι πάρα
πολύ σύντοµα θα καταλήξουµε τι θα κάνουµε µε αυτό τον νόµο,
γιατί σας λέω ότι οι ίδιοι οι δήµαρχοι µας λένε: «Λύστε πρώτα τα
διοικητικά προβλήµατα και µετά, αν θέλετε, δώστε το στον ΑΣΔΑ.
Έτσι όπως είναι, δεν µπορούµε να το πάρουµε».

Από την άλλη µεριά, ο νόµος προβλέπει ότι είναι αυτόµατη η
µεταφορά στον ΑΣΔΑ. Εµείς, δηλαδή, αυτή τη στιγµή, τυπικά,
δεν έχουµε την ευθύνη του Μητροπολιτικού Πάρκου, ούτε
έχουµε ταµείο για να πληρώνουµε τους εργαζοµένους που ανή-
κουν στον φορέα. Είναι, σας λέω, ένα πρόβληµα το οποίο ελπίζω
εντός των επόµενων εβδοµάδων να το λύσουµε οριστικά µε κά-
ποια νοµοθετική ρύθµιση, φαντάζοµαι. Δεν µπορώ να φανταστώ
κάποιον άλλον τρόπο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ.
Προχωρούµε στην έβδοµη µε αριθµό 139/16-11-2015 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’ Πειραιώς των Ανεξαρ-
τήτων Ελλήνων κ. Δηµητρίου Καµµένου προς τον Υπουργό Οι-
κονοµικών, σχετικά µε την έλλειψη σαφούς νοµικής βάσης για
τον καταλογισµό κηδεµόνα των σχολαζουσών κληρονοµιών της
χώρας.

Θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών κ. Αλε-
ξιάδης.

Ο κ. Καµµένος έχει τον λόγο για δύο λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Καληµέρα, κύριε Υπουργέ.
Το ζήτηµα είναι γνωστό. Είχε γίνει και µία προσπάθεια, την

οποία δεν έχω ακολουθήσει, από τον κ. Σταϊκούρα σε σχέση µε
µία νοµοθεσία, όσον αφορά τις σχολάζουσες κληρονοµιές -θα
επανέλθω και στη δευτερολογία µου- και στο ζήτηµα το οποίο
είναι πάρα-πάρα πολύ σηµαντικό και αφορά τον τραπεζικό τοµέα
για τις κοιµώµενες καταθέσεις ή τα dormant account, δηλαδή λο-
γαριασµούς οι οποίοι είναι ανενεργοί για πάνω από δεκαπέντε-
είκοσι χρόνια µε µετρητά και άλλες αξίες, οµόλογα ή µετοχές, οι
οποίες αυτή τη στιγµή λιµνάζουν και δεν υπάρχει ξεκάθαρο νο-
µικό πλαίσιο στην Ελλάδα για τη διαχείρισή τους, πράγµα το
οποίο πρέπει να το κάνουµε -και θα φέρω εισήγηση σχετικά µε
αυτό- διότι η χώρα βρίσκεται σε µία κατάσταση στην οποία χρει-
άζεται κάθε είδους ρευστότητα.

Πηγαίνοντας στην ερώτησή µας, οι σχολάζουσες κληρονοµιές

αποτελούν έναν ανεκµετάλλευτο πλούτο του κράτους, ο οποίος
παραµένει για χρόνια ανενεργός εξαιτίας γραφειοκρατικών αγ-
κυλώσεων και ανεπαρκειών του υφιστάµενου νοµικού πλαισίου.
Παρά το γεγονός ότι διαφοροποιούνται εννοιολογικά από τις κοι-
νωφελείς περιουσίες, υπό την έννοια ότι δεν καταλείπονται υπέρ
κοινωφελών σκοπών, αλλά περιέρχονται στο δηµόσιο ως τελευ-
ταίου εξ αδιαθέτου κληρονόµο, η διαχείρισή τους µετά την ανα-
γνώριση του κληρονοµικού δικαιώµατος του δηµοσίου, µοιάζει
προς τη διαχείριση των περιουσιών που καταλείπονται στο δη-
µόσιο χωρίς όρους και πολλές φορές αποτελούν αντικείµενο δια-
σπάθισης δηµοσίου χρήµατος από διορισθέντες κηδεµόνες µε
ζηµία της τάξης πολλών εκατοντάδων χιλιάδων ή και εκατοµµυ-
ρίων ευρώ ετησίως.

Οι δύο ερωτήσεις για εσάς, κύριε Υπουργέ, και για το Υπουρ-
γείο είναι:

Ποια είναι τα µέτρα που προτίθεται να λάβει το αρµόδιο
Υπουργείο, ώστε να αντιµετωπιστούν παρόµοιες περιπτώσεις, οι
οποίες αποµυζούν από το ελληνικό δηµόσιο υπολογίσιµα χρηµα-
τικά ποσά, εξαιτίας ελλείψεως σαφούς νοµικής βάσεως σχετικά
µε τον καταλογισµό κηδεµόνα;

Θα αποδοθούν ποινικές ευθύνες στον εν λόγω κηδεµόνα ή
επειδή οι διαχειριστικές του πράξεις και ο έλεγχος επί των πρά-
ξεων αυτών από τον οικονοµικό επιθεωρητή ανάγονται σε χρο-
νικό διάστηµα πρότερο της εφαρµογής του ν.4182/2013 δεν
θεωρείται νοµικώς σωστό να εκδοθεί διοικητική απόφαση βάσει
καταργηµένων διατάξεων;

Μικρή παρένθεση εδώ, ότι η δεύτερη ερώτηση αναφέρεται σε
µία πολύ συγκεκριµένη περίπτωση, την οποία δεν την αναφέρω
για να γλιτώσουµε και τον χρόνο της απάντησής σας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε.
Ορίστε, κύριε Αλεξιάδη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Κύριε Βουλευτά, θέτετε ένα πολύ σοβαρό ζήτηµα µε την
ερώτησή σας. Δεν είναι µόνο το ζήτηµα των σχολαζουσών κλη-
ρονοµιών, είναι όλο αυτό το πλέγµα της περιουσίας που έπρεπε
να διαχειρίζεται το ελληνικό δηµόσιο. Ως Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Οικονοµικών εγώ δεν είµαι υπερήφανος για τον τρόπο µε τον
οποίο χειρίζονται οι περιουσίες που είναι στις σχολάζουσες κλη-
ρονοµιές, στα κληροδοτήµατα, στις ανταλλάξιµες περιουσίες.                                               

Όλα αυτά είναι δηµόσια περιουσία και είναι αρµοδιότητα του
Υπουργείου Οικονοµικών και, δυστυχώς, είτε ένα ασαφές νοµικό
πλαίσιο –είναι ένα νοµικό πλαίσιο ατελές σε πολλά σηµεία- είτε
η κακή οργάνωση των υπηρεσιών είτε η τραγική έλλειψη προσω-
πικού -το τι γίνεται, για παράδειγµα, στις κτηµατικές υπηρεσίες
και στις κεντρικές υπηρεσίες- κάνουν το ζήτηµα πολύ σοβαρό
ως προς το πώς διαχειριζόµαστε τα χρήµατα του δηµοσίου και
αυτό µας έχει οδηγήσει εδώ. 

Σε ό,τι αφορά τώρα ειδικότερα την ερώτησή σας, πραγµατικά,
υπάρχει πρόβληµα σε σχέση µε τις σχολάζουσες κληρονοµιές
και το Υπουργείο Οικονοµικών εξετάζει όλο αυτό το πλέγµα των
µέτρων για όλες αυτές τις υπηρεσίες που είπαµε και να εντοπί-
σουµε τα νοµικά κενά, αλλά και να βρούµε τρόπο να διασφαλί-
σουµε µε τον καλύτερο τρόπο τη δηµόσια περιουσία. Είδατε ότι
σε αυτή την κατεύθυνση κάνουµε ήδη ενέργειες είτε µέσω της
ΕΤΑΔ, όπου γίνεται ένα αξιόλογο έργο, είτε µέσω άλλων υπηρε-
σιών, γιατί εµείς δεν θέλουµε να χαθεί η δηµόσια περιουσία.

Στο δεύτερο ζήτηµα, που λέτε για τη συγκεκριµένη περίπτωση,
δεν έχω ενηµέρωση ακριβώς για ποια περίπτωση είναι. Μόλις πά-
ρουµε τα στοιχεία ακριβώς για τη συγκεκριµένη περίπτωση, δη-
λαδή να ξέρουµε ότι αφορά συγκεκριµένη περίπτωση, θα κινή-
σουµε ή θα εξετάσουµε τις διαδικασίες που έχουν ήδη πιθανά
ξεκινήσει, διότι δεν υπάρχει περίπτωση να αφήσουµε κανέναν
πλέον να λυµαίνεται τη δηµόσια περιουσία. Το πάρτι τελείωσε µε
τη δηµόσια περιουσία και όχι απλά θα τη διασφαλίσουµε και θα
ψάξουµε οτιδήποτε πρέπει να ψαχτεί, αλλά θα πάµε ακόµα και
σε περιπτώσεις που έχει καταπατηθεί αυτή η περιουσία, διότι δεν
είναι δυνατόν κάποιοι Έλληνες να έχουν αφήσει τεράστιες περι-
ουσίες στο ελληνικό δηµόσιο ως ευεργέτες και να αφήνουµε κά-
ποιους άλλους να τις λυµαίνονται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ, κύριε
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Αλεξιάδη.
Παρακαλώ, κύριε Καµµένε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Ευχαριστώ για την απάντησή σας, κύριε Υπουργέ. 
Χρειάζεται ένα σαφές νοµικό πλαίσιο, διότι υπάρχουν πλαστές

διαθήκες, συγγενείς-φαντάσµατα εµπλεκόµενοι –και είναι και ο
Υπουργός Δικαιοσύνης εδώ και είναι, αν θέλετε, και συναρµό-
διος, καληµέρα, κύριε Παρασκευόπουλε- σε σχέση µε µία νοµο-
θεσία που πρέπει να υπάρχει για τις ευθύνες νοµικών γραφείων
ή και συµβολαιογράφων, οι οποίοι συντάσσουν πλαστές διαθή-
κες και κλέβουν και αποµυζούν το δηµόσιο µε πλαστούς συγγε-
νείς και πλαστά δικαιώµατα επάνω σε κληροδοτήµατα.

Έρχοµαι να πω το εξής: Βγήκε η κ. Σπυράκη –το άκουσα πρωί
πρωί γιατί ενηµερώνοµαι για τα ευρωπαϊκά δεδοµένα- η Ευρω-
βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας και πιέζει στο να κάνουµε ανα-
πτυξιακή τράπεζα στην Ελλάδα όπως έχουν κάνει και άλλες
χώρες, για να απορροφήσουµε και το πακέτο Γιούνκερ. Έχει να
κάνει αυτό που λέει και είναι δική µας ιδέα, δική µας εισήγηση
εδώ και δύο χρόνια -και το γνωρίζετε- για την αναπτυξιακή τρά-
πεζα και είναι στα σκαριά. Θα πω στην κ. Σπυράκη να διαβάζει
λίγο προ διετίας, τριετίας τι έχουµε γράψει µε πλήρη τεκµη-
ρίωση.

Γιατί χρειάζεται η αναπτυξιακή τράπεζα και τι κεφάλαια µπορεί
να έχει να διαχειριστεί η αναπτυξιακή τράπεζα; Ποιο θα είναι το
ενεργητικό της; Μέρος του ενεργητικού της, όπως έχουµε γρά-
ψει, πρέπει να είναι οι αξίες των σχολαζουσών κληρονοµιών και
των κοιµώµενων λογαριασµών. Να ξέρετε ότι για τους ανενερ-
γούς λογαριασµούς σε όλο τον χρόνο στο διεθνές διατραπεζικό
σύστηµα υπάρχει µία –αν θέλετε- κατά χώρα διαφορετική νοµο-
λογία, αλλά κατά µέσο όρο η εικοσαετία είναι εκείνη η χρονική
περίοδος κατά την οποία ένα κράτος έχει το δικαίωµα να πάρει
τα µετρητά ή τις αξίες, οµόλογα, µετοχές από έναν λογαριασµό
ο οποίος είναι ανενεργός και χωρίς κάποιον κληρονόµο ή κά-
ποιον δικαιούχο για πάνω από είκοσι χρόνια αυτοδίκαια. 

Αυτά τα χρήµατα στην Ελλάδα µε υπολογισµούς που είχα
κάνει το 2012 ξεπερνούν τα 15 δισεκατοµµύρια ευρώ. Είναι αυτό
το ποσό. Είχα κάνει και έλεγχο στις τράπεζες προ και των απορ-
ροφήσεων όλων από τις τέσσερις συστηµικές.

Ένα άλλο πολύ µεγάλο θέµα είναι ποιος θα µπει εκκαθαρι-
στής. Πάλι είναι συναρµόδια τα Υπουργεία -και το Υπουργείο Δι-
καιοσύνης αλλά και το Υπουργείο Οικονοµικών- για το ποιος θα
επιλεγεί ως εκκαθαριστής και διαχειριστής των κληρονοµιών.
Πρέπει να είναι το δηµόσιο και να φτιάξουµε µία νοµοθεσία στην
οποία όλες αυτές οι αξίες να περνούν κάτω από την ενιαία, την
καινούργια αναπτυξιακή τράπεζα, η οποία θα χρηµατοδοτήσει -
αν θέλετε- τα έργα στην Ελλάδα και την ανάπτυξη και συγχρό-
νως πρέπει να έχει την απόλυτη εποπτεία το Υπουργείο Οικονο-
µικών.

Από εδώ και πέρα, τα νούµερα που γνωρίζω και θα τα δώσω
στον Υπουργό -είναι προς έρευνα για τις υποθέσεις που εκκρε-
µούν στο Υπουργείο Οικονοµικών- ξεπερνούν τις έντεκα χιλιάδες
από διαφορετικά κληροδοτήµατα, των οποίων η αξία υπολογίζε-
ται περισσότερα από 10 δισεκατοµµύρια ευρώ. Χρειάζεται τερά-
στιος έλεγχος. Οι αξίες που έχουµε αυτή τη στιγµή και «κοιµού-
νται» -όπως λέει και η ορολογία, κοιµώµενοι λογαριασµοί, σχο-
λάζουσες κληρονοµικές- έχουν σχολάσει διότι δεν ασχολείται κα-
νένας µαζί τους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, σε ένα λεπτό.
Εάν µέρος αυτών των χρηµάτων µπορέσουµε να το ανακτή-

σουµε το συντοµότερο δυνατό µε ένα πλαίσιο, το οποίο θα µας
επιτρέπει την αξιοποίηση και όχι να τα βρούµε και να πούµε τα
βρήκαµε, να τα αξιοποιήσουµε υγιώς για την ανάπτυξη της ελ-
ληνικής οικονοµίας, να δώσουµε δουλειές στους Έλληνες ανέρ-
γους και να µπουν στην αναπτυξιακή τράπεζα ως ενεργητικό, θα
είναι ό,τι καλύτερο µπορούµε να κάνουµε και θα ξεφύγουµε και
από τη µέγγενη του οποιουδήποτε δανειστή, ο οποίος θέλει να
µας δώσει χρήµατα και να εξαντλήσει –αν θέλετε- την υποµονή
της οικονοµίας και των Ελλήνων πολιτών.

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ τον κ.
Καµµένο.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Θα συµφωνήσω στα περισσότερα από όσα είπατε, κύριε
Καµµένε, διότι δυστυχώς στην Ελλάδα η δηµόσια περιουσία δεν
ήταν αντικείµενο αξιοποίησης και ενίσχυσης των εισοδηµάτων
και του δηµοσίου αλλά και των πολιτών. Ήταν ένα αντικείµενο
διαπλεκόµενων συµφερόντων, ανοµίας, εκµετάλλευσης, κλοπής,
καταπατήσεων.

Εγώ, ως Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών, δεν µπορώ µε-
ρικές φορές να κοιµηθώ ήσυχος, όταν ξέρω ότι όλη αυτή η τε-
ράστια περιουσία του δηµοσίου, που είναι στην αρµοδιότητά µου
µέσω της ΕΤΑΔ και της Γενικής Γραµµατείας Δηµόσιας Περιου-
σίας, δεν έχει πρώτα από όλα το νοµικό πλαίσιο αλλά δεν έχει
και τον διοικητικό µηχανισµό να το ελέγξει. 

Αυτή τη στιγµή το νοµικό πλαίσιο που έχουµε προβλέπει ότι
ένας υπάλληλος εγκατεστηµένος στη Θεσσαλονίκη υπογράφει
τα έγγραφα για τον αιγιαλό της Σαµοθράκης. Διότι φροντίσαµε
στην ουσία να διαλύσουµε τις κτηµατικές υπηρεσίες που είναι
αρµόδιες για να υπερασπιστούν τοπικά τη δηµόσια περιουσία.
Έχουν διαλυθεί στην ουσία µέσα από µια σειρά άτυχων παρεµ-
βάσεων. Γι’ αυτό, στις πρώτες προτεραιότητές µας είναι να ενι-
σχύσουµε και τις κτηµατικές υπηρεσίες και τη Γενική Γραµµατεία
Δηµόσιας Περιουσίας και τις κεντρικές υπηρεσίες. 

Είπατε πριν ένα νούµερο για τα κληροδοτήµατα. Υπάρχουν
κληροδοτήµατα µε τεράστια περιουσία, στα οποία αν διαιρέσεις
τον αριθµό των κληροδοτηµάτων µε τον αριθµό των υπαλλήλων
που έχουµε, δεν αντιστοιχεί για κάθε κληροδότηµα ούτε µία βδο-
µάδα ενασχόλησης του υπαλλήλου. Και πίσω από ένα κληροδό-
τηµα µπορεί να κρύβεται ένα πανέµορφο ακίνητο, όπως αυτό
που έχουµε στη Φιλελλήνων, το οποίο ρηµάζει και έχει γίνει πε-
ριστερώνας -µας το ζητάνε επιµελητήρια και δεν µπορούµε µέχρι
στιγµής να το παραχωρήσουµε- ή άλλα ακίνητα, όπως το Ζάπ-
πειο και µια σειρά από άλλα ακίνητα, τα οποία δυστυχώς δεν
έχουµε µπορέσει να τα αξιοποιήσουµε όπως πρέπει. 

Όµως, αυτό που θέλω να διαβεβαιώσω και εσάς και τη Βουλή
είναι ότι στις πρώτες προτεραιότητές µας είναι πρώτα από όλα
η συνολική αναµόρφωση του θεσµικού πλαισίου και µετά η ενί-
σχυση και αναδιοργάνωση του µηχανισµού για τη δηµόσια περι-
ουσία. Δεν είναι δυνατόν τη δηµόσια περιουσία που βρήκαµε ή
αυτή που χάρισαν οι ευεργέτες µέσα από το υστέρηµά τους ή
από το πλεόνασµά τους στο ελληνικό δηµόσιο, να συνεχίσουµε
να αφήνουµε κάποιους να την εκµεταλλεύονται και να τη λυµαί-
νονται. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ, κύριε

Αλεξιάδη.  
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, πενήντα ένας µαθητές και µαθήτριες και τρεις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το Γενικό Λύκειο Κρυονερίου Ατ-
τικής. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η τρίτη µε αριθµό 132/13-11-
2015 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Πέλλης
του Λαϊκού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή κ. Ιωάννη Σαχινίδη προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε την κα-
θυστέρηση επιστροφής ειδικού φόρου κατανάλωσης του αγρο-
τικού πετρελαίου, δεν συζητείται λόγω αναρµοδιότητας του
Υπουργού και διαγράφεται. 

Επίσης, η πέµπτη µε αριθµό 159/17-11-2015 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Λαρίσης των Ανεξαρτήτων Ελ-
λήνων κ. Βασιλείου Κόκκαλη προς τον Υπουργό Οικονοµίας, Ανά-
πτυξης και Τουρισµού, σχετικά µε την απώλεια της ρύθµισης των
εκατό δόσεων λόγω της µονοµερούς µείωσης από τις τράπεζες
του ποσού της δόσης που καταβάλλουν εµπρόθεσµα οι οφειλέ-
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τες στον τραπεζικό λογαριασµό της ρύθµισης, δεν συζητείται
λόγω αναρµοδιότητας του Υπουργού και διαγράφεται.

Προχωρούµε στη δεύτερη µε αριθµό 128/11-11-2015 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αργολίδας της Δηµο-
κρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ. Ιωάννη Μανιάτη
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την εφαρµογή του
προγράµµατος φοροαπαλλαγών για την ενεργειακή αναβάθµιση
κατοικιών.

Έχετε τον λόγο, κύριε Μανιάτη, για δύο λεπτά. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, έχουµε καταθέσει, ως Κοινοβουλευτική

Οµάδα της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης, µία πρόταση που απο-
τελεί, κατά την άποψή µας, σοβαρότατη αναπτυξιακή διέξοδο
στον τοµέα της οικοδοµής. 

Πρόκειται για µια πρόταση, η οποία, χωρίς κανένα κόστος για
το ελληνικό δηµόσιο, µπορεί να δηµιουργήσει χιλιάδες θέσεις
εργασίας και να επιφέρει αναβάθµιση και βελτίωση των συνθη-
κών διαβίωσης σε δεκάδες χιλιάδες ελληνικά νοικοκυριά. 

Η πρότασή µας βασίζεται στην εξής απλή σκέψη: Αυτή τη
στιγµή στον χώρο της οικοδοµής δεν κινείται τίποτα. Πρόκειται
για µια ανύπαρκτη αγορά, από την οποία το ελληνικό δηµόσιο ει-
σπράττει µηδέν στην πραγµατικότητα. Αυτό το οποίο προτεί-
νουµε είναι να δίνεται φοροαπαλλαγή για τις δαπάνες έως
15.000 ευρώ που κάνει ένα νοικοκυριό µεσαίου και χαµηλού ει-
σοδήµατος για την ενεργειακή θωράκιση του σπιτιού του. 

Σύµφωνα µε τις δικές µας εκτιµήσεις, η απώλεια εσόδων λόγω
αυτής της φοροαπαλλαγής για ένα ρεαλιστικό σχετικά σενάριο
των πενήντα χιλιάδων σπιτιών σηµαίνει απώλεια για το ελληνικό
δηµόσιο περίπου 95 εκατοµµύρια ευρώ. Όµως, εξαιτίας της έκ-
δοσης τιµολογίων από αυτούς που θα κάνουν τις παρεµβάσεις
ενεργειακής αναβάθµισης και ασφαλώς από την είσπραξη του
ΦΠΑ, που επίσης δεν υπάρχει εάν δεν υπάρξει η συγκεκριµένη
δράση, τα έσοδα του δηµοσίου ανάγονται σε 305 εκατοµµύρια
ευρώ. 

Ουσιαστικά, λοιπόν, έχουµε θετικό ισοζύγιο περίπου 200 εκα-
τοµµυρίων ευρώ για µια δράση, για την οποία το ελληνικό δηµό-
σιο δεν χρειάζεται να δαπανήσει ούτε 1 ευρώ. Σχετικά µε αυτό
έχετε υπ’ όψιν σας, σύµφωνα πάντα µε τη µελέτη µας, ότι µπο-
ρούν να δηµιουργηθούν έως τριάντα χιλιάδες θέσεις εργασίας
για ένα έτος, δηλαδή µιλάµε για τριάντα χιλιάδες ανθρωποέτη
εργασίας. 

Επιπλέον, το σύνολο των υλικών της πρώτης ύλης που χρησι-
µοποιείται για τέτοιου είδους παρεµβάσεις, από υλικά θερµοµό-
νωσης, αλουµινάδες, µπόιλερ σε ηλιακούς θερµοσίφωνες, ακόµα
και φωτοβολταϊκά, το σύνολο σχεδόν παράγεται από ελληνικές
επιχειρήσεις και κατασκευάζεται στην Ελλάδα. 

Συνολικά –και θα επανέλθω στη δευτερολογία µου, κύριε Πρό-
εδρε- εκτιµούµε ότι µπορεί να υπάρξει µια µόχλευση συνολικού
ύψους 1,2 δισεκατοµµυρίων ευρώ, από την οποία θα υπάρχει µια
τεράστια ωφέλεια για την εθνική οικονοµία. 

Αυτές οι δράσεις µπορούν να επεκταθούν ακόµη περισσότερο.
Κυρίως, όµως, απαντούν ευθέως, αµέσως και αναπτυξιακά στο
µεγάλο πρόβληµα της χώρας και του πλανήτη, που είναι η κλι-
µατική αλλαγή. Επίσης, απαντούν ευθέως στο µεγαλύτερο πρό-
βληµα της χώρας που είναι η τεράστια ανεργία, ιδιαίτερα στον
χώρο της οικοδοµής και επιπλέον προσφέρουν δηµόσια έσοδα,
χωρίς καµµία επιπλέον δαπάνη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Απλώς, θα ήθελα να σας πω ότι στο πρόγραµµα «Εξοικονοµώ

κατ’ Οίκον», που στη διάρκεια του ΕΣΠΑ είχε έναν συνολικό προ-
ϋπολογισµό περίπου 540-550 εκατοµµύρια ευρώ και απορροφή-
θηκε το σύνολο, δυστυχώς µε τη νέα προγραµµατική περίοδο η
δηµόσια δαπάνη προβλέπεται να είναι περίπου 300 εκατοµµύρια
ευρώ. Άρα, ακόµη και σε αυτό το εξαιρετικά επιτυχηµένο πρό-
γραµµα θα έχουµε πολύ πιο µειωµένες δράσεις ενεργειακής
αναβάθµισης. 

Θεωρώ, λοιπόν, ότι θα ήταν χρήσιµο οι Υπηρεσίες του Υπουρ-
γείου να εξετάσουν αυτή την πρόταση, την οποία έχουµε κατα-
θέσει και να προχωρήσουµε προς αυτή την κατεύθυνση, µε τις

όποιες πιθανές βελτιώσεις θεωρούν ότι είναι απαραίτητες.
Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε,

κύριε Μανιάτη. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Κύριε Βουλευτά, αναλύετε ένα πολύ σηµαντικό ζήτηµα και
είναι σε πολύ θετική κατεύθυνση αυτές οι προτάσεις, διότι πρέ-
πει κάποια στιγµή να δούµε πώς θα συνδέσουµε τα ζητήµατα φο-
ρολογίας και µε τα ζητήµατα της αειφόρου ανάπτυξης, της
οικολογίας και µιας άλλης δοµής και λειτουργίας της οικονοµίας. 

Δυστυχώς, οι όποιες φοροαπαλλαγές υπήρχαν στα ζητήµατα
ενεργειακής αναβάθµισης των κατοικιών καταργήθηκαν από τη
χρήση του 2013 µε την κατάργηση των περισσότερων εκπτώ-
σεων και µειώσεων στη φορολογία εισοδήµατος και έτσι αυτή τη
στιγµή δεν ισχύουν. 

Ωστόσο, πρέπει κάποια στιγµή να ξεφύγουµε από τον κύκλο
των συµφωνιών, των προαπαιτούµενων και όλων αυτών που πιε-
ζόµασταν µέχρι χθες στη Βουλή –και νοµίζω και για ένα χρονικό
διάστηµα- και να ανοίξουµε έναν κύκλο συζήτησης µεταξύ των
πολιτικών, των κοινωνικών, των εργοδοτικών και άλλων οµάδων
και οργανώσεων ως προς το τι θέλουµε να κάνουµε. 

Σε αυτή τη συζήτηση πρέπει να συζητήσουµε και τα ζητήµατα
της ενίσχυσης της ενεργειακής αναβάθµισης των κατοικιών.
Διότι, για παράδειγµα, το Υπουργείο Οικονοµικών θα δώσει γι’
αυτόν τον χειµώνα 105 εκατοµµύρια για επίδοµα στο πετρέλαιο
θέρµανσης, ενώ θα µπορούσαµε να δώσουµε ένα µεγάλο ποσό
από αυτά τουλάχιστον σε κάποιες περιοχές της χώρας -διότι δί-
νουµε επίδοµα πετρελαίου σε όλη την Ελλάδα, από το Νευρο-
κόπι µέχρι την Κρήτη- και πολλές φορές αυτό θα χαθεί σε ενερ-
γοβόρα κτήρια ή σε κτήρια που δεν έχουν στοιχειώδεις µονώ-
σεις. 

Άρα, πρέπει να δούµε πώς αυτή η ατζέντα θα αλλάξει και
µήπως την επόµενη χρονιά, αντί να δώσουµε αυτό, κοιτάξουµε
τι θα κάνουµε για να ενισχύσουµε ενεργειακά κτήρια. 

Βεβαίως και είναι στις προτεραιότητες του Υπουργείου αυτά
τα ζητήµατα. Ετοιµάζουµε, όπως γνωρίζετε, στο Υπουργείο Οι-
κονοµικών, πέρα από το να ανταποκριθούµε στις ανάγκες της
συµφωνίας και των προαπαιτούµενων, µεγάλες φορολογικές αλ-
λαγές. Θέλουµε αυτές να γίνουν, όπως είπαµε, µε διάλογο µε
την κοινωνία, µε τους φορείς και µε τα κόµµατα. Θα έρθουν
αυτές οι προτάσεις. Στις προτάσεις αυτές έχουµε µέσα και τέ-
τοιες λογικές, διότι αυτήν τη στιγµή µε τον παραλογισµό που
έχουµε στο φορολογικό µας σύστηµα είτε επισκευάζεις την πι-
σίνα σου, είτε επισκευάζεις το παραδοτέο κτήριο, είτε αναβαθ-
µίζεις ενεργειακά το σπίτι σου, έχεις τον  ίδιο συντελεστή ΦΠΑ.
Σας λέω ένα παράδειγµα. 

Πρέπει, λοιπόν, να δούµε µία άλλη λειτουργία του φορολογι-
κού µηχανισµού και για το θέµα της ενεργειακής αναβάθµισης
των κατοικιών. Όµως, κάποια στιγµή πρέπει και το ίδιο το δηµό-
σιο να δει και την ενεργειακή αναβάθµιση των κτηρίων του. Αν
έρθετε να δείτε το κτήριο, στο οποίο στεγάζεται το Υπουργείο
Οικονοµικών, είναι ανέκδοτο και µόνο το να µιλάµε για ενεργει-
ακή αναβάθµιση.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ και

εγώ. 
Ορίστε, κύριε Μανιάτη, έχετε τον λόγο για να δευτερολογή-

σετε. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, αντι-

λαµβάνοµαι ότι έχετε µία πρώτη εξαιρετικά θετική αντίδραση
στην πρόταση που σας έχουµε καταθέσει. Θεωρώ πως είναι ένα
σηµαντικό βήµα, τουλάχιστον σε τέτοιου είδους ζητήµατα που
σχετίζονται µε την καταπολέµηση της ανεργίας και ταυτόχρονα
µε τη διαµόρφωση ενός νέου παραγωγικού µοντέλου της χώρας
που καταπολεµά και την κλιµατική αλλαγή, να µπορούµε οι πολι-
τικές δυνάµεις του τόπου να βρίσκουµε κοινές αρχές, κοινές
στρατηγικές, ουσιαστικά κοινούς τόπους. 

Πρέπει να σας πω –σε επίρρωση αυτών που προανέφερα- ότι
σύµφωνα µε όλες τις διεθνείς µελέτες, για κάθε 1 εκατοµµύριο
ευρώ που επενδύεται στην οικοδοµή, στις κατασκευές για θέ-
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µατα εξοικονόµησης ενέργειας δηµιουργούνται έως και σαράντα
θέσεις εργασίας. Δεν υπάρχει κανένας άλλος τοµέας της οικο-
νοµίας που δηµιουργεί τόσες πολλές θέσεις εργασίας. 

Επιπλέον, έχει µεγάλη σηµασία να τονίσουµε ότι δεν συζη-
τούµε πια για το παλιό µοντέλο της κατασκευής και νέων ντου-
βαριών, που εξαιτίας της ανυπαρξίας της κτηµατοµεσιτικής
αγοράς ουσιαστικά µένουν αχρησιµοποίητα και πρόκειται για
επενδύσεις, οι οποίες δεν ξέρουµε πότε θα αποσβεστούν. Στην
πραγµατικότητα µιλάµε για τα περίπου πέντε εκατοµµύρια σπίτια
Ελλήνων πολιτών, κυρίως µεσαίου και χαµηλού εισοδήµατος, τα
οποία µπορούν να αναβαθµιστούν στηριζόµενα ακριβώς σε αυτό
που προανέφερα, που είναι η πρώτη ύλη σε ένα πολύ µεγάλο πο-
σοστό να προέρχεται από ελληνικές βιοµηχανίες, άρα να στηρί-
ξει και τον ελληνικό δευτερογενή τοµέα. 

Επειδή αναφερθήκατε και στα δηµόσια κτήρια, που πράγµατι
πρέπει να αποτελέσουν προτεραιότητα, θέλω να σας πω ότι στη
διάρκεια της προηγούµενης διακυβέρνησης είχε υπάρξει µία συ-
ζήτηση –και αξιοποιήστε το αυτό που θα σας πω- µε την Ευρω-
παϊκή Τράπεζα Επενδύσεων, που θα µπορούσε να χρηµατο-
δοτήσει. Επειδή ακριβώς τα δάνεια της Ευρωπαϊκής Τράπεζας
Επενδύσεων δεν συνυπολογίζονται στο δηµόσιο χρέος, θα µπο-
ρούσε να χρησιµοποιηθεί µία τέτοια πρωτοβουλία, προκειµένου
να ενισχυθούν και η πρώτη κατοικία ατόµων που αντικειµενικά
δεν δύνανται να επενδύσουν στα σπίτια τους, αλλά θα µπορού-
σαν αυτά τα χρήµατα να χρησιµοποιηθούν για δράσεις εξοικο-
νόµησης ενέργειας στα δηµόσια κτήρια. 

Σύµφωνα µε τα στοιχεία που υπήρχαν το 2012, το ελληνικό δη-
µόσιο µε τις τότε τιµές πετρελαίου και τις τότε τιµές ηλεκτρικής
ενέργειας δαπανούσε κάθε χρόνο περίπου 400 µε 500 εκατοµ-
µύρια ευρώ ακριβώς για να ζεστάνει ή να δροσίσει το καλοκαίρι
τα κτήρια του δηµοσίου. 

Τέτοιες πρωτοβουλίες είχαν ήδη ξεκινήσει. Είχαµε ήδη εντάξει
-να σας πω για παράδειγµα- δράσεις άνω των 120 εκατοµµυρίων
ευρώ για αναβάθµιση κτηρίων σε δήµους, δηµοτικά ακίνητα, σχο-
λεία, δηµοτικά µέγαρα, ακόµη και δηµοτικά γυµναστήρια, δρά-
σεις δηλαδή που προσφέρουν στην κοινωνία κοινωνικές
υποδοµές. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Σε αυτή την κατεύθυνση υπάρχει ανοιχτός δρόµος. Έχουµε

ήδη τις προδιαγραφές έτοιµες. Υπάρχει καλή προσέγγιση από
πλευράς Ευρωπαϊκής Επιτροπής εξαιτίας ακριβώς και της Παγ-
κόσµιας Διάσκεψης για το Κλίµα στο Παρίσι µέσα στον Δεκέµ-
βρη. Εύχοµαι να αξιοποιήσετε αυτήν τη θετική κατεύθυνση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο για τρία λεπτά, για να απαντήσετε στη δευτερο-
λογία του κ. Μανιάτη.

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Κύριε Μανιάτη, στον πυρήνα των προτάσεών σας είναι
σαφές ότι συµφωνούµε και θα αξιοποιήσουµε ό,τι θετικό έχει
γίνει σε αυτόν τον τοµέα. 

Θέλουµε να διαβεβαιώσουµε ότι µας ενδιαφέρει και η ενεργει-
ακή αναβάθµιση των κτηρίων του δηµοσίου. Χάνουµε τεράστια
ποσά σε θέρµανση και ψύξη για κτήρια τα οποία είναι άθλια και
τα περισσότερα από αυτά δεν είναι και ιδιοκτησίας του ελληνικού
δηµοσίου, αλλά οι ιδιοκτήτες τους αρνούνται να συνεισφέρουν
σε αυτήν τη διαδικασία. 

Επίσης, θέλω να τονίσω και την αναγκαιότητα να υπάρχει συ-
νεργασία των Υπουργείων, γιατί δεν είναι µόνο αρµοδιότητα του
Υπουργείου Οικονοµικών, είναι αρµοδιότητα και άλλων Υπουρ-
γείων, έτσι ώστε να φτιάξουµε ένα θεσµικό πλαίσιο, στο οποίο
να δούµε και το ζήτηµα που επισηµαίνετε µε την ερώτησή σας,
αλλά και τα θέµατα, όπως είπα, της σύνδεσης της φορολογίας
µε διάφορους τοµείς, όπως είναι η αειφόρος ανάπτυξη, η οικο-
λογία, τα βιολογικά προϊόντα και µια σειρά από άλλες ενέργειες
που πρέπει να σχετιστούν µε τη φορολογία και δεν πρέπει να
είναι άσχετο το ένα από το άλλο ή πολλές φορές να δίνουµε αν-
τικίνητρα φορολογικά. 

Όλα αυτά να είστε σίγουροι ότι είναι στην ατζέντα που έχουµε
µπροστά µας και ελπίζουµε ειλικρινά να έχουµε εκείνο τον διά-

λογο που να µπορέσουµε να οδηγηθούµε στις καλύτερες δυνα-
τές λύσεις.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ και

εγώ µε τη σειρά µου.
Προχωρούµε στην πρώτη µε αριθµό 164/17-11-2015 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Δωδεκανήσου του Συ-
νασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ηλία Καµατερού προς
τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τον κίνδυνο απώλειας της
ρύθµισης των εκατό δόσεων για συνεπείς φορολογούµενους πο-
λίτες.

Παρακαλώ, κύριε Καµατερέ, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Κύριε Υπουργέ, την ερώτηση βέβαια την

είχα καταθέσει από τις 5 του µηνός, πριν ακόµα κορυφωθεί η δια-
πραγµάτευση στο συγκεκριµένο θέµα. Βέβαια, θα µπορούσε να
αναρωτηθεί κανείς µετά από τη χθεσινή και προχθεσινή συζή-
τηση και την ψήφιση του νόµου πάνω σε αυτό το θέµα τι νόηµα
έχει να το συζητάµε σήµερα.

Νοµίζω, όµως, κύριε Υπουργέ, ότι θα είναι καλό, θα βοηθήσει
και στην ενηµέρωση και στον προβληµατισµό όλους µας και πιο
πολύ τους πολίτες µια συζήτηση, η οποία µπορεί να γίνει σε ένα
άλλο πλαίσιο, πιο χαλαρή, αλλά εξίσου σοβαρή, σε ένα επίπεδο
στήριξης, από τη µεριά µου τουλάχιστον, της κυβερνητικής πο-
λιτικής και όχι στο πλαίσιο που έγινε χθες και προχθές µε αντι-
πολιτευτικές αντιπαραθέσεις και επίσης επί του συγκεκριµένου.

Ξέρετε πολύ καλά -εσείς περισσότερο από όλους µας- ότι
αναγκαζόµαστε από τότε που ψηφίσαµε αυτόν τον νόµο, από τον
Μάρτη, µε συνεχείς τροποποιήσεις να βάζουµε κωλύµατα στους
πολίτες στο να µπορούν να είναι συνεπείς στην παρακολούθηση
της πληρωµής των δόσεων που έχουν ρυθµίσει. Και, ενώ αυτό
είναι ένα µέτρο που ωφέλησε το δηµόσιο, έχω την αίσθηση από
την τριβή µου µε την καθηµερινότητα και τις συζητήσεις µε τους
πολίτες ότι µειώνονται τα έσοδα, ότι όλο και περισσότεροι συµ-
πολίτες µας βγαίνουν από τη ρύθµιση και πολύ περισσότερο µε
αυτά που ψηφίσαµε χθες αναγκαστικά θα φτάσουµε σε ένα ση-
µείο -δεν ξέρω εάν θα είναι µετά από λίγους µήνες, δεν ξέρω εάν
είναι στο τέλος των ρυθµίσεων που ψηφίσαµε- από το οποίο και
µετά θα χάνει αυτόµατα κάποιος την ένταξή του στον νόµο που
θα καταλήξουµε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Η ερώτηση, λοιπόν, είναι –και µπορούµε να συζητήσουµε και

στη δεύτερη φάση- τι στοιχεία έχουµε –αν έχουµε- για το πόσοι
ακόµα είναι στη ρύθµιση και για το πόσοι βγήκαν, τι περιµένουµε
να αλλάξει µετά το 2017 -εάν θυµάµαι καλά- που ψηφίσαµε, που
εκεί θα είναι ακόµα πιο δύσκολα τα πράγµατα και θα έχουµε µα-
ζική έξοδο από τις ρυθµίσεις και τι θα γίνει µε καθηµερινά προ-
βλήµατα που δηµιουργούνται στις επιχειρήσεις που όταν βγαί-
νουν από τη ρύθµιση είναι δεσµευµένοι οι λογαριασµοί τους, δεν
µπορούν να κινηθούν, σταµατούν να πληρώνουν ασφαλιστικά τα-
µεία κ.λπ..

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ και

εγώ.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Κύριε Βουλευτά, παρά το ότι ψηφίστηκε εχθές ο νόµος, το
πρόβληµα, το οποίο πολύ σωστά αναφέρετε και επισηµαίνετε
στην ερώτησή σας, δεν έχει αντιµετωπιστεί πλήρως, διότι δυστυ-
χώς είµαστε µπροστά σε ένα σισύφειο έργο, να αντιµετωπίσουµε
τα περίπου 82 δισεκατοµµύρια των ληξιπρόθεσµων οφειλών, οι
οποίες αυξάνονται µήνα µε τον µήνα. Για να καταλάβετε, µιλάµε
για µια τάξη µεγέθους περίπου στα 30 δισεκατοµµύρια ήταν το
2009 στην ίδια περίπου εποχή. 

Έχουµε φτάσει τώρα τα 82 δισεκατοµµύρια. Αυξάνονται, δυ-
στυχώς, τα ληξιπρόθεσµα. Έχουµε ένα τεράστιο πρόβληµα ει-
σπραξιµότητας, διότι µιλάµε µόνο για τα χρέη προς το ελληνικό
δηµόσιο. Δεν µιλάµε για χρέη προς τα ασφαλιστικά ταµεία. Εγώ
απαντάω µόνο για τα χρέη προς το ελληνικό δηµόσιο. Αν η πολι-
τεία δεν δει µε ρεαλισµό όλο αυτό το πρόβληµα, απλά θα παρα-
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κολουθούµε τα ληξιπρόθεσµα χρέη να µεγαλώνουν.
Πολύ σωστά αναφέρεται µέσα ότι οι πολίτες, παρ’ ότι θα θέ-

λουν, δεν θα µπορούν να είναι ταυτόχρονα συνεπείς και σε πα-
λιές και σε νέες ρυθµίσεις. Βεβαίως, µε τις χθεσινές διατάξεις
δόθηκαν λύσεις και νοµίζω πως είναι προς τη θετική κατεύθυνση.

Μπορεί η παραφιλολογία και όλος ο κουρνιαχτός των χθεσι-
νών εξελίξεων να µην άφησε τους πολίτες να ενηµερωθούν ακρι-
βώς, αλλά αυτό που είναι σηµαντικό είναι ότι πλέον οι πολίτες
µπορούν για νέες υποχρεώσεις πέραν των εκατό δόσεων, να
προσφύγουν, πριν λήξουν οι νέες τους υποχρεώσεις, στη ρύθ-
µιση των δώδεκα ή είκοσι τεσσάρων δόσεων και να ρυθµίσουν
τις δόσεις τους, µε προϋποθέσεις, βεβαίως, ώστε να αντιµετω-
πίσουν αυτά τα προβλήµατα. 

Να ξέρετε, όµως, ότι όλο το θέµα των ληξιπροθέσµων είναι µια
βόµβα που δεν πρέπει να σκάσει. Είναι µια βόµβα, που είναι ανε-
νεργή, αλλά δεν πρέπει να σκάσει, γιατί αν χάσουµε φορολογού-
µενους από τις ρυθµίσεις, η εικόνα που έχουµε είναι ότι µετά δεν
ανταποκρίνονται.

Αυτή τη στιγµή µιλάµε για τεράστια νούµερα. Μόνο στις ρυθ-
µίσεις, που έγιναν από τον Φεβρουάριο και µετά, έχει ενταχθεί
περίπου ένα εκατοµµύριο ΑΦΜ και στη ρύθµιση των εκατό δό-
σεων έχουν ενταχθεί περίπου οκτακόσιες χιλιάδες ΑΦΜ. Μιλάµε
για ένα µεγάλο κοµµάτι της κοινωνίας. Έδωσε και δίνει ανακού-
φιση η ρύθµιση των εκατό δόσεων.

Πρέπει να κάνουµε ό,τι είναι δυνατόν και σ’ αυτήν την κατεύ-
θυνση λειτουργεί η Κυβέρνηση, ώστε να µπορούµε να αντιµετω-
πίσουµε αυτά τα χρέη, διότι ξαναθυµίζω ότι τον Δεκέµβριο ο
επιχειρηµατίας, ο µικροµεσαίος, ο πολίτης θα πρέπει να πληρώ-
σει τη δόση του φόρου εισοδήµατος, τη δόση του ΕΝΦΙΑ, τη
δόση των εκατό δόσεων, τα τέλη κυκλοφορίας, µια σειρά απ’
άλλες φορολογικές υποχρεώσεις, αλλά και τις ασφαλιστικές του
υποχρεώσεις. 

Και επειδή δεν υπάρχουν µηχανήµατα που να κόβουν ευρώ
στα σπίτια ή στις επιχειρήσεις των φορολογουµένων, πρέπει το
Υπουργείο Οικονοµικών να κινηθεί µε ρεαλισµό και ευαισθησία
για να αντιµετωπίσει αυτά τα θέµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Καµατερέ,
έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για δευτερολογία.

ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Κύριε Υπουργέ, είπατε ότι δόθηκαν λύ-
σεις χθες. Πραγµατικά δόθηκαν λύσεις στο πλαίσιο των πιέσεων
των δανειστών –των δυναστών, επιτρέψτε µου- οι οποίες δεν
πάνε πολύ µακριά.

Ξέρετε πολύ καλά ότι θα είναι αυξανόµενος ο αριθµός όσων
θα βγαίνουν από τις δόσεις και αυτό ακριβώς ήθελα να επιση-
µάνω. Πιο πολύ ήθελα να ρωτήσω τι µέλει γενέσθαι, πώς βλέ-
πουµε το µέλλον, για να γίνω πιο συγκεκριµένος και να γενικεύ-
σουµε το θέµα, γιατί δεν είναι το µόνο θέµα. 

Ξέρουµε πολύ καλά ότι οι δυνάστες έχουν τελείως διαφορε-
τική πολιτική από εµάς. Έχουν µια ιδεολογία νεοφιλελεύθερη.
Όλα αυτά που µας πιέζουν να κάνουµε είναι αντίθετα απ’ αυτά
που πιστεύουµε, είτε συζητάµε για τις εκατό δόσεις είτε για τις
ιδιωτικοποιήσεις είτε για τις κοινωνικές δαπάνες.

Γνωρίζουµε ότι αυτοί έχουν ως ιδεολογία τους λεγόµενους κα-
νόνες ανταγωνισµού. Δεν λαµβάνουν υπ’ όψιν τους καθόλου κοι-
νωνικές ανάγκες. Για όλα αυτά που µας πιέζουν να κάνουµε –το
ξέρετε εσείς καλύτερα απ’ όλους µας- στο όνοµα της διαµόρ-
φωσης της φορολογικής συνείδησης, δεν τους ενδιαφέρει εάν
ο κόσµος έχει να πληρώσει, αν πεθαίνει ή αν αυτοκτονεί. Και ξέ-
ρετε πολύ καλά ότι έχουν µια τιµωρητική διάθεση, να µη µας επι-
τρέψουν ό,τι εµείς ψηφίσαµε ή ό,τι εµείς θέλουµε να κάνουµε.

Εδώ µπαίνει το γενικότερο ερώτηµα: Πού πάµε; Ο κόσµος
βοά. Ο κόσµος από κάτω αυτό θέλει, κύριε Υπουργέ. Την ελπίδα
την κρατάµε; Πού ελπίζουµε να πετύχουµε; Πού ελπίζουµε, για
να ανατρέψουµε αυτήν την κατάσταση; Σε µια αλλαγή συσχετι-
σµών δυνάµεων στην Ευρώπη; Γι’ αυτό προσπαθούµε να κερδί-
σουµε χρόνο και κάνουµε σταδιακά την εφαρµογή αυτών των
µέτρων; Γιατί είναι φανερό ότι η Κυβέρνηση προσπαθεί, ό,τι δεν
µπορεί να αποτρέψει, να το εφαρµόσει σταδιακά.

Πού ελπίζουµε; Στην αλλαγή συσχετισµών, ώστε να µπορέ-
σουµε κάποτε να αναθεωρήσουµε όλα αυτά που ψηφίζουµε
τώρα; Ή ελπίζουµε ότι θα πετύχουµε αυτούς τους στόχους που

µας βάζουν, µε κάθε θυσία και πως εάν εφαρµόσουµε όλα αυτά
τα επόµενα µέτρα, θα φτάσουµε στο ξέφωτο και θα µπορέσουµε
να εφαρµόσουµε το δικό µας παράλληλο ή το οριστικό πρό-
γραµµα; 

Παρ’ όλα αυτά, µέσα σε όλη αυτή την κατάσταση, εγώ δεν δια-
βλέπω άλλες λύσεις. Εσείς ξέρετε καλύτερα. Κάτι, όµως, πρέπει
να κάνουµε για να ανακουφίσουµε όλο αυτό τον κόσµο. Δηλαδή,
είπατε ότι µπορεί να ρυθµίσει σε δώδεκα δόσεις κ.λπ.. Δεν µπο-
ρεί, κύριε Υπουργέ –και το ξέρετε- ούτε τις δώδεκα να πληρώσει
ούτε τις εκατό ούτε όλες τις άλλες υποχρεώσεις. 

Ας του δώσουµε την ευκαιρία –βρείτε εσείς έναν τρόπο µε κά-
ποια εγκύκλιο που θα ξεφεύγει από τις πιέσεις των δανειστών-
να µπορεί να πληρώνει όσα µπορεί και να µη χάνει κάποια δικαιώ-
µατα, τουλάχιστον να έχει έναν λογαριασµό ο επιχειρηµατίας,
για να µπορεί να κινηθεί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Και δείτε το αυτό στο πλαίσιο ίσως –εσείς ξέρετε καλύτερα,

δεν είµαι και οικονοµολόγος, την αγωνία όλου του κόσµου µετα-
φέρω– του φορολογικού νοµοσχεδίου που προγραµµατίζετε και
µελετάτε για τη χρήση της κάρτας. Πώς θα γίνεται χρήση κάρτας
αν ο επιχειρηµατίας δεν έχει λογαριασµό; Αυτός ο λογαριασµός
µπορεί να βοηθήσει και λόγω της χρήσης κάρτας στο να µπορεί
να κινηθεί ο επιχειρηµατίας.

Δηλαδή πρέπει να πάρετε κάποια παράλληλα µέτρα ανακού-
φισης, πέρα από αυτά που ψηφίζουµε, γιατί επίτηδες –επιτρέψτε
µου την έκφραση και απαντήστε µου σε αυτό, αν κάνω λάθος-
µας πιέζουν κάποιοι κύκλοι, για να µην πετύχει το πρόγραµµα και
να µας οδηγήσουν εκεί που θέλουν να µας οδηγήσουν. Πώς αν-
τιστεκόµαστε; Εκφράζω την αγωνία του λαού.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Καµατερέ.
Έχετε και πάλι τον λόγο, κύριε Υπουργέ.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Αντιλαµβάνοµαι πλήρως, κύριε Καµατερέ, την αγωνία και
τη λαϊκή δυσαρέσκεια που µεταφέρετε µέσα στην Αίθουσα,
αλλά, όπως καταλαβαίνετε, κι εµείς ως µέλη της Κυβέρνησης δεν
µπορούµε είτε να συµφωνήσουµε σε τέτοιους χαρακτηρισµούς
είτε να προσπαθήσουµε να παραπλανήσουµε κάποιον.

Είναι σαφές ότι πρέπει στη χώρα να αποκτήσουµε µια διαφο-
ρετική κουλτούρα αξιοπιστίας και πληρωµών. Άλλο, όµως, το ότι
δεν πληρώνω, επειδή θέλω να τα έχω στο στρώµα µου και τη θυ-
ρίδα µου, στο εξωτερικό ή κάπου αλλού –διότι έχουµε πολλά τέ-
τοια κι αυτά θα τελειώσουν– και άλλο το δεν πληρώνω, επειδή
δεν µπορώ να πληρώσω. Αυτό το καταλαβαίνουµε και το αντιµε-
τωπίζουµε µε ρεαλισµό.

Να θυµίσω µόνο ότι, παρά το ότι υπάρχει αµφισβήτηση από
ορισµένους, αυτή η διάταξη, όπως και η διάταξη για τα ανεί-
σπρακτα ενοίκια, είναι ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα του τι ση-
µαίνει η πολιτική αυτής της Κυβέρνησης. 

Η σκληρή και επίπονη διαπραγµάτευση, η οποία ξεκινά από
δύο διαφορετικά σηµεία, καταλήγει σε ένα σηµείο, το οποίο θα
κρίνει ο λαός –και κρίνει πλέον µε τις διατάξεις που ήρθαν– αν
είναι από εκεί που είχε ξεκινήσει –διότι νοµίζω ότι το είπε και ο
Υπουργός Οικονοµικών– ως προς το τι απαιτήσεις υπήρχαν στο
να διακόπτεται η ρύθµιση των εκατό δόσεων, εάν την επόµενη
ηµέρα µη πληρωµής κάποιας νέας υποχρέωσης, δεν ανταποκρι-
νόταν ο πολίτης.

Αυτό το οποίο ήταν το αρχικό αίτηµα και νοµίζω ότι είχε δια-
τυπωθεί, δεν υπάρχει πλέον. Και αυτή τη στιγµή έχουµε µια διά-
ταξη, η οποία δίνει τη δυνατότητα –όχι βεβαίως αυτή που έδιναν
οι εκατό δόσεις, από τις οποίες έβγαινες, αν δεν πλήρωνες υπο-
χρεώσεις των εκατό δόσεων και ήταν άσχετη µε άλλες υποχρε-
ώσεις, ενώ τώρα για τις άλλες υποχρεώσεις έχουµε µια άλλη
διαδικασία χρονικών ορίων για το επόµενο χρονικό διάστηµα–
πριν λήξει η υποχρέωση, ακριβώς για να αποκτήσουµε και κουλ-
τούρα πληρωµών, να πηγαίνεις, µε άµεσο ή έµµεσο τρόπο, µε
επίσκεψη στη ΔΟΥ ή µέσω του «TAXIS», να ρυθµίζεις αυτά τα θέ-
µατα.
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Αυτό που θέλω, όµως, να σας διαβεβαιώσω είναι ότι ελπίζουµε
ότι σε ό,τι κάνουµε έχουµε τον λαό δίπλα µας. Διότι αν αυτά που
κάνουµε δεν είναι µε τη λαϊκή συναίνεση, είτε περνούν στη Βουλή
είτε όχι, έχουν κοντά ποδάρια. Και αγωνιζόµαστε ως Κυβέρνηση
σε ό,τι κάνουµε να έχουµε το λαϊκό στήριγµα.

Εµείς έχουµε ξαναπεί ότι δεν θα επιβάλουµε την πολιτική µας
µε ΜΑΤ στο Σύνταγµα και µε κοµµατική πειθαρχία. Την επιβάλ-
λουµε µε διάλογο, λογική και συναίσθηση πλήρως των προβλη-
µάτων που έχει ο λαός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ πολύ.
Θα ήθελα να προσθέσω, κύριε Υπουργέ, το εξής: Είχαµε τη

χαρά να δούµε µια αντιπροσωπεία των Βουλευτών από την Κίνα,
µε επικεφαλής τον Αντιπρόεδρο της Βουλής, οι οποίοι µας είπαν
ότι σε ολοµέλεια της Βουλής της Κίνας –παρεµπιπτόντως είπαν
ότι οι Βουλευτές στην Κίνα είναι περίπου τρεις χιλιάδες– εξετά-
ζουν πώς θα αντιµετωπίσουν το πρόβληµα αυτό µε την ανάπτυξή
τους, δηλαδή µε έναν ρυθµό ανάπτυξης µε στόχο το 10%, διότι
πιστεύουν, όπως είπαν, ότι είναι ο µόνος τρόπος να βελτιώσεις
τη ζωή του λαού σου.

Κατά συνέπεια όλα αυτά τα µέτρα και η ανησυχία που εκφρά-
ζουν οι Βουλευτές δικαίως, καθώς και τα µέτρα που παίρνουµε
η κάθε κυβέρνηση, είναι µέτρα κατασταλτικά, ανακουφιστικά, δεν
λύνουν όµως το πρόβληµα. Δηλαδή, πιστεύω ότι το Υπουργείο
Οικονοµίας και Ανάπτυξης πρέπει γρήγορα να προχωρήσει σε
σκέψεις για το πώς µπορεί να αρχίσει το ταχύτερο δυνατό η ανά-
πτυξη, η οποία µπορεί να λύσει το πρόβληµα αυτό, το οποίο πολύ
δίκαια θέτουν οι Βουλευτές κάθε ηµέρα µε τις ερωτήσεις τους.

Και µετά τον κύκλο των ερωτήσεων προς το Υπουργείο Οικο-
νοµικών, προχωρούµε στην επόµενη ερώτηση, την δεύτερη µε
αριθµό 150/16-11-2015 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του
Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταν-
τίνου Καραγκούνη, προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, σχετικά µε ζητήµατα εφαρµογής
του νέου Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας.

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός κ. Παρασκευόπου-
λος.

Παρακαλώ, κύριε Καραγκούνη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά
για να αναπτύξετε την επίκαιρη ερώτησή σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Πραγµατικά, δεν µπορώ να µην κάνω ένα σχόλιο για τον προ-
ηγούµενο οµιλητή, που µίλησε για δυνάστες. Αλλά µίλησε τόσο
ειλικρινά για την πορεία αυτής της Κυβέρνησης, η οποία πραγ-
µατικά αποδεικνύεται καταστροφική για τον τόπο, και το είπε
τόσο ειλικρινώς, ο προηγούµενος συνάδελφος κ. Καµατερός, µί-
λησε µάλιστα για δυνάστες δανειστές. Έχω την εντύπωση ότι το
εξέλαβε ως µήνυµα προς την Κυβέρνηση -και αναφερόσασταν
πιθανότατα στη «Δυναστεία», ίσως, την παλιά σαπουνόπερα- γε-
µάτο ίντριγκες και ψέµατα, κύριε Καµατερέ. Και µε αυτή την έν-
νοια επιτρέψτε µου να κάνω το λογοπαίγνιο, δεν έχω καµµία
πρόθεση να στραφώ προς το όνοµά σας, αλλά πραγµατικά δεν
µας σώζει ούτε το νερό του Καµατερού, απ’ ό,τι φαίνεται, κύριε
συνάδελφε!

Να µπω στην ουσία της ερώτησης, κύριε Υπουργέ. Νοµίζω ότι
είναι ένα ζήτηµα αυτό το οποίο αναδεικνύουµε µε την επίκαιρη
ερώτηση, το οποίο γνωρίζετε πάρα πολύ καλά και αφορά την
εφαρµογή των διατάξεων και αλλαγών στον Κώδικα Πολιτικής
Δικονοµίας, που εισήχθησαν πρόσφατα µε τον ν. 4335/2015.
Εκεί, όπως γνωρίζει καλά η Αίθουσα, εισήχθησαν βραχείες προ-
θεσµίες συζητήσεως της αγωγής και της ανταγωγής και των πα-
ρεµβάσεων, τόσο στην τακτική διαδικασία, όπως βεβαίως και
στις ειδικές διαδικασίες, όπως στην εκούσια δικαιοδοσία, στα
ασφαλιστικά µέτρα και στην αναγκαστική εκτέλεση.

Η ουσία της ερώτησης, λοιπόν, είναι η εξής: Είναι έτοιµα τα
δικαστήρια, είναι έτοιµο το Υπουργείο Δικαιοσύνης, για να αντα-
ποκριθούν στις αλλαγές που επιφέρει το νέο νοµοθετικό πλαίσιο;
Προετοιµαστήκατε σωστά µέχρι τώρα, για τις αλλαγές αυτές που
ξεκινούν στην ουσία από 1-1-2016;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και να το ξεκαθαρίσω εξαρχής, κύριε Υπουργέ, -ένα λεπτό,

κύριε Πρόεδρε- ότι η ουσία της ερώτησης γίνεται πραγµατικά
καλόπιστα, διότι ούτως ή άλλως όλοι σε αυτή την Αίθουσα είµα-
στε υπέρ της επιτάχυνσης της απονοµής δικαιοσύνης. Και εδώ,
βεβαίως, είµαστε για να συζητήσουµε τι αλλαγές µπορούν να γί-
νουν. Αλλά όλα κρίνονται εκ του αποτελέσµατος και το γνωρίζετε
πάρα πολύ καλά, διότι ξέρουµε πώς λειτουργούν τα δικαστήρια,
υπό ποιες συνθήκες και, βεβαίως, όλα αυτά είναι δεδοµένα.

Το νέο σύστηµα, όπως όλοι γνωρίζετε πολύ καλά, θα ξεκινήσει
από 1-1-2016 και η εκδίκαση των πρώτων αγωγών θα ξεκινήσει
περίπου τον Μάιο του 2016. Την ίδια στιγµή οι αγωγές τακτικής
διαδικασίας µέχρι 31-12-2015 προσδιορίζονται, τουλάχιστον στο
Πρωτοδικείο Αθηνών, για τις αρχές του 2019. Πολλοί δικηγόροι,
λοιπόν, είναι σαφές ότι θα κοιτάξουν να παραιτηθούν του δικο-
γράφου, για να έχουν πιθανότατα συντοµότερες διαδικασίες.
Αυτό τι σηµαίνει; Σηµαίνει ότι θα υπάρχει ένας µεγαλύτερος φόρ-
τος για το δικαστικό σύστηµα, για τους δικαστές, που το υπολο-
γίζουν πιθανότατα σε τετραπλασιασµό.

Οπότε εδώ το ζήτηµα είναι το εξής: Τι έχετε κάνει µέχρι τώρα
και σε ανθρώπινο δυναµικό, όπως βεβαίως και σε υλικοτεχνική
υποδοµή, ώστε να ανταποκριθείτε στα νέα αυτά δεδοµένα;

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Προτού σας δώσω

τον λόγο, κύριε Υπουργέ, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα
ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίασή
µας, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθου-
σας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστο-
ρία του κτηρίου, τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της
Βουλής, τριάντα δύο µαθήτριες και οκτώ συνοδοί εκπαιδευτικοί
από το Δηµοτικό Σχολείο Καναλιών Κερκύρας και το Δηµοτικό
Σχολείο Αλεπούς Κερκύρας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Δικαιοσύνης κ. Παρασκευόπουλος. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης,

Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κύριε Καραγκούνη, και καλόπιστη είναι η ερώτησή σας και σε
γνώση στηρίζεται, αφού έχετε διατελέσει Υφυπουργός σε αυτό
το Υπουργείο.

Πραγµατικά, η ελληνική δικαιοσύνη µε τις υποδοµές της θα
περάσει µια δοκιµασία τώρα µε την ένταξή της σε νέους θε-
σµούς, τόσο σε ό,τι αφορά την πολιτική δικονοµία όσο και σε ό,τι
αφορά το πτωχευτικό δίκαιο. Οπωσδήποτε θα αντιµετωπίσει κά-
ποιες δυσκολίες και στο πεδίο των υποδοµών της και σε ό,τι
αφορά τη στελέχωσή της ειδικότερα. Όντως, έχουν γίνει κάποιες
προσπάθειες προετοιµασίας µας για να αντιµετωπίσουµε την νέα
κατάσταση, τις οποίες θα προσπαθήσω να σας εκθέσω. 

Κατ’ αρχάς, να σας πω ότι κατά τη γνώµη µου το σηµαντικό-
τερο πρόβληµα είναι η στελέχωση και λιγότερο οι υποδοµές. Και
στις υποδοµές έχουµε προβλήµατα, αλλά διαβαθµίζω ως εντο-
νότερο πρόβληµα αυτό της στελέχωσης, διότι ακόµη και στην
περίπτωση που θα είχαµε µια αύξηση των κτηριακών µας υπο-
δοµών, αυτή τη στιγµή δεν θα είχαµε στελέχη που θα µπορούσαν
να πληρώσουν τις αντίστοιχες θέσεις και να οδηγήσουν σε λει-
τουργία τις νέες δοµές της δικαιοσύνης. Θα προσπαθήσω να
σας δώσω και πιο συγκεκριµένα στοιχεία σε ό,τι αφορά και τις
υποδοµές µας και τη στελέχωση, τους αριθµούς, µε όση ταχύ-
τητα µου επιτρέπεται αυτή τη στιγµή. 

Η προετοιµασία για την αντιµετώπιση των νέων θεσµών γίνεται
και µέσω της ενδυνάµωσης και επιτάχυνσης, όσο είναι δυνατόν,
των διαδικασιών για την κινητοποίηση και τη λειτουργική έναρξη
των νέων ηλεκτρονικών υποδοµών που θα βοηθήσουν τη δικαιο-
σύνη. Πρόκειται για έργα, τα οποία είχαν ξεκινήσει από το πα-
ρελθόν από προηγούµενες κυβερνήσεις, τα οποία όλα συνεχί-
στηκαν και ευτυχώς σταδιακά ολοκληρώνονται. Αυτά θα βοηθή-
σουν την επιτάχυνση, ίσως και την αντιµετώπιση, του συνολικού
προβλήµατος. 

Σε ό,τι αφορά τις κτηριακές υποδοµές, να πω ότι το πρόβληµά
µας δεν είναι τόσο ποσοτικό όσο ποιοτικό. Κάποιες από αυτές
χωλαίνουν. Και έχουµε και ένα συγκεκριµένο πρόβληµα σηµαν-
τικό στον Πειραιά. 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΘ’ - 20 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2015 2463



Και σε ό,τι αφορά τη στελέχωση, θα προσπαθήσω να σας
απαντήσω µε την ίδια ταχύτητα. Έχουµε µια πρόβλεψη αυξή-
σεων –δεν λέω ότι οι αυξήσεις αυτές θα αντιµετωπίσουν πλήρως
το πρόβληµα, αλλά, εν πάση περιπτώσει, θα βελτιώσουν την κα-
τάσταση– και σε ό,τι αφορά τις θέσεις των αντιεισαγγελέων και
σε ό,τι αφορά τις θέσεις  των πρωτοδικών, ιδίως σε σχέση µε τον
αριθµό των ειρηνοδικών. Ο νέος αριθµός εκατόν σαράντα ειρη-
νοδικών, που θα προστεθεί στους παλιούς, θα βοηθήσει αρκετά
την αντιµετώπιση της νέας ύλης, την οποία θα αντιµετωπίσουν
τα ειρηνοδικεία.

Η πραγµατικότητα, όµως, είναι ότι το µεγάλο µας έλλειµµα και
η µεγάλη µας δυσκολία αφορά τον αριθµό των δικαστικών υπαλ-
λήλων. Εκεί το έλλειµµα είναι ακόµη µεγαλύτερο, είναι περίπου
τρεις χιλιάδες άτοµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Γι’ αυτό και εναγωνίως προσπάθησε το Υπουργείο να αντιµε-
τωπίσει το πρόβληµα αυτό και µε τον θεσµό της κινητικότητας,
αναζητώντας κίνηση και από άλλα Υπουργεία, ο οποίος βοήθησε
τώρα πολύ. Όλη η ελληνική κοινωνία έµαθε το θέµα µε υπαλλή-
λους που κινήθηκαν, που ήταν σε διαθεσιµότητα, είχαν περάσει
από θέση καθαρισµού και µετατέθηκαν στο Υπουργείο Δικαιο-
σύνης, επειδή είχαν όλα τα προσόντα και έτσι έκριναν τα υπηρε-
σιακά συµβούλια. Στην ίδια αυτή κατεύθυνση θα προσπαθή-
σουµε να συνεχίσουµε.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Έχετε τον λόγο,

κύριε Καραγκούνη, για τρία λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΓΚΟΥΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κύριε Υπουργέ, πρώτα απ’ όλα αντιλαµβάνοµαι ότι έχετε κα-

ταλάβει ποιο είναι το πρόβληµα και ξέρετε ποιες είναι πραγµα-
τικά οι ελλείψεις στα δικαστήρια. Αυτή είναι µια καλή αρχή.
Πρέπει, όµως, να συνεννοηθούµε ότι το ζήτηµα αυτό δεν επιλύε-
ται µε τέσσερις καθαρίστριες που θα έρθουν και θα καθίσουν
στη θέση του γραµµατέα του δικαστηρίου. Για να επιλυθεί αυτό
το πολύ σηµαντικό πρόβληµα και η νέα νοµική πραγµατικότητα,
η οποία έρχεται σε δύο µήνες, ξεκινά, πρέπει να δώσουµε πολύ
σαφείς και συγκεκριµένες απαντήσεις. 

Έχεις έναν τεράστιο όγκο, πραγµατικά. Έβλεπα τα στοιχεία,
κύριε Υπουργέ –απλά προς ενηµέρωση του ελληνικού λαού,
αλλά και της Αιθούσης- από 1-1-15 έως 18-10-15, οπότε κατατέ-
θηκαν –µιλάµε για το Πολυµελές Πρωτοδικείο Αθηνών- έξι χιλιά-
δες δώδεκα αγωγές τακτικής διαδικασίας. Και από 1-1-15 έως
18-10-15, στο ίδιο διάστηµα δηλαδή, κατατέθηκαν ενώπιον του
µονοµελούς δεκαοκτώ χιλιάδες οκτακόσιες εξήντα έξι αγωγές
τακτικής διαδικασίας.

Εκτιµάται ότι κατά τους πρώτους µήνες του έτους 2016 θα κα-
τατίθενται µηνιαίως τουλάχιστον εξακόσια πενήντα νέα δικό-
γραφα ενώπιον του Πολυµελούς και δύο χιλιάδες νέα δικόγραφα
ενώπιον του µονοµελούς. Συν βεβαίως, τις ήδη προσδιορισθεί-
σες µε το νυν ισχύον σύστηµα συζήτησης, τα οποία βεβαίως είναι
εκκρεµή, και τις παραιτήσεις των δικογράφων, στις οποίες ανα-
φέρθηκα.

Εδώ, λοιπόν, έχουµε κάποια πολύ συγκεκριµένα κενά, το οποία
πρέπει να δούµε, κύριε Υπουργέ, πώς θα καλυφθούν. Διαφορε-
τικά –και εδώ είναι η ουσία της ερώτησης και εδώ πρέπει να
απαντήσουµε- δεν θα µπορέσει να λειτουργήσει το νέο σύστηµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Άκουσα –και πολύ σωστά το είπατε- ότι υπάρχει διαγωνιστική
διαδικασία για τους ειρηνοδίκες, η οποία είναι για εκατόν ενε-
νήντα θέσεις. Για να λειτουργήσουν, όµως, στοιχειωδώς τα πρω-
τοδικεία –διότι εδώ είναι η ουσία- θα χρειαστούν σε πρώτη φάση
τουλάχιστον –να σας αναφέρω για το Πρωτοδικείο Αθηνών-
εκατό νέες θέσεις πρωτοδικών.

Και το ζήτηµα είναι το εξής: Ακόµα και αν αποφασίσουµε να
προχωρήσει η διαγωνιστική διαδικασία των εκατό νέων δικα-
στών, θα χρειαστεί, µε την περίοδο που χρειάζεται στη Σχολή Δι-
καστών, κοντά στον ενάµιση χρόνο. Το πρόβληµα επείγει. Το
πρόβληµα είναι σε δύο µήνες από τώρα. Ακόµα και αν είχατε τη

διάθεση –και περιµένω να µου πείτε κάτι επ’ αυτού- να προχω-
ρήσετε σε έναν νέο διαγωνισµό, σίγουρα θα µας πάρει ένα χρο-
νικό διάστηµα που δεν επιλύει το πρόβληµα. Αυτό τι σηµαίνει;

Αφήνω, βεβαίως που, τουλάχιστον για την Αθήνα –πολύ σωστά
το είπατε- σε θέσεις γραµµατέων, είναι πολύ µεγάλος ο αριθµός
και η ανάγκη. Γι’ αυτό πρέπει να επιµείνετε στην κινητικότητα.
Θα πρέπει να κάνετε πραγµατικά κάτι και η βοήθειά µας θα είναι
αµέριστη, διότι έχει φρακάρει η δικαιοσύνη. Τίποτα δεν προχω-
ράει. Εγώ ακούω τις κραυγές αγωνίας και από τους δικηγορι-
κούς συλλόγους, αλλά και από τις ενώσεις δικαστών. Οι ίδιοι το
λένε ότι δεν µπορεί να βγει πέρα.

Εδώ, λοιπόν, πρέπει να δούµε –επειδή είναι σαφές, οι αριθµοί
ποτέ δεν κάνουν λάθος- ότι αν δεν κάνουµε άµεσα την πρόσληψη
πρωτοδικών, δηλαδή δικαστών, δεν θα µπορεί να λειτουργήσει
το σύστηµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Εγώ, κύριε Υπουργέ, σας προτείνω να εξετάσετε το ενδεχό-
µενο να υπάρξει µια αναστολή του νόµου τουλάχιστον για έξι
µήνες, διότι διαφορετικά ούτε το επιθυµητό αποτέλεσµα θα
υπάρξει, αλλά κυρίως θα βρεθούµε σε µια νέα πολύ σκληρή
πραγµατικότητα. Δείτε και τα δύο ζητήµατα, και τις προσλήψεις
των δικαστών και το ζήτηµα της κινητικότητας. Συµφωνούµε από-
λυτα. Αλλά εξετάστε και το ενδεχόµενο να αναστείλετε τον νόµο
για έξι µήνες τουλάχιστον.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε,

κύριε Καραγκούνη.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης,

Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Οπωσδήποτε µια αναστολή εφαρµογής δεν µπορώ να πω ότι
δεν θα διευκόλυνε. Εδώ, όµως, έχουµε να κάνουµε µε ένα θέµα
για το οποίο έχουµε δεσµεύσεις και για τον λόγο αυτό δεν θα
µπορούσαµε να το διαχειριστούµε µε µια δική µας απόφαση.
Αυτό το οποίο χρειάζεται είναι διαβούλευση και συµφωνία των
εταίρων µας, προκειµένου να φτάσουµε σε εκείνο το σηµείο.

Εντωµεταξύ, όµως, υποχρέωσή µας είναι να προετοιµαζόµα-
στε. Και να εισφέρω και κάτι επιπλέον σε όσα έχετε πει, το οποίο
είναι σηµαντικό θέµα υποδοµής και πρέπει να επιλύσουµε τάχι-
στα, ενδεχοµένως και µε λύσεις ανάγκης, αλλά άµεσα, που είναι
το θέµα της ηλεκτρονικής διεξαγωγής των πλειστηριασµών, που
από τεχνική άποψη, βέβαια, δεν µας έχει βρει έτοιµους στον
βαθµό, στον οποίο θα θέλαµε. Υπάρχουν ταχύτητες σε ό,τι
αφορά την ανάπτυξη των τεχνικών υποδοµών µας, τις οποίες δεν
µπορούµε να διαπεράσουµε και αναγκαστικά προσφεύγουµε και
σε αναγκαστικές λύσεις.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ)

Θα ήθελα να πω πως σε ό,τι αφορά τον αριθµό των πρωτοδι-
κών, η σειρά η οποία τώρα τελειώνει στη Σχολή Δικαστών θα βρε-
θεί πλέον στην έδρα από το καλοκαίρι του 2016. Θα έχουµε
δηλαδή επιπλέον εξήντα περίπου άτοµα, σαράντε πέντε πρωτο-
δίκες και δεκαπέντε εισαγγελικούς λειτουργούς επιπλέον, εκτός
των εκατόν ενενήντα τεσσάρων ειρηνοδικών, τους οποίους µνη-
µονεύσατε.

Έχουµε και άλλες επί µέρους θέσεις, τις οποίες νοµίζω ότι θα
µπορέσουµε να επαυξήσουµε. Ασφαλώς θα προσφύγουµε στο
θεσµό της κινητικότητας, ο οποίος βοηθάει πολύ.

Κύριε Καραγκούνη θα προσπαθήσω να σας ενηµερώσω και εγ-
γράφως. Θα ζητήσω από τις υπηρεσίες µας να σας στείλουν ανα-
λυτικά και επικαιροποιηµένα στοιχεία.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε, κύριε Υ-

πουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρίσκεται σε εξέλιξη η συνε-

δρίαση κοινοβουλευτικού ελέγχου, µε τη συζήτηση των επίκαι-
ρων ερωτήσεων.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω προς το Σώµα ότι ο Υπουργός
Οικονοµικών κ. Ευκλείδης Τσακαλώτος θα καταθέσει τον κρατικό
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προϋπολογισµό του οικονοµικού έτους 2016. 
Ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Τσακαλώτος έχει τον λόγο.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε

Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έχω την ιδιαίτερη τιµή να
καταθέσω στο Σώµα τον κρατικό προϋπολογισµό και την ειση-
γητική αυτού έκθεση του οικονοµικού έτους 2016, καθώς και τον
τόµο για τις φορολογικές δαπάνες του 2016. 

Κύριε Πρόεδρε, θα σας παρακαλέσω να οριστούν ηµεροµη-
νίες για τη συζήτηση του κρατικού προϋπολογισµού στη Διαρκή
Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων και στην Ολοµέλεια του Σώ-
µατος.

Καταθέτω, επίσης, τις εκθέσεις των γενικών διευθυντών του
Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους, φορολογικής διοίκησης, τε-
λωνείων και ειδικών φόρων κατανάλωσης, δηµόσιας περιουσίας
και κοινωφελών περιουσιών του Υπουργείου Οικονοµικών, καθώς
και τη δήλωση που προβλέπεται από το άρθρο 58 του ν. 4270/
2014, όπως αυτό ισχύει. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Ευκλείδης Τσα-

καλώτος καταθέτει στον Πρόεδρο της Βουλής µε τη µορφή stick
(ψηφιακό µέσο αποθήκευσης) τον γενικό προϋπολογισµό του
κράτους για το οικονοµικό έτος 2016 και την εισηγητική αυτού
έκθεση.

Επίσης, καταθέτει τον τόµο που αναφέρεται στις φορολογικές
δαπάνες του 2016 και τις εκθέσεις των γενικών διευθυντών του
Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους, φορολογικής διοίκησης, τε-
λωνείων και ειδικών φόρων κατανάλωσης, δηµόσιας περιουσίας
και κοινωφελών περιουσιών του Υπουργείου Οικονοµικών, καθώς
και τη δήλωση που προβλέπεται από το άρθρο 58 του ν. 4270/
2014, όπως αυτό ισχύει)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να σας ενηµε-

ρώσω για το πώς θα διεξαχθεί η σχετική συζήτηση για τον προ-
ϋπολογισµό. 

Θα ξεκινήσει στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή Οικονοµικών
Υποθέσεων την Τετάρτη 25 Νοεµβρίου 2015, σε τέσσερις συνε-
δριάσεις, µετά από συνεννόηση µε το Προεδρείο της Επιτροπής. 

Η συζήτηση στην Ολοµέλεια της Βουλής θα ξεκινήσει την
Τρίτη 1η Δεκεµβρίου του 2015, σύµφωνα µε το άρθρο 123 παρά-
γραφος 1 του Κανονισµού της Βουλής και θα ολοκληρωθεί το
Σάββατο 5 Δεκεµβρίου του 2015, µε τη διεξαγωγή ονοµαστικής
ψηφοφορίας. Είναι µέχρι πέντε συνεδριάσεις, λέει ο Κανονισµός.
Θα εξαντλήσουµε και τις πέντε συνεδριάσεις. 

Άρα µε µια άνεση, µπορεί να πει κανείς, θα µπορέσουν και οι
κοινοβουλευτικές οµάδες, τα κόµµατα δηµοσιολογούντες να
ασχοληθούν µε τα δεδοµένα του φετινού προϋπολογισµού.

Σας ευχαριστώ.
Θα συνεχίσουµε τη διαδικασία της συζήτησης των επικαίρων

ερωτήσεων.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεχίζουµε µε

την πρώτη µε αριθµό 142/16-11-2015 επίκαιρη ερώτηση δευτέ-
ρου κύκλου του Βουλευτή Σάµου του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς κ. Δηµητρίου Σεβαστάκη προς τον Υπουργό
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, σχετικά µε την ανάγκη άµε-
σης αποµάκρυνσης του πλοίου «Μυτιλήνη» από τον λιµένα Καρ-
λοβασίου Σάµου. 

Ο Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής κ. Δρίτσας
θα απαντήσει στην επίκαιρη αυτή ερώτηση. 

Κύριε Σεβαστάκη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΕΒΑΣΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς, ευχαριστώ που παρευρίσκεστε για

να απαντήσετε στην ερώτηση. Αφορά την παραµονή του πλοίου
«ΜΥΤΙΛΗΝΗ» στο λιµάνι του Καρλοβασίου Σάµου, που εδώ και
οκτώ µήνες είναι ακινητοποιηµένο, εκτός λειτουργίας και έρηµο.
Αποτελεί εκ των πραγµάτων έναν σηµαντικό κίνδυνο και για τη
λειτουργία του λιµανιού, αλλά δυνητικά -από την οικολογική του-
λάχιστον πλευρά- και για την παράλια ζώνη του Καρλοβασίου.

Το πλοίο έχει εγκαταλειφθεί. Η εταιρεία δεν το χρησιµοποιεί
και πια αποκλίνει από τα πιστοποιητικά, τα οποία θα το κάνουν

αξιόπλοο. Είχε υπάρξει µια µεγάλη εργασιακή σύγκρουση τους
προηγούµενους µήνες και σήµερα βρίσκεται ακινητοποιηµένο
και επικίνδυνο.

Έχει συνεδριάσει η αρµόδια γνωµοδοτική επιτροπή από τις 19
Οκτωβρίου και έχει αποφανθεί για την επικινδυνότητα και τη δυσ-
λειτουργία που προκαλεί στο λιµάνι. Να σηµειώσω ότι δεν ολο-
κληρώνονται και οι εργασίες, µε τις οποίες αρτιώνεται η λιµενική
λειτουργία.

Θέλω να µάθω µε ποιες διαδικασίες και µε ποιον τρόπο το
Υπουργείο θα επέµβει, ώστε να αποµακρυνθεί το πλοίο άµεσα
από το λιµάνι του Καρλοβασίου στη Σάµο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ, κύριε
Σεβαστάκη.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής

Πολιτικής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Σεβαστάκη, ευχαριστώ πολύ για την ερώτηση και ζητώ

συγγνώµη γιατί είχε κατατεθεί ξανά, αλλά σοβαρότατα κωλύ-
µατα δεν µου επέτρεψαν να είµαι εδώ και να απαντήσω τις δύο
προηγούµενες φορές.

Είναι γνωστό το πρόβληµα. Αυτό το πλοίο χάλασε στις αρχές
του χρόνου, έµεινε από µηχανική βλάβη στο λιµάνι στο Καρλό-
βασι της Σάµου και έκτοτε κατεβλήθησαν προσπάθειες για να
µεταφερθεί, να ρυµουλκηθεί και να έλθει στο λιµάνι του Πειραιά
για να µπει και σε διαδικασία επισκευής, γιατί η επισκευή δεν
µπορούσε να γίνει στη Σάµο.

Οι εξελίξεις δεν βοήθησαν προς αυτήν την κατεύθυνση. Υπήρ-
ξαν σοβαρότατα ζητήµατα εργασιακών διεκδικήσεων, τα οποία
γνωρίζετε. Το πλήρωµα κήρυξε επίσχεση εργασίας και όσο διαρ-
κούσε η εκκρεµότητα αυτή, αυτός ήταν ένας πρόσθετος λόγος
για τον οποίον το πλοίο δεν µπορούσε να µετακινηθεί. Έτσι, όλες
οι προσπάθειες εκείνης της περιόδου για τη µεταφορά του
πλοίου δεν απέδωσαν. 

Στη συνέχεια, ξεκίνησε διαδικασία, όπως οι εργαζόµενοι ζη-
τούσαν και είχαν δίκιο, γιατί ήταν εγκαταλειµµένοι. Το Υπουργείο
βοήθησε πάρα πολύ -και το γνωρίζετε- όσο καιρό οι εργαζόµενοι
ήσαν εκεί να υποστηριχθούν, αλλά και η κοινωνία της Σάµου βοή-
θησε σε αυτό, οι οργανώσεις αλληλεγγύης, καθώς και το Εργα-
τικό Κέντρο της Σάµου. Σε κάθε περίπτωση, έφθασε πια η κατά-
σταση στο απροχώρητο. Οι εργαζόµενοι έκαναν αίτηση εγκατά-
λειψης, να υπαχθούν στις διαδικασίες της εγκατάλειψης, του εγ-
καταλελειµµένου πληρώµατος, όπως προβλέπει η νοµοθεσία, και
από εκεί και πέρα, το Υπουργείο ξεκίνησε την προβλεπόµενη δια-
δικασία, η οποία και ολοκληρώθηκε στις 26 Αυγού- στου. 

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι τώρα πια, µετά τις εκλογές του
Σεπτεµβρίου, άρχισαν να κινούνται οι διαδικασίες, οι οποίες
όπως προβλέπεται από τη νοµοθεσία, επειδή το πλοίο βρίσκεται
σε χαραγµένη θαλάσσια ζώνη του λιµένα Καρλοβασίου, η πρώτη
Υπηρεσία που έχει αρµοδιότητα να κινήσει τη διαδικασία είναι το
Λιµενικό Ταµείο Σάµου, το οποίο είναι δηµοτικό λιµενικό ταµείο.
Και όντως, έχουν κινηθεί διαδικασίες, στις οποίες αναφερθήκατε
κι εσείς.

Αυτήν τη στιγµή, µε την κείµενη νοµοθεσία, ο δικηγόρος που
ήδη πρέπει να ορίστηκε οφείλει να προχωρήσει σε ορισµένα βή-
µατα κι από τη στιγµή που έχουν επικυρωθεί οι γνωµοδοτήσεις
του ταµείου, έχει προχωρήσει σε έγγραφη πρόσκληση στον ιδιο-
κτήτη να αποµακρύνει το πλοίο και να εξαλείψει κάθε επιβλαβή
συνέπεια σε χρονικό διάστηµα ενός µηνός. Πέρα από αυτό, πρέ-
πει να αναζητηθούν τυχόν δανειστές, να αναζητηθεί η υποθήκη
του πλοίου, να εξετασθεί το κόστος απαλλοτρίωσης, η αξία του
πλοίου, ώστε εάν δεν ανταποκριθεί ο πλοιοκτήτης, να κινηθούν
οι διατάξεις που προβλέπει ο νόµος του 2001 και από εκεί και
πέρα να ακολουθηθεί µια διαδικασία, που σε κάθε περίπτωση δεν
είναι σύντοµη, αλλά είναι µακρόχρονη.

Εµείς προσπαθούµε, µε βάση τις διατάξεις του νόµου να ανα-
ζητήσουµε και λύσεις σύντοµης αποµάκρυνσης. Δεν είµαι σε
θέση αυτήν τη στιγµή να σας τις ανακοινώσω, γιατί είναι περί-
πλοκες και πρέπει να έχουν προηγηθεί οι κινήσεις αυτές και µετά
να µπούµε στη διαδικασία υλοποίησης. Σας περιέγραψα τις ανα-
µενόµενες κινήσεις του δικηγόρου. Μετά θα µπούµε σε ειδικές
διατάξεις που προβλέπει ο ν. 2881/2001 και ειδικά το άρθρο 5
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παράγραφος 2. Εάν όλες οι προσπάθειες που γίνονται τώρα και
από το Λιµενικό Ταµείο και µε την προβλεπόµενη διαδικασία δεν
αποδώσουν, τότε αναζητάµε την ενεργοποίηση της διαδικασίας
αυτής. Ο Δήµαρχος της Σάµου έχει ενδιαφερθεί και συζητώ µαζί
του. 

Υπάρχει ένα κενό ζήτηµα, το ποιος θα αναλάβει το κόστος, αν
η εταιρεία αυτήν τη στιγµή αποδειχθεί ανύπαρκτη και δεν πλη-
ρούνται οι προϋποθέσεις ώστε να κληθεί πραγµατικά να αντα-
ποκριθεί. Αν κινηθούν οι διαδικασίες πλειστηριασµού του πλοίου
-σας είπα ότι είναι χρονοβόρες, αλλά αυτές προβλέπει η νοµο-
θεσία- ενδιάµεσες λύσεις υπάρχουν µε τη διαδικασία του ν. 2881,
αλλά και εκεί, χωρίς να υπάρχει µε βάση τα παραπάνω βέβαιη
εξασφάλιση ποιος αναλαµβάνει το κόστος της µεταφοράς και
της ρυµούλκησης. Όλα αυτά είναι σε διαρκή µελέτη. 

Φαντάζοµαι ότι θα βρούµε µία άκρη, χωρίς να είναι τόσο απλό
και εύκολο, γιατί, σηµειωτέον ότι η νοµοθεσία προβλέπει διάφο-
ρες ρυθµίσεις και διάφορες διαδικασίες, αλλά ποινές δεν προ-
βλέπει γι’ αυτά και αυτό είναι ένα πρόβληµα.

Τελειώνω λέγοντας ότι στο ενδιάµεσο διάστηµα οι λιµενικές
αρχές της Σάµου και ο λιµενάρχης έχουν αναλάβει πρωτοβου-
λίες, ώστε να ενισχυθεί η ασφάλεια πρόσδεσης του πλοίου και
να µην έχουµε κανένα πρόβληµα, σε σχέση µε ενδεχόµενα πε-
ραιτέρω δηµιουργίας επικίνδυνων καταστάσεων.

Θέλω να πιστεύω ότι στους επόµενους µήνες θα έχουµε µία
καλή εξέλιξη.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Θέλετε να κάνετε

χρήση της δευτερολογίας σας, κύριε Σεβαστάκη;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΕΒΑΣΤΑΚΗΣ: Βεβαίως.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, έχετε τον

λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΕΒΑΣΤΑΚΗΣ: Από πέρσι συζητάµε για τα διοι-

κητικά προβλήµατα που αντιµετωπίζει ο χώρος της ακτοπλοΐας,
δηλαδή το βασικό αναπτυξιακό εργαλείο της νησιωτικής περιο-
χής και η περιγραφή σας φωτίζει και αυτές τις πλευρές, κύριε
Υπουργέ. 

Παρ’ όλο που φέτος έχουµε µια µεγάλη βελτίωση στην ακτο-
πλοΐα και η ποιότητα των πλοίων και η συχνότητα των δροµολο-
γίων βελτιώθηκαν πολύ, αναρωτιέµαι: Το κόστος ρυµούλκησης
ή το κόστος βύθισης; Ποιο ζυγίζουµε; Αν βυθιστεί, η οικολογική
και δοµική καταστροφή στο λιµάνι του Καρλοβασίου θα είναι
πάρα πολύ µεγάλη και φοβάµαι ότι µε τις σηµερινές οικονοµικές
συνθήκες δεν θα έχει επιστροφή. 

Πρέπει, λοιπόν, µ’ αυτόν τον τρόπο να δροµολογήσουµε
ακόµα και fast track διαδικασίες –µιας και είναι µόδα στις νέες
πολιτικές συνθήκες- ώστε να µπορέσει το πλοίο να ρυµουλκηθεί.
Πρέπει να επινοήσουµε δοµές, διατάξεις και µηχανισµούς, ώστε
να φύγει το συντοµότερο. 

Το λιµάνι του Καρλοβασίου είναι βόρειο και πλήττεται πάρα
πολύ. Η επικινδυνότητα δεν αφορά µόνο την πρόσδεση. Αφορά
και την ηλεκτρόλυση, όπως µου λένε, εφόσον δεν τροφοδοτείται
µε ρεύµα και εποµένως αφορά και την αποσάθρωση, την αποδό-
µηση του πλοίου. Αυτήν την σκοτεινή πλευρά θέλω να την βά-
λουµε στη σκέψη µας. Θα προσπαθήσω να έχω συνεργασία µε
το Υπουργείο, το οποίο εξάλλου, πάρα πολύ συχνά, είναι ευλύ-
γιστο και επινοεί τρόπους να επιλύει προβλήµατα, παρ’ όλη την
προσφυγική πίεση. Το αναγνωρίζουµε αυτό. Η περίοδος της
άνοιξης ή του περσινού χειµώνα δεν έχει καµµία σχέση µε το φε-
τινό θέρος. Έχουν βελτιωθεί πάρα πολύ τα πράγµατα. 

Είµαι σίγουρος ότι µπορούµε να αναζητήσουµε δρόµους,
ώστε να επιταχυνθεί η διαδικασία και να τη σιγουρέψουµε. Το να
αποκατασταθεί το λιµάνι του Καρλοβασίου, το οποίο αυτήν τη
στιγµή είναι και πύλη εισόδου από την πλευρά της Τουρκίας και
εποµένως έχει κι έναν ρόλο διακρατικής γέφυρας, είναι πάρα
πολύ σηµαντικό και στρατηγικό για το νησί µας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ. 
Έχετε τον λόγο, κύριε Υπουργέ, για τρία λεπτά. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής

Πολιτικής): Κύριε Σεβαστάκη, εάν έδωσα την εντύπωση ότι το
Υπουργείο δεν κατανοεί τη σοβαρότητα του προβλήµατος, να

αποκαταστήσω την πραγµατικότητα. Την κατανοούµε πάρα πο-
λύ. 

Φυσικά, αυτήν τη στιγµή δεν έχουµε καµµία ένδειξη άµεσης
επικινδυνότητας και αποσάθρωσης. Δυνητικά όµως -και κανείς
δεν ξέρει πόσο γρήγορα µπορεί αυτά τα πράγµατα να γίνουν-
µπορεί να συµβεί. Και ως εκ τούτου, κάθε ενέργεια πρέπει να
προνοεί και όχι να έρχεται εκ των υστέρων να µαζέψει τα ασυµ-
µάζευτα. Σε αυτήν την κατεύθυνση κινούµαστε και βεβαιώνουµε
ότι όλες οι προσπάθειες είναι στην κατεύθυνση τού να αποµα-
κρυνθεί το πλοίο σύντοµα. 

Εγώ περιέγραψα το προηγούµενο διάστηµα, που δεν µπο-
ρούσε ούτως ή άλλως να κινηθεί καµµιά διαδικασία λόγω της επί-
σχεσης. Όλα αυτά έληξαν στις 26 Οκτωβρίου. 

Αυτά συνδέθηκαν µε µία πάρα πολύ σηµαντική επίσης παρέµ-
βαση του Υπουργείου, που καλό είναι να την καταθέτουµε και να
τη θυµόµαστε. Η διαδικασία της αποζηµίωσης των ναυτικών -
µέσα από τη διαδικασία της εγκατάλειψης και της αποζηµίωσής
τους- κινήθηκε µε τον πιο συστηµατικό τρόπο και δικαιώθηκαν οι
άνθρωποι, και µε την ταυτόχρονη κάλυψη των συµφερόντων του
ΝΑΤ και του δηµοσίου. Όλη αυτή η περιπέτεια που ταλάνισε την
ελληνική ακτοπλοΐα και το Υπουργείο και κυρίως τους ίδιους
τους ναυτικούς, τους εργαζόµενους της ΝΕΛ, βρήκε έναν δρόµο
πολύ καλό, µε τη δικαίωσή τους, που τώρα πια και αυτό βρίσκε-
ται σε τελική φάση, περνώντας από συστηµατικά στάδια, µε επι-
νοήσεις πολλές φορές εντός του νοµικού πλαισίου, όπως είπατε.
Γιατί δεν τα παρατάµε. Προσπαθούµε να επινοούµε λύσεις εκεί
όπου όλα δείχνουν ότι δεν υπάρχουν λύσεις. Αυτό είναι το πνεύ-
µα στο Υπουργείο πλέον, και όχι µόνο δικό µου, αλλά και των
υπηρεσιών. 

Σε αυτήν την κατεύθυνση κινείται η διαδικασία και εδώ προ-
φανώς το θέµα δεν είναι αν αυτό το κόστος είναι σηµαντικό ή
όχι. Είναι το ότι πρέπει να βρούµε λύση. Αν δεν υπάρχει αυτός
που οφείλει να το αναλάβει, δηλαδή ο πλοιοκτήτης, και αν δεν
µπορέσει για εκατό λόγους να συµβεί αυτό –που προς αυτήν την
κατεύθυνση κινούµαστε κατ’ αρχήν- τότε πρέπει να βρούµε µια
νόµιµη λύση για να γίνει αυτό. Και θα την βρούµε. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ και

εγώ τον κύριο Υπουργό. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα οκτώ µαθητές και µαθήτριες και πέντε
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 10ο Δηµοτικό Σχολείο Τρίπο-
λης.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Πρέπει να σας πω ότι σήµερα παρακολουθείτε µια συνεδρίαση
κοινοβουλευτικού ελέγχου όπου οι Βουλευτές, ο κάθε ένας ξε-
χωριστά καλεί τον αρµόδιο Υπουργό και υποβάλλει ερωτήσεις.
Γι’ αυτό δεν βλέπετε ολοµέλεια, δηλαδή δεν βλέπετε και τους
τριακόσιους Βουλευτές σήµερα στη Βουλή. Το λέω γιατί πολλές
φορές γεννιούνται απορίες γιατί δεν είναι οι Βουλευτές εδώ. Σή-
µερα είναι συνεδρίαση του λεγόµενου κοινοβουλευτικού ελέγ-
χου. 

Κύριοι συνάδελφοι, η έκτη µε αριθµό 127/11-11-2015 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας του Ποταµιού κ.
Ιάσονα Φωτήλα προς τον Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής
Ανασυγκρότησης, σχετικά µε την αιφνιδιαστική αλλαγή επικεφα-
λής στη Διεύθυνση Εσωτερικών Υποθέσεων της Ελληνικής Αστυ-
νοµίας, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού
και διαγράφεται. 

Η όγδοη µε αριθµό 144/16-11-2015 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Λαρίσης της Ένωσης Κεντρώων κ. Γεωρ-
γίου Κατσιαντώνη προς τον Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής
Ανασυγκρότησης, σχετικά µε τη λήψη µέτρων ασφαλείας και
προστασίας των Ελλήνων πολιτών εντός των συνόρων, εξαιτίας
του φαινοµένου της «ισλαµικής τροµοκρατίας», δεν θα συζητηθεί
λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται. 
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Η τρίτη µε αριθµό 126/11-11-2015 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του Ποταµιού κ. Θεοχάρη Θε-
οχάρη προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµά-
των, σχετικά µε τη στάση του Υπουργείου στην αντιµετώπιση των
διεθνών αξιολογητών στις σχολές του Εθνικού και Καποδιστρια-
κού Πανεπιστηµίου Αθηνών, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος
του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται. 

Η τέταρτη µε αριθµό 140/16-11-2015 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου του Βουλευτή Λαρίσης των Ανεξαρτήτων Ελλήνων
κ. Βασιλείου Κόκκαλη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, σχετικά µε την επαπειλούµενη κύρωση της διακοπής
του ρεύµατος στις περιπτώσεις αδυναµίας εξόφλησης εκ µέρους
των καταναλωτών, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου
Υπουργού και διαγράφεται. 

Η έκτη µε αριθµό 158/17-11-2015 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας κ. Νικολάου Νικολόπουλου προς
τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την αντιµετώπιση των προβλη-
µάτων των Κέντρων Υγείας της Αχαΐας, δεν θα συζητηθεί λόγω
κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται.

Η πρώτη µε αριθµό 165/17-11-2015 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του Συνασπισµού Ριζοσπα-
στικής  Αριστεράς κ. Γεωργίου Δηµαρά προς τον Υπουργό Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας, σχετικά µε την άδεια λειτουργίας της
µονάδας ιχθυοκαλλιέργειας στο Πόρτο Γερµενό, δεν θα συζητη-
θεί λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται. 

Η δεύτερη µε αριθµό 148/16-11-2015 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του Λαϊκού Συνδέσµου-
Χρυσή Αυγή κ. Ηλία Παναγιώταρου προς τον Υπουργό Υποδο-
µών, Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά µε τα γραφειοκρατικά εµ-
πόδια στην παραγωγή του θρυλικού ελληνικού αυτοκινήτου
Pony, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού
και διαγράφεται. 

Η τρίτη µε αριθµό 151/16-11-2015 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης
ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ. Θεόδωρου Παπαθεοδώρου προς τον Υπουρ-
γό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε την αυτο-
δυναµία του Ελληνικού Ανοιχτού Πανεπιστηµίου, δεν θα συζητη-
θεί λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται. 

Συνεχίζουµε µε την τρίτη µε αριθµό 147/16-11-2015 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή της Α’ Πειραιώς του Λαϊ-
κού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή κ. Νικόλαου Κούζηλου προς τον
Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, σχετικά µε την
αναβάθµιση της ναυτικής εκπαίδευσης. 

Κύριε Κούζηλε, έχετε τον λόγο για δυο λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µε επιστολή της η Πανελλήνια Ένωση Πλοι-

άρχων Εµπορικού Ναυτικού στις 2-10-2015 είχε ενηµερώσει την
ηγεσία του Υπουργείου Ναυτιλίας για τα προβλήµατα που υπάρ-
χουν στη ναυτική εκπαίδευση. Υπάρχει έλλειψη µονίµων ναυτο-
διδασκάλων, καθυστερήσεις στην πρόσληψη προσωπικού. Γενι-
κά παρατηρείται µια αποναυτικοποίηση σε όλες τις σχολές και
στο ΚΕΣΕΝ, Πλοιάρχων και Μηχανικών. Επίσης, υπάρχει πρό-
βληµα στη βιβλιογραφία και στην ύλη. Υπάρχουν και κτηριακά
προβλήµατα. Όλα τα παραπάνω προβλήµατα σπρώχνουν τους
ναυτικούς στην ιδιωτική εκπαίδευση.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ)

Θα ήθελα να κάνω γνωστή µια µελέτη που είχε γίνει το 2013
από το Πανεπιστήµιο Αθηνών, από το Στατιστικό Τµήµα Οικονο-
µικών. Είχε δώσει ένα ερωτηµατολόγιο στους σπουδαστές των
σχολών ΑΕΝ. Για το αν είναι ικανοποιηµένοι για τα εκπαιδευτικά
ταξίδια, είχε απαντήσει θετικά το 45%. Για το αν είναι ικανοποι-
ηµένοι από τις σπουδές τους είχε απαντήσει θετικά το 30%. Γε-
νικά είχαν θέσει όλοι θέµατα ως προς την αφοσίωσή τους στις
σχολές, ως προς τη διδακτέα ύλη. 

Ερωτάσθε, κύριε Υπουργέ, τι θα πράξετε για την επίλυση των
ανωτέρω προβληµάτων, µε σκοπό την αναβάθµιση της ναυτικής
εκπαίδευσης;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Κούζηλο.

Θα απαντήσει για τρία λεπτά ο Υπουργός Ναυτιλίας και Νη-

σιωτικής Πολιτικής, κ. Θεόδωρος Δρίτσας.
Κύριε Δρίτσα, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής

Πολιτικής): Θα προσπαθήσω να πω τι έχουµε κάνει µέχρι τώρα.
Είναι πολύ µικρό µέρος όσων θέλουµε και σχεδιάζουµε να κά-
νουµε. Πράγµατι θεωρούµε ότι η ναυτική εκπαίδευση είναι πυ-
λώνας γενικά της ναυτιλιακής πολιτικής αλλά και της ναυτιλιακής
οικονοµίας. Χωρίς µια αναβαθµισµένη, στέρεη και επαρκή ναυ-
τική εκπαίδευση δεν µπορεί να υπάρξει ναυτιλία και δεν µπορεί
να υπάρχουν και ναυτικοί µε αξιοπρέπεια, δικαιώµατα και προ-
σωπικότητα, όπως πρέπει να είναι οι ναυτικοί και όπως η παρά-
δοση των Ελλήνων ναυτικών επιτάσσει.

Γι’ αυτό και όποια επισήµανση κάνει κάθε φορέας, αλλά ιδιαί-
τερα η Πανελλήνια Ένωση Πλοιάρχων Εµπορικού Ναυτικού
πάσης τάξεως, είναι για µας καµπανάκι που το θέτουµε σε πρώτη
προτεραιότητα. Σας βεβαιώνω ότι και µε τη διοίκηση και µε τον
πρόεδρο, τον κ. Γεώργιο Βλάχο, συνεργαζόµαστε και συζητάµε
συστηµατικά όλα τα ζητήµατα, αλλά φυσικά και µε τις άλλες ενώ-
σεις των ναυτικών. 

Θέλουµε ναυτική εκπαίδευση δηµόσια και αναβαθµισµένη. Και
πράγµατι, έχουµε ζήσει όλα τα τελευταία χρόνια το φαινόµενο
µιας υποβάθµισης, διαρκούς εγκατάλειψης και παραµέλησης της
δηµόσιας ναυτικής εκπαίδευσης, που τώρα έχει φτάσει, και λόγω
της οικονοµικής κρίσης και των γνωστών δυσχερειών των δηµο-
σιονοµικών, σε ακόµα πιο υποβαθµισµένο επίπεδο. Αυτό παρα-
λάβαµε και προσπαθούµε σιγά σιγά να το ανατάξουµε και
ακριβώς ανατάσσοντάς το να δικαιώσουµε τη δηµόσια ναυτική
εκπαίδευση και να αποτρέψουµε κάθε ενίσχυση επιχειρηµατολο-
γίας προς την κατεύθυνση της διολίσθησης στην ιδιωτικοποίησή
της.

Η έλλειψη µόνιµου εκπαιδευτικού προσωπικού στις Ακαδηµίες
Εµπορικού Ναυτικού και στα Κέντα Επιµόρφωσης των Στελεχών
του Ναυτικού στο ΚΕΣΕΝ, οφείλεται από τη µια µεριά στον πε-
ριορισµό των προσλήψεων στο δηµόσιο, λόγω της εφαρµοζόµε-
νης δηµοσιονοµικής πολιτικής επί όλα αυτά τα πέντε χρόνια και
αφετέρου οφείλεται και στην κατάργηση από τις κυβερνήσεις
της περιόδου 2009-2014 των οργανικών θέσεων. Διακόσιες
τριάντα τέσσερις οργανικές θέσεις ήταν και µειώθηκαν στις
ογδόντα! Τώρα είναι πάρα πολύ δύσκολο, παρόλο που θα σας
εξηγήσω ότι εµείς κάνουµε προσπάθειες να τις αυξήσουµε και
πάλι, αλλά αντιλαµβάνεστε ότι σε αυτήν τη δηµοσιονοµική µέγ-
γενη το να είχες διακόσιες τριάντα τέσσερις οργανικές θέσεις
και να έχεις ογδόντα, είναι µια αφετηρία πάρα πολύ δυσµενής.

Στο πλαίσιο του προγραµµατισµού των προσλήψεων για το ’15
έχουµε φτιάξει σχετικούς πίνακες –και οι υπηρεσίες και το
Υπουργείο- για τις ανάγκες. Τις έχουµε προωθήσει στο Υπουρ-
γείο Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης. Είναι µαζί και
µε όλα τα αντίστοιχα, όλων των άλλων φορέων και Υπουργείων
στη διαδικασία πια της οριστικής απόφασης για την κατανοµή
και κάλυψη των όποιων κενών οργανικών θέσεων του εκπαιδευ-
τικού προσωπικού από την πλευρά του Υπουργείου Διοικητικής
Ανασυγκρότησης. 

Αυτό αφορά, όχι µόνο τη ναυτική εκπαίδευση, αφορά και τους
οργανισµούς λιµένα και άλλες υπηρεσίες του Υπουργείου Ναυ-
τιλίας. Είµαστε σε συνεχή επικοινωνία και συνεργασία µε το αρ-
µόδιο Υπουργείο και νοµίζω ότι θα έχουµε κάποια θετική εξέλιξη.
Δεν µπορώ να σας περιγράψω τι ύψους. Εγώ ευελπιστώ για το
καλύτερο δυνατό, αλλά εν πάση περιπτώσει, θα έχουµε θετική
εξέλιξη σύντοµα και για τη δηµόσια ναυτική εκπαίδευση, µε την
κάλυψη τουλάχιστον ενός αριθµού κενών οργανικών θέσεων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Τα υπόλοιπα στην
δευτερολογία σας, κύριε Υπουργέ, αν έχετε την καλοσύνη.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Κούζηλε,
έχετε τον λόγο για να δευτερολογήσετε για τρία λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΖΗΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Είπατε για δηµόσια ναυτική εκπαίδευση. Όντως, έχω δήλωσή

σας όπου έχετε εκφραστεί υπέρ της δηµόσιας ναυτικής εκπαί-
δευσης, για το πώς θα την αναβαθµίσουµε, αλλά και ερωτήσεις
σας που είχατε κάνει στις προηγούµενες κοινοβουλευτικές σας
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θητείες και όχι στην ιδιωτική ναυτική εκπαίδευση, στις ΝΕΚΕ δη-
λαδή. 

Υπάρχει η νοµοθεσία και σχετικό ΦΕΚ της 20ης Οκτωβρίου
2014 -αν είµαστε ενάντια στην ιδιωτική ναυτική εκπαίδευση, µπο-
ρούµε να το καταργήσουµε- που περιέχει προεδρικό διάταγµα,
το οποίο λέει για επιτυχή αποφοίτηση από τους οικείους κύκλους
σπουδών του Κέντρου Επιµορφώσεως Στελεχών Εµπορικού
Ναυτικού ή ΝΕΚΕ. Μα, έτσι δίνουµε ένα πάτηµα για την ιδιωτική
ναυτική εκπαίδευση και υποβαθµίζουµε στην ουσία τη δηµόσια
ναυτική εκπαίδευση.

Χωρίς χρήµατα, χωρίς να βάζουµε τα δηµοσιονοµικά ως στό-
χους της Κυβέρνησης κ.λπ., µπορούµε µε πολύ απλές κινήσεις
να βοηθήσουµε τη δηµόσια ναυτική εκπαίδευση. 

Επίσης, υπάρχουν κάποια θεµατάκια. Η ΔΝΕ έχει ασχοληθεί -
και µπράβο τους- και έχει βρει µέσω του ΕΣΠΑ τρόπο να έχουν
όλες οι ακαδηµίες προσοµοιωτές. Ξέρετε, όµως, ότι κάποιος
σύµβουλος το κόλλησε όλο αυτό κάποια στιγµή και κατά λάθος
έφτασε στα αυτιά του γραµµατέα σας και ότι εάν δεν είχε ενη-
µερωθεί ο γραµµατέας σας, δεν θα το ξέρατε ποτέ;

Υπάρχουν και κάποιοι σύµβουλοι που κάνουν κακό αυτήν τη
στιγµή στη ναυτική εκπαίδευση. Ενώ το µεγαλύτερο µέρος της
ΔΝΕ ασχολείται, προσπαθεί, αγωνίζεται, υπάρχουν ένας-δύο άν-
θρωποι µέσα στη ΔΝΕ που δηµιουργούν σοβαρά προβλήµατα. 

Ναυτοδιδάσκαλοι. Δεν είναι δυνατόν να υπάρχει διευθυντής
σπουδών ή στους πλοίαρχους ή στους µηχανικούς και να µην
είναι πλοίαρχος ή µηχανικός. Και όλο αυτό κολλάει σε ένα παρα-
θυράκι που υπάρχει σε µια νοµοθεσία, όπου θα πρέπει κάποιος
να είναι τρία χρόνια µόνιµος του δηµοσίου. Με µια απλή τροπο-
λογία νοµίζω ότι το έχετε αλλάξει χωρίς χρήµατα. Δηλαδή, είναι
απλές αλλαγές που µπορούµε να κάνουµε, για να βοηθήσουµε -
το τονίζω- τη δηµόσια ναυτική εκπαίδευση, χωρίς προβλήµατα
και χωρίς κόστος.

Επίσης, το κεφάλαιο ναυτικής εκπαίδευσης καλύπτει µέχρι
στιγµής το 70%. Μπορούµε να το αυξήσουµε;

Υπάρχουν ακόµα και άλλα παραδείγµατα, για να δείτε ότι κά-
ποιοι άνθρωποι κολλάνε τα θέµατα του Υπουργείου. Ξεκινούν
επιστηµονικοί συνεργάτες στις ναυτικές ακαδηµίες. Εγώ έχω ένα
χαρτί εδώ. Ακούστε. Πλοίαρχος Α’ µε δίπλωµα καταθέτει τα χαρ-
τιά του, όπως και διάφοροι άλλοι για να γίνει ναυτοδιδάσκαλος.
Αιτιολογικό µη πρόσληψης ξέρετε ποιο είναι; Δεν κατέχει δί-
πλωµα πλοιάρχου σχολής. Και εδώ δίπλα -θα σας δώσω το χαρτί
να το δείτε, δεν θέλω να ακουστεί το όνοµα- λέει ότι υπάρχει
χαρτί Πλοιάρχου Α’. Εάν δεν είναι αυτά προβλήµατα, κάποιος τα
κολλάει. Κάποιος δηµιουργεί αυτή τη στιγµή προβλήµατα στη
ναυτική εκπαίδευση.

Θα ήθελα να τελειώσω -για να µην καταχραστώ άλλο τον
χρόνο σας- µε τα µεταπτυχιακά. Μια συνεργασία µε τα πανεπι-
στήµια όλης της χώρας, νοµίζω, θα είναι βασική για να ξεκινή-
σουν τα µεταπτυχιακά. Όλοι οι ναυτικοί αυτή τη στιγµή αναγκά-
ζονται να πηγαίνουν στο εξωτερικό. Ενώ υπάρχει η δοµή, νοµίζω
ότι πρέπει να λείπει το νοµοθετικό πλαίσιο για τα ελληνικά πανε-
πιστήµια.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστώ τον κύ-

ριο Κούζηλο.
Τον λόγο έχει ο κ. Δρίτσας, Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτι-

κής Πολιτικής, για την δευτερολογία του για τρία λεπτά.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής

Πολιτικής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα έλεγα ότι δεν θα ήταν καθόλου κακό ό,τι συγκεκριµένο έγ-

γραφο έχετε να το καταθέσετε στα Πρακτικά. Εγώ έχω ανοικτά
µάτια, ανοικτά αυτιά -και το Υπουργείο έχει, όχι µόνο εγώ- σε
όλες αυτές τις κατευθύνσεις και τα ερευνούµε όλα.

Συνεχίζω από τα προηγούµενα και θα φτάσω και σε αυτά που
θέσατε στη δευτερολογία σας. Διαδικασίες πρόσληψης εκτά-
κτων ξεκίνησαν φέτος δύο µήνες νωρίτερα από κάθε άλλη προ-
ηγούµενη εκπαιδευτική περίοδο. Ήδη έχουν προσληφθεί
διακόσιοι είκοσι επτά έκτακτοι από το σύνολο των διακοσίων
τριάντα τριών που προβλέπονταν µε βάση αυτή την διαδικασία.
Όλη η διαδικασία εντός των εποµένων ηµερών ολοκληρώνεται
πλήρως.

Διευθυντές Σχολών: Υπάρχει, πράγµατι, ένα πρόβληµα. Λύ-
νουµε το ζήτηµα προς το παρόν επί τη βάσει της ισχύουσας νο-
µοθεσίας. Εάν δεν µπορέσει να λυθεί συνολικότερα, προφανώς
πάντα στη σκέψη µας είναι οι νοµοθετικές ρυθµίσεις, αλλά δεν
είναι η πρώτη µας σκέψη.

Τώρα, αναβάθµιση των ΑΕΝ και των δηµοσίων σχολών, νέα
ωρολόγια αναλυτικά προγράµµατα. Από φέτος εφαρµόζονται µε
την αναθεωρηµένη Διεθνή Σύµβαση της Μανίλας. 

Κυρώθηκε ο νέος κανονισµός σπουδών του ΚΕΣΕΝ τον Σε-
πτέµβριο του 2015. Ανταποκρίνεται προφανώς πολύ καλύτερα
στις απαιτήσεις του εκσυγχρονισµού και των σπουδών. Περιλαµ-
βάνει τους κύκλους σπουδών και τα νέα προγράµµατα σπουδών
των προαγωγικών, των διπλωµάτων, των πλοιάρχων, των µηχα-
νικών α’ και β’ τάξης και των τµηµάτων ειδικής εκπαίδευσης. Άρα,
µπορούµε να µην λύνουµε µόνο ειδικές περιπτώσεις, αλλά να τα
λύνουµε και όλα αυτά συνολικά.

Και ακριβώς αυτά τα προγράµµατα θα επιτρέψουν και σε πλοι-
άρχους και σε µηχανικούς µε την περάτωση της εκπαίδευσής
τους να αποκτήσουν νέα αποδεικτικά ναυτικής ικανότητας σύµ-
φωνα µε το π.δ. 141/2014 και εποµένως, νέα αυξηµένα δικαιώ-
µατα απολύτως κατοχυρωµένα. 

Προχωρώ, γιατί δεν έχω τον χρόνο. Αυτή η ερώτηση δεν είναι
ακριβώς επίκαιρη. Θα ήταν καλύτερα να απαντήσω αναλυτικά σε
µια κανονική ερώτησή σας. 

Εν πάση περιπτώσει, για το ΕΣΠΑ είχαµε ακριβώς στο παρα-
πέντε να σώσουµε τέσσερα προγράµµατα. Σώσαµε τα δυόµισι.
Το καταφέραµε και ήδη έχουµε πραγµατικά προχωρήσει µε την
εγκατάσταση τριών συστηµάτων προσοµοιωτών και δύο προσο-
µοιωτών ραντάρ ARPA στις σχολές Ιονίων νήσων, Κύµης και
Ηπείρου. Νοµίζω ότι έχει γίνει δεκτό µε πολύ µεγάλη ικανοποί-
ηση τόσο που άλλες σχολές τώρα ζηλεύουν και λένε «και εµείς»,
διότι αυτά ακριβώς είναι πολύ χρήσιµα εργαλεία. 

Και φυσικά σε αυτή την κατεύθυνση, τώρα στο νέο ΕΣΠΑ
έχουµε προγραµµατίσει για τα έτη 2014 έως 2020 για το σύνολο
των σχολών προµήθεια σύγχρονου εκπαιδευτικού και υλικοτεχνι-
κού εξοπλισµού συνολικού προϋπολογισµού περίπου 41 εκατοµ-
µυρίων ευρώ.

Δεν έχω χρόνο να συνεχίσω. Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε για
την ανοχή σας. 

Πρέπει να πω ότι για τις κτηριακές εγκαταστάσεις καταβάλλε-
ται µεγάλη προσπάθεια. Έχουµε ήδη προχωρήσει –όχι εµείς,
από το προηγούµενο διάστηµα- σε επισκευή κτηριακών εγκατα-
στάσεων στη Σύρο, στην Ύδρα. 

Εκείνο για το οποίο αξίζει να ενηµερωθεί το Σώµα και εσείς,
είναι η εξέλιξη, το ξεσκάλωµα επιτέλους µετά από πολλά χρόνια
του κτηρίου της Μηχανιώνας µε την χορηγία και της Ένωσης Ελ-
λήνων Εφοπλιστών, που επ’ αυτού ήταν πολύ θετική παρέµβαση.
Η σχολή της Μηχανιώνας, που χρόνια τώρα –πλησίαζε τη δεκαε-
τία- τα περισσότερα κτήριά της είχαν µείνει ανενεργά, τώρα µέσα
στο επόµενο διάστηµα ολίγων ηµερών, όχι µόνο θα ξαναλειτουρ-
γήσει σε πλήρη ανάπτυξη, αλλά και θα υπερδιπλασιαστεί ο αριθ-
µός -όπως και ήδη προκηρύχθηκαν και προχωρούν- των σπουδα-
στών της, κάτι που ήταν πάγια ανάγκη και αίτηµα.

Τελειώνω µε µια ακόµα σηµαντική εξέλιξη. Σε συνεργασία και
µε το Υπουργείο Μεταφορών και τον αρµόδιο Υπουργό, κ. Σπίρ-
τζη, και άλλους συναρµόδιους Υπουργούς, επαναφέραµε ειδικά
για τους σπουδαστές της σχολής Ασπροπύργου –δεν µπορούµε
να το γενικεύσουµε ευρύτερα, αλλά εκεί είναι η κύρια ανάγκη-
το πάσο στη µεταφορά των σπουδαστών µε τα µέσα µαζικής µε-
ταφοράς. Και αυτό ήταν µια παλιά πραγµατικότητα που όλα τα
προηγούµενα χρόνια είχε πάψει να ισχύει. 

Είναι θέµατα µικρά ή µεσαίας κλίµακας, αλλά πολύ σηµαντικά
–το γνωρίζουν όλοι- και χρόνιας εκκρεµότητας, που σιγά-σιγά
λύνονται. Νοµίζω ότι επάνω σε αυτά µπορούµε να στηριχθούµε
για έναν συνολικότερο σχεδιασµό τον επόµενο χρόνο, που πι-
στεύω ότι θα µπορέσουµε να τον βάλουµε πάνω σε ακόµα πιο
στέρεα βάση και να τον τρέξουµε µε µεγαλύτερη ταχύτητα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, κ. Θοδωρή Δρί-
τσα.
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Προχωρούµε στην πέµπτη µε αριθµό 168/17-11-2015 επίκαιρη
ερώτηση του Βουλευτή Μαγνησίας του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδας κ. Κωνσταντίνου Στεργίου προς τους Υπουργούς
Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης
και Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού, σχετικά µε το κλεί-
σιµο της Βιοµηχανίας της εταιρείας «Coca-Cola Τρία Έψιλον»
στον Βόλο.

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός κ. Γιώργος Κατρούγ-
καλος.

Τον λόγο έχει ο κ. Στεργίου για δύο λεπτά για να αναπτύξει
την ερώτησή του.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΤΕΡΓΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, από το 1986 λειτουργεί στον Βόλο στην Α’

ΒΙΠΕ η Βιοµηχανία «Coca-Cola Τρία Έψιλον», η οποία έχει σύγ-
χρονο τεχνολογικό εξοπλισµό και άρτια εξειδικευµένο προσω-
πικό. Σήµερα απασχολεί περίπου εκατόν ογδόντα εργαζόµενους,
µε διάφορες σχέσεις εργασίας, µόνιµο προσωπικό, εποχικό, ερ-
γολαβικούς. Η βιοµηχανία, µε την παραγωγή της καλύπτει ολο-
κληρωτικά τις ανάγκες σε Κεντρική, Δυτική και Βόρεια Ελλάδα,
καθώς επίσης και σε όλη την Ελλάδα, γιατί είναι η µόνη βιοµη-
χανία, η οποία παράγει αναψυκτικά σε µπουκάλι. 

Στις 11 Νοέµβρη, ηµέρα Τετάρτη, τελείως αιφνιδιαστικά, η δι-
οίκηση της βιοµηχανίας ανακοίνωσε στο Σωµατείο Εργαζοµένων
του εργοστασίου το κλείσιµο της µονάδας του Βόλου, πετώντας
ουσιαστικά και κυριολεκτικά στον δρόµο τις οικογένειες, οι
οποίες εργάζονται στο εργοστάσιο. 

Αξίζει να σηµειώσουµε ότι η εταιρεία ανακοίνωσε ότι µεταφέ-
ρει τις παραγωγικές δραστηριότητές της στο άλλο εργοστάσιό
της στο Σχηµατάρι. Πρέπει, όµως, να πούµε ότι εντάσσει αυτήν
τη µεταφορά της σε µία επένδυση 24 εκατοµµυρίων ευρώ και
σύµφωνα µε τα δικά της έγγραφα, σε αυτήν την επένδυση δεν
προβλέπεται καµµία –µα καµµία!- νέα θέση εργασίας. 

Αντίθετα, η εταιρεία, µε την απόφασή της αυτή να κλείσει το
εργοστάσιο, εκβιάζει ωµά τους εργαζόµενους να δεχθούν και να
επιλέξουν έως τις 27 του Νοέµβρη είτε να βρεθούν στον δρόµο,
χρυσώνοντας το χάπι της απόλυσης µε την οικειοθελή αποχώ-
ρηση µε κατιτίς παραπάνω από την αποζηµίωσή τους, είτε να ξε-
σπιτωθούν, ρηµάζοντας τις οικογένειές τους και διαρρηγνύοντας
τον κοινωνικό και οικογενειακό τους ιστό, στο Σχηµατάρι στο
άλλο εργοστάσιο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δώστε µου µισό λεπτό ακόµη, κύριε Πρόεδρε, αν έχετε την κα-
λοσύνη. Είναι πολύ σοβαρό το θέµα. 

Εδώ, κύριε Υπουργέ, πρέπει να τονίσουµε ότι η βιοµηχανία
στον Βόλο προµηθευόταν σηµαντικό ποσοστό πρώτων υλών από
τοπικούς παραγωγούς, δηλαδή χυµούς φρούτων, χαρτοκιβώτια,
ετικέτες και άλλα, καθώς επίσης και ότι δορυφορικά γύρω από
το εργοστάσιο δουλεύουν µια σειρά βιοτεχνίες και άλλοι προµη-
θευτές, δηλαδή µηχανουργεία και άλλες επιχειρήσεις που προ-
µηθεύουν το εργοστάσιο. 

Το πλήγµα, λοιπόν –και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- για τους ερ-
γαζόµενους και την τοπική οικονοµία θα είναι βαρύ, ιδιαίτερα σε
µία περιοχή που η ανεργία αγγίζει το 35%. 

Ρωτάµε, λοιπόν, εσάς, κύριε Υπουργέ, ποια είναι η θέση της
Κυβέρνησης για το παραπάνω ζήτηµα και τι µέτρα θα πάρετε,
ούτως ώστε να µην κλείσει το εργοστάσιο, να παραµείνει η πα-
ραγωγική διαδικασία στον Βόλο, να µην ανέβει άλλο το ποσοστό
της ανεργίας και να µην επεκταθεί η οικονοµική µάστιγα που
πλήττει την περιοχή µας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Στεργίου. 
Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός κ. Γεώργιος Κα-

τρούγκαλος. 
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-

κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ, κύ-
ριε Πρόεδρε. 

Αγαπητέ κύριε Στεργίου, όπως ξέρετε, η θέση όλης της Κυ-
βέρνησης είναι, όχι απλώς υπέρ των δυνάµεων της εργασίας σε

αυτό το πλαίσιο της ζούγκλας που έχει διαµορφωθεί αυτήν την
πενταετία, αλλά και υπέρ της προσπάθειας να αναστραφεί η
αποβιοµηχάνιση παντού στην Ελλάδα και ειδικά σε παλιές –πα-
ραδοσιακές, εννοώ- βιοµηχανικές περιοχές, όπως αυτές του
Βόλου. 

Άρα, και σε αυτήν την περίπτωση, δεν θα µπορούσε να είναι
διαφορετική η στάση µας από την ανάγκη να µην προχωρήσει η
αποβιοµηχάνιση, να µη δηµιουργηθεί πρόσθετο πρόβληµα ανερ-
γίας στην περιοχή αυτή, που είναι όπως την περιγράψατε. 

Προφανώς, υποδεχόµαστε κάθε νέα επένδυση που, όµως, θα
δηµιουργήσει θετικό ισοζύγιο στις θέσεις εργασίας και ουσια-
στικά όχι νέες θέσεις ανεργίας, αντί για νέες θέσεις εργασίας. 

Επί τω προκειµένω, όπως ξέρετε, έχει γίνει ήδη η πρώτη συ-
νάντηση µε το Εργατικό Κέντρο Βόλου, µε τους εκπροσώπους
των εργαζοµένων τόσο του Σωµατείου όσο και της Οµοσπονδίας
τους, στο Υπουργείο Εργασίας, µε την παρουσία και τη δική σας
-που ήταν ιδιαίτερα δηµιουργική- και των υπόλοιπων Βουλευτών
του νοµού. Εποµένως, έχουµε ήδη αντιδράσει θετικά στο πλαίσιο
των δεσµεύσεών µας. 

Έχουµε, επίσης, προγραµµατίσει, όπως γνωρίζετε, για την ερ-
χόµενη Τρίτη ακόµα ευρύτερη συνάντηση, στην οποία κάλεσα
σήµερα τον περιφερειάρχη να είναι παρών, µια που είναι ευρύ-
τερο το θέµα και δεν αφορά µόνο τον Βόλο, αλλά ολόκληρη τη
Θεσσαλία, και εκείνος ανταποκρίθηκε θετικά. 

Θα είναι παρόντες και πάλι οι Βουλευτές του Nοµού. Καλέ-
σαµε και την εργοδοτική πλευρά να έρθει στο υψηλότερο δυνατό
επίπεδο εκπροσώπησης, για να µπορεί να διαπραγµατευθεί. Επί-
σης, θα απευθυνθώ και στον συνάδελφο Υπουργό Ανάπτυξης,
τον κ. Σταθάκη, να παραστεί ή να στείλει εκπρόσωπό του. 

Ενόψει αυτού, εγώ επαναλαµβάνω τη δέσµευσή µου στις προ-
γραµµατικές δηλώσεις, την οποία έχω επαναλάβει πολλές φορές
και σε σχετικές επίκαιρες ερωτήσεις, ότι θεωρώ πως είσαστε αν-
τικειµενικά σύµµαχος στην προσπάθεια που κάνουµε να περιο-
ρίσουµε τη ζούγκλα στην κατάσταση αυτή που επικρατεί σε όλη
τη χώρα και το συνδικαλιστικό κίνηµα πολύ περισσότερο. 

Θα σας καλούσα, λοιπόν, να µας ελέγχετε όταν παραλείπουµε
να δράσουµε όπως θα θέλατε και εσείς, όταν έχετε δει ότι δεν
ανταποκρινόµαστε στις σχετικές σας προτάσεις. Εδώ είναι, νο-
µίζω, µια κατ’ εξοχήν περίπτωση που ανταποκριθήκαµε άµεσα
και νοµίζω ότι ο κοινοβουλευτικός έλεγχος καλό θα ήταν να ακο-
λουθούσε. Θεωρώ λιγάκι πρόωρη την άσκηση του κοινοβουλευ-
τικού ελέγχου σε κάτι που ουσιαστικά µέχρι στιγµής ενεργούµε
από κοινού.

Και να σας πω -αναγνωρίζοντας προφανώς τις ιδεολογικές
διαφορές που υπάρχουν, δεν σας θέλουµε συνεργούς στο κυ-
βερνητικό έργο- αυτό που έχω πει επανειληµµένα και στις προ-
γραµµατικές δηλώσεις και επαναλαµβάνω και τώρα, ότι ειδικά
στην αντιµετώπιση της ζούγκλας της αγοράς εργασίας έχουµε
κοινή στόχευση. 

Οι σχετικές προσπάθειες που έχουµε κάνει εµείς από πλευράς
Υπουργείου Εργασίας έχουν αποδώσει σχετικά. Ήδη, όπως ξέ-
ρετε για το µείζον θέµα που δηµιουργήθηκε στα Γιάννενα µε το
εργοστάσιο της ανακύκλωσης, πρωτευόντως χάρη στους αγώ-
νες των εργαζοµένων –ποτέ δεν θα πω κάτι διαφορετικό- αλλά
και γιατί εµείς αναλάβαµε σχετική πρωτοβουλία µε την τριµερή
που κάναµε στο Υπουργείο το θέµα έχει λυθεί. 

Έχω επαναλάβει ότι οι αρµοδιότητες που µας δίνει η υφιστά-
µενη νοµοθεσία δεν είναι πολλές. Αυτές, όµως, εγώ προσωπικά,
όσο είµαι σε αυτήν τη θέση -γιατί αυτή είναι η βούληση της Κυ-
βέρνησης- θα τις εξαντλήσω στο µέγιστο δυνατό. Δεν θέλουµε
να υπάρχει καθεστώς ανοµίας και τρόµου στην εργασία και όσο
µπορούµε αυτό θα προσπαθήσουµε να το επιβάλουµε, δηλαδή,
την επιστροφή στη νοµιµότητα, στην κανονικότητα, στη µη
ύπαρξη φόβου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Τον λόγο έχει ο κ. Στεργίου για τη δευτερολογία του για τρία
λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΤΕΡΓΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δεν αµφισβητούµε τις προθέσεις σας για να

µην κλείσει το εργοστάσιο  επ’ ουδενί λόγω. Όµως, θα θέλαµε

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΘ’ - 20 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2015 2469



να σας πούµε ότι η σηµερινή µας ερώτηση στο Υπουργείο σας
έχει να κάνει µε την αγωνία, η οποία σήµερα διακατέχει τους ερ-
γάτες της «Coca-Cola», αλλά και συνολικότερα την εργατική
τάξη της περιοχής µας.

Εκείνο που θέλουµε να τονίσουµε, κύριε Υπουργέ, είναι ότι οι
βιοµηχανίες και οι επιχειρηµατικοί όµιλοι σήµερα λειτουργούν
µέσα σε ένα νοµοθετικό πλαίσιο το οποίο υπήρχε, το οποίο εσείς
διατηρείτε και ενισχύετε, το οποίο είναι αντεργατικό ολοκληρω-
τικά και η συγκεκριµένη βιοµηχανία το εκµεταλλεύεται απόλυτα.
Πώς; Θα σας το πω, κύριε Υπουργέ. 

Θεωρούµε ότι ένας από τους λόγους που η εταιρεία κλείνει το
εργοστάσιο είναι ότι στον Βόλο είναι το µοναδικό εργοστάσιο
του οµίλου «Coca-Cola», όπου υπάρχει σωµατείο, όπου υπάρχει
επιχειρησιακή σύµβαση, όπου οι εργάτες έχουν συγκροτηµένα
εργασιακά δικαιώµατα και αµείβονται µε την κλαδική σύµβαση
και µε άλλες παροχές, που το σωµατείο και οι εργάτες πέτυχαν
µε αγώνες τους. 

Αντίθετα, στο Σχηµατάρι που µεταφέρει η εταιρεία τις δραστη-
ριότητες του Βόλου δεν υπάρχει εδώ και είκοσι πέντε χρόνια σω-
µατείο και οι εργάτες είναι έρµαια του αντεργατικού νοµοθετικού
πλαισίου, το οποίο διατηρείτε και, επιτρέψτε µου να πω, θα ενι-
σχύσετε στο µέλλον. 

Εποµένως, το κλείσιµο της µονάδας του Βόλου έχει να κάνει
µε αυτό το πλαίσιο το οποίο ανέφερα πριν το οποίο συµβάλλει
στη µεγαλύτερη κερδοφορία της βιοµηχανίας: εργάτες λάστιχο,
εργάτες µε µη συγκροτηµένα εργασιακά δικαιώµατα, εργάτες οι
οποίοι θα είναι έρµαια στις ορέξεις της εργοδοσίας.

Αγαπητέ κύριε Υπουργέ, αναφέρατε ότι οι δυνάµεις της εργα-
σίας είναι αυτές οι οποίες πρέπει να κινήσουν την οικονοµία
µπροστά. Εµείς λέµε ότι οι δυνάµεις της εργασίας ξεχωρίζουν.
Είναι η εργατική τάξη αυτή η οποία κινεί την οικονοµία σήµερα
µπροστά. Είναι η εργατική τάξη -και ιδιαίτερα οι εργαζόµενοι
στην «Coca-Cola»- η οποία πρέπει σήµερα να βγάλει συµπερά-
σµατα για το ποιος πραγµατικά έχει τα κλειδιά της οικονοµίας
και της εξουσίας σε αυτήν τη χώρα.

Σε αυτή, λοιπόν, τη φάση κύριε Υπουργέ, θέλουµε να σας το-
νίσουµε ότι οι εργάτες της «Coca Cola» αγωνίζονται για να µην
κλείσει το εργοστάσιο. Θα είµαστε και είµαστε συµπαραστάτες
µε όλες µας τις δυνάµεις στον αγώνα που κάνουν για να µην κλεί-
σει το εργοστάσιο.

Ενηµερωτικά να σας πω και να ενισχύσω το επιχείρηµά µου
αυτό το οποίο είπα πριν, κύριε Υπουργέ, ότι πριν από ένα χρόνο
η εταιρία στο Βόλο έκλεισε τη γραµµή παραγωγής της «Amita»,
που απασχολούσε περίπου σαράντα άτοµα και µετέφερε τις πα-
ραγωγικές δραστηριότητες του τµήµατος αυτού στο Σχηµατάρι,
πάλι χρυσώνοντας το χάπι, µε οικειοθελείς αποχωρήσεις και πάλι
δίνοντας τάχα κίνητρα στους εργάτες που θα πήγαιναν στο Σχη-
µατάρι. Ξέρετε πόσοι πήγαν στο Σχηµατάρι, κύριε Υπουργέ;
Πέντε άτοµα από το Βόλο και ήταν οι µοναδικές νέες θέσεις ερ-
γασίας που δηµιουργήθηκαν στο Σχηµατάρι. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου του
κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω µε αυτό. 
Γιατί ακριβώς συρρικνώνεται το εργατικό δυναµικό, απεναν-

τίας η παραγωγική δραστηριότητα της βιοµηχανίας και ο όγκος
των παραγωγικών δυνατοτήτων µεγαλώνει κι έτσι εντατικοποιεί-
ται η δουλειά µε λιγότερα εργατικά χέρια. Δεν διαφωνούµε ότι η
τεχνολογία σήµερα είναι αυτή η οποία κινεί και την παραγωγή,
αλλά η τεχνολογία πρέπει να υπηρετεί τις ανάγκες του ανθρώ-
που, µε την έννοια ότι αφού έχουµε τεχνολογική εξέλιξη, πρέπει
οι εργαζόµενοι σήµερα να απολαµβάνουν αυτή την εξέλιξη, µει-
ώνοντας το χρόνο εργασίας τους από οκτώ σε έξι ώρες, σε επτά
ώρες κ.ο.κ..

Απεναντίας, έχουµε τεχνολογική εξέλιξη, έχουµε µείωση ερ-
γατικής δύναµης, µεγαλύτερο ποσοστό του τζίρου, µεγαλύτερο
ποσοστό αύξησης των παραγωγικών δυνατοτήτων της χώρας. 

Επίσης, κύριε Υπουργέ -και τελείωσα, κύριε Πρόεδρε- είπατε
ότι η επίκαιρη ερώτησή µας γίνεται σε χρονικό σηµείο όπου
υπάρχει µια διαδικασία διαπραγµατεύσεων. Ναι, το γνωρίζουµε.
Είχαµε και µαζί µια συνάντηση και µια συνοµιλία. Όµως, κύριε
Υπουργέ, θέλω να πω ότι η δηµοσιότητα όλων των προβληµάτων,

αλλά και του συγκεκριµένου, βοηθά στο να πιεστεί η εργοδοσία,
αλλά και εσείς από τη µεριά σας για  να βρεθεί αυτή η µεγάλη
λύση στο πρόβληµα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Στεργίου.
Τον λόγο έχει ο Υπουργός κ. Γεώργιος Κατρούγκαλος για να

δευτερολογήσει για τρία λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-

κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Είναι αληθές,
έχετε δίκιο. Το υφιστάµενο νοµοθετικό πλαίσιο, όπως έχει δια-
µορφωθεί αυτή την πενταετία, προφανώς θέλει να διώξει τα σω-
µατεία από τους εργασιακούς χώρους. Κατεξοχήν παράδειγµα,
η δυνατότητα να συνάπτονται επιχειρησιακές συλλογικές συµ-
βάσεις εργασίας µε ενώσεις προσώπων. 

Είναι τα πράγµατα που προσπαθούµε να αλλάξουµε. Είµαστε
–προφανώς- εντελώς αντίθετοι µε αυτή την πρακτική και τη θε-
ωρούµε ακριβώς αντίθετη και στην ευρωπαϊκή κανονικότητα. Γι’
αυτό θα δείτε ότι έχω επιχειρήσει πολλές φορές να πω ότι η προ-
σπάθεια που κάνουµε να επιστρέψουµε σε ρυθµισµένο πεδίο ερ-
γασίας, δεν είναι επαναστατική πρακτική. Είναι απλώς επανα-
φορά σε αυτό που ισχύει στην υπόλοιπη Ευρώπη και αυτό προ-
σπαθούµε να κάνουµε.

Στις επόµενες µέρες δείγµατα της προσπάθειας διεθνοποί-
ησης και ανάδειξης της ευρωπαϊκής διάστασης αυτού του θέµα-
τος είναι ότι στις 27 έρχεται ο Γενικός Διευθυντής της Διεθνούς
Οργάνωσης Εργασίας του ILO, στις 30 και την 1η του µηνός έρ-
χεται η νεοσυσταθείσα επιτροπή παρακολούθησης των διαπραγ-
µατεύσεων του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, ακριβώς για να ενισ-
χύσει την προσπάθειά µας αυτή.

Κατά τα λοιπά, νοµίζω ότι στο συγκεκριµένο ζήτηµα θα πρέπει
συντονισµένα να βοηθήσουµε τους εργαζοµένους στο συγκεκρι-
µένο αγώνα που κάνουν, να βοηθήσουµε την τοπική κοινωνία να
µπορέσει να κρατήσει µια βιοµηχανική µονάδα, η οποία δίνει ζωή,
όχι µόνο στους εργαζοµένους, αλλά και σε ένα ολόκληρο πλέγµα
συνεργαζόµενων µικρότερου τζίρου επαγγελµατιών και ελπίζω
να είναι παραγωγική η δραστηριοποίηση, η κοινή µας, στη συ-
νάντηση αυτή που θα γίνει την επόµενη Τρίτη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης κ. Γεώργιο Κατρούγκαλο. 

Προχωρούµε στη δεύτερη µε αριθµό 130/13-11-2015 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Β’ Αθηνών της Νέας
Δηµοκρατίας κ. Αικατερίνης Παπακώστα-Σιδηροπούλου προς
τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης, σχετικά µε την ανάγκη εξαίρεσης των ατόµων µε
αναπηρία και βαριά κινητική αναπηρία από τις νέες µειώσεις του
τρίτου µνηµονίου. 

Στην ερώτηση θα απαντήσει η Αναπληρώτρια Υπουργός κ.
Θεανώ Φωτίου.

Η κ. Παπακώστα έχει το λόγο για δύο λεπτά για να αναπτύξει
την ερώτησή της.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πο-
λύ, κύριε Πρόεδρε.

Θεώρησα καθήκον µου, κύριε Πρόεδρε, να καταθέσω στη δια-
δικασία Κοινοβουλευτικού Ελέγχου επίκαιρη ερώτηση προς το
Υπουργείο Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης, γιατί θεωρώ ότι η πολιτεία δεν δεσµεύεται απλώς µε
δηλώσεις ευαισθησίας και αλληλεγγύης απέναντι στους πολίτες
που είναι άτοµα µε αναπηρία ή µε βαριά κινητική αναπηρία, αλλά
πρέπει και εν τοις πράγµασι να το αποδεικνύει.

Αλλιώς, κύριε Πρόεδρε, κινδυνεύουµε να καταντήσουµε στη
διαδικασία εκείνη που ψέγει πολύ έντονα ο Θουκυδίδης στον Επι-
τάφιο, λέγοντας για τους δηµαγωγούς πολιτικούς ότι βλέπουµε
τα λόγια τους και ακούµε τα έργα τους. 

Θέλω, λοιπόν, να ρωτήσω την καθ’ ύλην αρµόδια Υπουργό, η
οποία έχει και την αρµοδιότητα, διότι εχθές το βράδυ ψηφίστηκε
στη Βουλή των Ελλήνων µε δύο απώλειες από την πλευρά της
κυβερνητικής πλειοψηφίας ο νόµος για τα προαπαιτούµενα και
µεταξύ αυτών και οι πλειστηριασµοί για την πρώτη κατοικία,
όπου εκεί δεν υπήρξε από την πολιτεία η δεδηλωµένη ευαισθη-
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σία της εξαίρεσης των ατόµων µε αναπηρία ή µε βαριά κινητική
αναπηρία απέναντι στους πολίτες που την έχουν. Κατά συνέπεια,
λοιπόν, δικαιούµαι να ρωτήσω σήµερα για τις δηλώσεις εκείνες
για µια πιθανή φορολόγηση των επιδοµάτων, των µισθών και των
συντάξεων που έχουν προκαλέσει σύγχυση. Αυτό είναι το πρώτο
κοµµάτι. 

Επιπρόσθετα, ανησυχία προκαλεί και µια πιθανή µείωση του
εξωϊδρυµατικού επιδόµατος παραπληγίας, τετραπληγίας, το
οποίο λαµβάνουν σήµερα τα άτοµα µε αναπηρία και µε βαριά κι-
νητική αναπηρία και το οποίο χορηγείται ήδη από το 1981. Διότι
πρέπει να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι τα άτοµα µε αναπηρία και µε
βαριά κινητική αναπηρία, εκτός από την άµεση ανάγκη δαπάνης
βιοποριστικής που έχει ο µέσος πολίτης, επιβαρύνονται επιπρό-
σθετα και µε δαπάνες λόγω της αναπηρίας τους.

Και το τρίτο: Ήταν εδώ ο κ. Κατρούγκαλος, ο οποίος έπρεπε
να µείνει γιατί είναι αρµοδιότητά του αυτό. Η περίφηµη Επιτροπή
Σοφών στις προτάσεις της για το ασφαλιστικό σύστηµα της
χώρας και για την εφαρµογή του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδή-
µατος εµπεριέχονται στοιχεία, τα οποία έχουν προκαλέσει αβε-
βαιότητα, δηλαδή –και τελειώνω την πρώτη µου τοποθέτηση-
εκφράζεται ο φόβος ότι το «συµµάζεµα» των προνοιακών επιδο-
µάτων, το οποίο η προηγούµενη Κυβέρνηση έκανε µε εξαιρετική
ευαισθησία, παρά την οικονοµική κρίση, θα οδηγήσει στην εξα-
θλίωση των ανθρώπων µε αναπηρία, καθώς και των οικογενειών
τους. Την ερώτηση την έχει η κυρία Υπουργός. Περιµένω την
απάντησή της για να τοποθετηθώ στη δευτερολογία µου

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε κ.

Παπακώστα.
Η Αναπληρώτρια Υπουργός κ. Θεανώ Φωτίου έχει το λόγο για

τρία λεπτά.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κυρία Πα-
πακώστα, χαίροµαι για την ερώτηση που κάνετε, όπως και ξέρω
και πολύ καλά τις ενέργειες και τους αγώνες σας για άτοµα µε
αναπηρία. Εποµένως, σας απαντώ όχι δηµαγωγικώς, όπως υπαι-
νιχθήκατε ότι πολλές φορές κάνουν οι πολιτικοί, αλλά επί της ου-
σίας.

Πρώτον, όπως ξέρετε από τις βασικές µας εξαγγελίες, ένα
από τα κεντρικά µας στοιχεία είναι ότι µε νόµο που θα φέρουµε
µέσα σε αυτή την περίοδο, µέσα σε αυτόν τον χρόνο, δηλαδή
της Βουλής και εννοώ µέχρι τον Σεπτέµβριο του 2016, θα θεσµο-
θετήσουµε και θα ενισχύσουµε όλους τους θεσµούς αποϊδρυµα-
τοποίησης. 

Με αυτήν την έννοια, θεωρώ ότι προφανώς, έτσι και αλλιώς εί-
µαστε σύµµαχοι στο πεδίο µε κανέναν τρόπο να µην κοπεί κανένα
επίδοµα και µε κανέναν τρόπο να µην αναγκαστούν άτοµα µε
αναπηρία να προσφύγουν σε ιδρύµατα, ενώ σήµερα µπορούν και
διατηρούνται µέσα από τις συντάξεις των ανθρώπων που τους
βοηθούν ή µέσα από τα επιδόµατα να βρίσκονται και στο σπίτι
τους. Αυτό είναι το πρώτο.

Ξέρετε πολύ καλά και εµείς δεσµευόµαστε και µε την εξειδί-
κευση της εθνικής στρατηγικής για την κοινωνική ένταξη που
υποβάλαµε τον Ιούνιο του 2015, ότι η προστασία των ΑΜΕΑ, δη-
λαδή των ατόµων µε αναπηρία, αποτελεί έναν από τους πυλώνες
της ευρωπαϊκής κοινωνικής πολιτικής. 

Στο πλαίσιο των πρόσφατων ρυθµίσεων µε τον ν. 4336/2015 κι
όπως ρητά ορίζεται στην υπ’ αριθµόν 11321/2310/2015 υπουρ-
γική απόφαση, ΦΕΚ 2311, που εκδόθηκε κατ’ εξουσιοδότηση
αυτού του νόµου, εξαιρούνται από τα νέα όρια ηλικίας όσοι συν-
ταξιοδοτούνται µε βάση τις διατάξεις του ν.612/1977, όπως
ισχύει, καθώς και οι µητέρες και οι χήροι πατέρες ανίκανων για
κάθε βιοποριστική εργασία τέκνων.

Δεύτερον, ιδιαίτερα όσον αφορά το εξωϊδρυµατικό επίδοµα
παραπληγίας και τετραπληγίας και τον κίνδυνο να υποχρεωθούν
παραπληγικοί και τετραπληγικοί να προσφύγουν σε ιδρύµατα, η
πολιτική µας, όπως είπα, βρίσκεται ακριβώς στην αντίθετη κα-
τεύθυνση. 

Όπως ξέρετε πολύ καλά, δεν συνδέεται µε τον νόµο για το ασ-
φαλιστικό η εφαρµογή του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος.
Η εφαρµογή του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος, η οποία

θα ξεκινήσει βαθµιαία το 2016 από την 1η Απριλίου για να ολο-
κληρωθεί και για να γίνει ενιαία την 1η Ιανουαρίου του 2017, εξαι-
ρεί τα άτοµα µε αναπηρία και ουδέποτε αναφέρεται σε περικο-
πές οποιουδήποτε τύπου και χαρακτήρα σε άτοµα µε αναπηρία. 

Αυτό το εξασφαλίσαµε ρητά σε όλη τη σύµβαση για τη µελέτη
που θα κάνει η Παγκόσµια Τράπεζα Εργασίας για τα προνοιακά.
Τις προτάσεις που θα κάνει δεν είµαστε υποχρεωµένοι να τις λά-
βουµε υπόψη µας, αλλά πάνω σε αυτό το επίπεδο για την ανα-
θεώρηση όλου του προνοιακού συστήµατος, στη σύµβαση που
έχουµε κάνει µε ρητό τρόπο -µπορώ να σας δώσω και ακριβώς
τη σύµβαση- αναφέρεται ότι η µελέτη δεν αφορά κατ’ ουδένα
τρόπο τα προνοιακά επιδόµατα των ατόµων µε αναπηρία. 

Εποµένως, ελπίζω ότι σε αυτά που ρωτάτε στην πρώτη παρου-
σία σας απαντώ ικανοποιητικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την
κ. Φωτίου, Αναπληρώτρια Υπουργό.

Τον λόγο έχει για τρία λεπτά η κ. Παπακώστα για τη δευτερο-
λογία της. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΣΙΔΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πο-
λύ, κύριε Πρόεδρε.

Ευχαριστώ πάρα πολύ την κ. Φωτίου για τη δήλωση καλής
βουλήσεως απέναντι στα ζητήµατα, τα οποία έχω θέσει. Το το-
ποθετώ έτσι, διότι θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε, το εξής. Οι καλές
προθέσεις πάντοτε, δυστυχώς, στην ιστορία της ανθρωπότητας
έχουν αποδείξει ότι οδηγούν σε έναν δρόµο, ο οποίος σπαρµέ-
νος µε καλές προθέσεις οδηγεί στην κόλαση. 

Υπό την έννοια αυτή, θέλω δέσµευση, κύριε Υπουργέ. Και προ-
σέξτε: Το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα ήταν δική µας πολιτική,
η οποία είχε ξεκινήσει πιλοτικά και η οποία βεβαίως διεκόπη,
λόγω του ότι προκηρύχθηκαν οι εκλογές και άλλαξε η διακυβέρ-
νηση της χώρας. Με τα λεγόµενά σας, χαίροµαι να ακούω την
επίκληση του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος, γιατί επιβε-
βαιώνεται µια πολιτική η οποία είναι ορθή και η οποία βοηθάει
την κοινωνία και ειδικά τις ευαίσθητες κοινωνικές οµάδες. Αυτή
είναι η πρώτη παρατήρηση. 

Επειδή όλα καταχωρίζονται στα Πρακτικά και αυτή είναι η έν-
νοια -αν θέλετε- του κοινοβουλευτικού ελέγχου στην Ολοµέλεια,
όπου προσέρχονται οι Υπουργοί να απαντήσουν, φεύγω, από
εδώ, κύριε Πρόεδρε, µε τις εξής δεσµεύσεις, αν κατάλαβα καλά.
Αν όχι, πείτε µου τι ακριβώς θα ισχύσει. 

Η δέσµευση, λοιπόν, που αναλαµβάνετε ως καθ’ ύλην αρµόδιο
Υπουργείο και ως καθ’ ύλην αρµόδια Υπουργός είναι να µη συν-
δέσετε το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα -να το ξεκαθαρίσουµε-
µε το προνοµιακό επίδοµα, ώστε να αποφευχθεί µια επιπρό-
σθετη, όπως συµφωνούµε, µείωση των εισοδηµάτων των πολιτών
µε αναπηρία. Αυτή είναι η πρώτη δέσµευσή σας. 

Η δεύτερη δέσµευσή σας είναι η άµεση εξαίρεση των ατόµων
µε αναπηρία και µε βαριά κινητική αναπηρία από νέες µειώσεις,
οι οποίες προκύπτουν από τη συµφωνία που υπογράψατε, δη-
λαδή από το τρίτο µνηµόνιο.

Και η τρίτη δέσµευση είναι να µη µειωθεί το εξωϊδρυµατικό επί-
δοµα παραπληγίας και τετραπληγίας. 

Διότι εδώ πρέπει να σας βάλω και την εξής διάσταση, την
οποία δεν έχει αντιληφθεί η πολιτεία στον βαθµό και στην έκταση
που πρέπει: 

Πρέπει να ξέρετε, κυρία Φωτίου, ότι αρκετές από τις δαπάνες
δεν καλύπτονται, δυστυχώς, από τον ΕΟΠΥΥ και τα άτοµα µε
αναπηρία χρήζουν φροντίδας όλο το εικοσιτετράωρο, την οποία
τούς παρέχουν οι φροντιστές τους, που δεν είναι άλλοι από τα
αδέλφια τους, από τους συζύγους τους, από τους γονείς τους ή
και από εξειδικευµένο προσωπικό σε κάποιες περιπτώσεις. 

Αυτό, λοιπόν, αντιλαµβάνοµαι ότι έχει πέσει στην αντίληψή
σας, έτσι ώστε να καταλάβετε ότι τα άτοµα αυτά υφίστανται
διπλή επιβάρυνση.

Άρα, κύριε Πρόεδρε, φεύγω και µε τη δέσµευση ότι και αυτό
θα αποφευχθεί, µιας και σε όλα τα προηγούµενα τα οποία είπαµε
δεν νοµίζω ότι οι συµπολίτες µας µε αναπηρία και ιδιαίτερα µε
βαριά κινητική αναπηρία καλύπτονται από τις παροχές της πολι-
τείας, ως δείγµα ισόνοµης και ισότιµης αντιµετώπισης και ελάχι-
στης δικαιοσύνης απέναντι στα δικαιώµατά τους, για τα οποία
όλοι νοµίζω ότι ενδιαφερόµαστε. 
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Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε, κυ-

ρία Παπακώστα. 
Κυρία Φωτίου, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας για

τρία λεπτά. 
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κυρία Πα-
πακώστα, χαίροµαι για την επανάληψη όσων είπα, διότι ίσως µε
αυτόν τον τρόπο γίνονται πιο αξιόπιστα κατά την άποψή σας.
Πάντως, συµφωνώ απόλυτα. 

Όµως, έχετε πει ορισµένα πράγµατα που δεν ισχύουν. Το
πρώτο είναι ότι δεν διακόψαµε ποτέ την εφαρµογή του πιλοτικού
προγράµµατος της κυβέρνησής σας σε δεκατρείς δήµους και
συνολικά για είκοσι χιλιάδες άτοµα. Και µέχρι σήµερα εκταµι-
εύουµε ορθά και µε βάση όλες τις διασταυρώσεις, οι οποίες γί-
νονται από το πιλοτικό πρόγραµµα, το οποίο είχατε κάνει ως
κυβέρνηση, όσον αφορά στο ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα. 

Μάλιστα, εντός των ηµερών τροπολογούµε τη δική σας από-
φαση να δώσετε 20 εκατοµµύρια σε αυτό το ελάχιστο εγγυηµένο
εισόδηµα, διότι δεν έφτασαν και διότι πρέπει να δώσουµε 28 εκα-
τοµµύρια, τα οποία προβλέψαµε. Άρα ουδέποτε το σταµατή-
σαµε. 

Έχω να πω ξανά και ξανά, όπως έχω πει επανειληµµένα για το
ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα, ότι έτσι όπως εφαρµόστηκε
στους δεκατρείς δήµους πιλοτικά έχει µεγάλα λάθη και δεν κά-
λυψε παρά µόνο τον έναν πυλώνα από τους τρεις που όφειλε να
καλύψει.

Εξ ου και µην καλύπτοντας τον τελευταίο, τον τρίτο και πολύ
αποφασιστικό πυλώνα, δηλαδή της εύρεσης εργασίας -«ένταξη»
είναι ο τρίτος πυλώνας, κυρία Παπακώστα- και οι άνθρωποι βρί-
σκονται σε αυτή την κατάσταση διότι δεν έχουν δουλειά κυρίως,
όπως ξέρετε. Εποµένως, χωρίς τον τρίτο πυλώνα που δεν προ-
βλεπόταν και δεν έγινε τίποτα σε αυτό το επίπεδο µε την πιλοτική
εφαρµογή, έχω να σας πω ότι από τις είκοσι χιλιάδες που µπήκαν
στην πιλοτική εφαρµογή, µόνο σαράντα τέσσερις βγήκαν. 

Άρα, όταν λέγαµε ότι εάν δεν γίνει σωστά ο σχεδιασµός του
ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος, θα υπάρχει τεράστια φτώ-
χεια και τεράστια παγίδα φτώχειας, είχαµε δίκιο. Γιατί βγήκαν
µόνο σαράντα τέσσερις.

Αυτό ξέρετε τι σηµαίνει, κυρία Παπακώστα; Ότι εάν δεν κατα-
φέρνεις για τους ανθρώπους που µπαίνουν µέσα, δίνοντάς τους
αυτά τα ελάχιστα λεφτά, δηλαδή έως 400 ευρώ για τετραµελή
οικογένεια -που σηµαίνει ότι, εάν έχει 300 ευρώ, συµπληρώνει τα
άλλα 100 ευρώ, γιατί αυτό είναι η περιβόητη ιστορία του ελάχι-
στου εγγυηµένου εισοδήµατος-, άµα δεν τους βρεις υπηρεσίες,
δηλαδή να δώσεις ενοίκιο είτε ρεύµα είτε επισιτιστική συνδροµή,
πράγµατα που κάναµε εµείς για την ανθρωπιστική κρίση, τότε ο
άνθρωπος αυτός µένει εκεί µέσα και µετά κάνει µαύρη εργασία
για να συνεχίζει να παίρνει τα 100 και τα 150 ευρώ. 

Εποµένως να µε συγχωρείτε. Όσον αφορά στα άτοµα µε ανα-
πηρία, εσείς η ίδια στην επίκαιρη ερώτησή σας οµολογείτε ότι οι
προηγούµενες κυβερνήσεις σας έκοψαν εξαιτίας των δύο προ-
ηγούµενων µνηµονίων. Εδώ λέει «εφαρµογή των δύο πρώτων
µνηµονίων επέφερε σηµαντική µείωση των ατόµων µε αναπηρία».

Κυρία Παπακώστα, δεν ήµασταν εµείς κυβέρνηση τότε που
µειώσατε τους µισθούς, τις συντάξεις και όλα τα προνοιακά επι-
δόµατα. Σας παρακαλώ, λοιπόν, θέλω να συνεργαστούµε σε
αυτόν τον ευαίσθητο τοµέα. Μη µε κατηγορείτε ούτε για ελαφρό-
τητα ούτε για πράγµατα τα οποία προσπαθώ να πω πολιτικάντικα
και δεν προσπαθώ να κάνω. 

Εγώ πιστεύω ότι θα συνεργαστούµε, γιατί ξέρω τη δουλειά
σας και εποµένως εκεί εγώ επενδύω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε, κυ-
ρία Φωτίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού προηγουµένως συµµετείχαν
στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «1974: Η αποκατάσταση της δη-
µοκρατίας» που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής, είκοσι δύο
µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί από το 1ο

Γενικό Λύκειο Αλίµου. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Συνεχίζουµε τον κοινοβουλευτικό έλεγχο µε την τέταρτη µε
αριθµό 153/16-11-2015 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του
Βουλευτή Ηρακλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-
ΔΗΜΑΡ κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε
το πρόγραµµα «Βοήθεια στο Σπίτι». 

Θα απαντήσει η Αναπληρώτρια Υπουργός κ. Θεανώ Φωτίου.
Τον λόγο έχει ο κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου, για να αναπτύξει

την επίκαιρη ερώτησή του για δύο λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η εθνική στρατηγική για την κοινωνική ένταξη, το πλαίσιο

αυτής, υποβλήθηκε τον Δεκέµβριο του 2014 και πήραµε την έγ-
κριση. Μέχρι τον Ιούνιο έπρεπε να έχει υποβάλει την εξειδίκευση
το Υπουργείο. Υπεβλήθη πράγµατι τον Ιούλιο και ήρθε η απάν-
τηση που απορρίπτει όχι το σύνολο, αλλά το µεγαλύτερο µέρος
της εξειδίκευσης της εθνικής στρατηγικής.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Αυτά είναι
επικίνδυνα...

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Μην επιµένετε. Αρκετά ψέµατα
είπατε, κυρία Φωτίου.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε Κεγ-
κέρογλου,…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρία Υπουργέ, µην
επιµένετε. Σας παρακαλώ, θα σας δώσω µετά τον λόγο. Ορίστε,
κύριε Κεγκέρογλου. Με συγχωρείτε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Όσον αφορά το ελάχιστο εγγυη-
µένο εισόδηµα, που ήταν πιλοτικό πρόγραµµα σε δεκατρείς δή-
µους, δυστυχώς δεν είχε την τύχη να έχει ολοκληρωθεί µε µια
άλλη αντίληψη, αλλά µε την αντίληψη της κ. Φωτίου, η οποία στο
πρώτο διάστηµα έλεγε ότι θα το καταργήσει. Το απαξίωσε. 

Βεβαίως, η κριτική που έκανε για τη µη εφαρµογή του δεύτε-
ρου και του τρίτου πυλώνα ισχύει. Το Υπουργείο της όµως ήταν
υπεύθυνο να υλοποιήσει και την παροχή υπηρεσιών για τους δι-
καιούχους και την εργασιακή ένταξη, για την οποία είχαµε δε-
σµεύσει 20 εκατοµµύρια. Προφανώς, η κ. Φωτίου απευθύνεται
στην κ. Αντωνοπούλου ή στον κ. Κατρούγκαλο, οι οποίοι αυτά τα
20 εκατοµµύρια δεν τα διέθεσαν για την εργασιακή αποκατά-
σταση.

Μίλησε για τη στήριξη των ατόµων µε αναπηρία. Να πω ότι
αυτό που ισχύει διεθνώς σήµερα και η Ελλάδα το έχει εντάξει
στη στρατηγική της και είναι προτεραιότητα είναι η αυτόνοµη και
υποστηριζόµενη διαβίωση. Στο πλαίσιο αυτό, πρέπει να έχεις
σπίτι, οικογενειακό περιβάλλον και πρέπει να υποστηρίζεσαι.

Εχθές συζητήσαµε για την πρώτη κατοικία. Ο Υπουργός Αγρο-
τικής Ανάπτυξης ήρθε και µίλησε για τον φόρο στο κρασί και ζή-
τησε να µειωθεί. Το αρµόδιο Υπουργείο Εργασίας «τουµπεκί»
χθες για τη στήριξη των ατόµων µε αναπηρία, για τους τρίτε-
κνους, για τους πολύτεκνους, για να υπάρξει ιδιαίτερη στήριξη
σε αυτούς τους ανθρώπους και περαιτέρω προστασία της κατοι-
κίας τους! Απορρίφθηκε η πρόταση της ΕΣΑΜΕΑ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Βεβαίως, το θέµα µε τα εισοδηµατικά κριτήρια και µε τον µη
υπολογισµό των προνοιακών επιδοµάτων θα πρέπει να κατοχυ-
ρωθεί και νοµικά. Η µόνη κατοχύρωση που υπάρχει σήµερα είναι
η κοινή υπουργική απόφαση την οποία έχω υπογράψει και ανα-
φέρεται στο εγγυηµένο κοινωνικό εισόδηµα και πρέπει να κατο-
χυρωθεί και νοµοθετικά. 

Για να µείνουν, όµως, τα παιδιά τα ανάπηρα στο σπίτι τους,
για να µείνουν τα άτοµα µε αναπηρία, χρειαζόµαστε δύο πράγ-
µατα: δοµές ανοιχτής στήριξης και εκπαίδευσης αυτών των ατό-
µων, στέγες υποστηριζόµενης διαβίωσης και βεβαίως το
πρόγραµµα «Βοήθεια στο Σπίτι».

Πάµε, λοιπόν, στις δοµές στήριξης των παιδιών και συγκεκρι-
µένα στις σαράντα τέσσερις δοµές που εκπαιδεύουν και στηρί-
ζουν παιδιά µε αναπηρία. Δυστυχώς, εδώ και δέκα µήνες όχι µό-
νο σταµατήσατε τη χρηµατοδότηση αυτών των δοµών, όχι µόνο
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µέχρι τον Ιούνιο που έπρεπε, σύµφωνα και µε τον δικό σας νόµο,
να βγάλετε µια κοινή υπουργική απόφαση δεν την βγάλατε, αλλά
στις 16 του Νοέµβρη και πιο µπροστά στις 29 του Οκτώβρη αρ-
νηθήκατε να δείτε τους γονείς. 

Θα παρακαλούσα πάρα πολύ αντί για ψέµατα, αντί για ειρω-
νείες και αντί για οτιδήποτε άλλο, να δείτε την οµοσπονδία των
γονέων και να συνεργαστείτε, για να στηρίξουµε αυτές τις σα-
ράντα τέσσερις δοµές µε τα χίλια τετρακόσια δεκατέσσερα παι-
διά που εκπαιδεύονται εκεί.

Είναι απαράδεκτο να λέτε τον Νοέµβρη του 2015 ότι «πέρασε
ο Ιούνιος». Μην πείτε ότι δεν το είπατε και αυτό! Πέρασε ο Ιού-
νιος και δεν βγήκε η απόφαση, τώρα δεν γίνεται. Μη µου πείτε
ότι ως Υπουργείο δεν το είπατε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Στη δευτερολογία
σας, κύριε συνάδελφε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. Μειώστε
τον χρόνο της δευτερολογίας µου. 

«Βοήθεια στο Σπίτι». Έγινε ένα θετικό βήµα µετά την κατάληψη
που έκαναν στο γραφείο σας. Το θετικό βήµα όµως έχει σχέση
µε τη µέχρι τώρα µηδενική ανταπόκρισή σας. Το πρόγραµµα έχει
θεσµοθετηθεί από πέρυσι τον Αύγουστο για αόριστη διάρκεια
πλέον, όµως εσείς µιλάτε για έναν χρόνο.

Θα πρέπει να δείτε τρία πράγµατα -και κλείνω µε αυτά-, για να
δούµε αν θα µπορέσουµε να συνεργαστούµε και να στηρίξουµε
όλοι αυτούς τους ανθρώπους. 

Πρώτον, υπάρχει ένα θέµα µε το ότι ο ένας χρόνος δεν αρκεί.
Τουλάχιστον τριετία να µπει, αφού δεν θέλετε να είναι αορίστου
χρόνου. Να δούµε µέσα στην τριετία την ενοποίηση όλων των
προγραµµάτων που έχει κάθε δήµος, κάτω από τη Διεύθυνση
Κοινωνικών Υπηρεσιών των δήµων, να δούµε τη δυνατότητα ανα-
πλήρωσης αυτών που φεύγουν από το πρόγραµµα. Ήταν τρεις
χιλιάδες εξακόσιοι, τώρα είναι τρεις χιλιάδες τριακόσιοι πενήντα.
Επίσης, πρέπει να προσληφθούν καινούργιοι και να δοθεί η δυ-
νατότητα σε δήµους -όπως η Αττική, που δεν είχε εκµεταλλευθεί
το πρόγραµµα και δεν το είχε αξιοποιήσει τα προηγούµενα χρό-
νια- να µπορέσουν τώρα να κάνουν πρόγραµµα και να ενταχθούν
σε αυτή τη χρηµατοδότηση.

Το βήµα που έγινε είναι θετικό, αλλά δεν είναι αρκετό. Είναι
πολύ πίσω από αυτά που είχαµε νοµοθετήσει πέρυσι. Είναι πολύ
πίσω από αυτά που έχει ανάγκη το σύνολο των ογδόντα χιλιάδων
που είναι ενταγµένοι σε αυτό το πρόγραµµα, όπως είναι οι ηλι-
κιωµένοι, ΑΜΕΑ, άνθρωποι ανήµποροι.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Κεγκέρο-

γλου, καταλαβαίνετε ότι καλύψατε το σύνολο του χρόνου οµιλίας
σας, αλλά θα σας δώσω χρόνο δευτερολογίας, γιατί έχει νόηµα
να γίνεται κοινοβουλευτικός έλεγχος.

Τον λόγο έχει για τρία λεπτά η Αναπληρώτρια Υπουργός κ. Φω-
τίου.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Ξέρετε ότι το ψέµα έχει πολύ κοντά πόδια. Δεν µπορεί να λέ-
γεται ποτέ στη Βουλή των Ελλήνων ότι απερρίφθη η εξειδίκευση
της ΕΣΚΕ, που κάναµε µέσα σε πέντε µήνες, όταν ο κ. Κεγκέρο-
γλου δούλευε επί τέσσερα χρόνια. Είχε την υποχρέωση από το
2012 να καταθέσει την περιβόητη ΕΣΚΕ και την έδωσε τελευταία
στιγµή, τον Δεκέµβριο του 2014. Αυτό είναι το πρώτο. 

Δεύτερον, είναι εθνικά επιζήµιο –και εγώ σπάνια χρησιµοποιώ
αυτές τις λέξεις- να λέγεται µέσα στη Βουλή ότι απερρίφθη η
εθνική στρατηγική για την κοινωνική ένταξη. Αυτό που είναι αλή-
θεια είναι ότι όχι µόνο είχαµε εξαιρετικά θετικά σχόλια από την
Επιτροπή Παραλαβής, αλλά ότι εµείς µέσα σε πέντε µήνες είµα-
στε συνεπείς στις υποχρεώσεις µας, όταν κάποιοι άλλοι έκαναν
τρία χρόνια για να µπορέσουν επιτέλους καταϊδρωµένοι να υπο-
βάλουν το συγκεκριµένο.

Εντός των ηµερών επανυποβάλλουµε τον µηχανισµό παρακο-
λούθησης της ΕΣΚΕ. Έτσι κάνατε και εσείς. Όταν σας έκαναν
διορθώσεις, επανυποβάλλατε πράγµατα.

Αφήστε τις εξυπνάδες, διότι ακούει και ο κόσµος. Είναι δυνα-
τόν να λέτε ότι απορρίφθηκε η εξειδίκευση; Είναι δυνατόν να

λέτε τέτοια πράγµατα, όταν ξέρετε ότι, αν απορριφθεί ο µηχανι-
σµός για τους Ροµά, παραδείγµατος χάριν, αυτό είναι condition-
ality για τα ΕΣΠΑ της πρόνοιας; 

Είναι δυνατόν να λέτε αυτό το πράγµα, όταν µιλάµε για 330
εκατοµµύρια για προγράµµατα, µέσα στα οποία βρίσκεται το
«Βοήθεια στο Σπίτι» και τα κέντρα δηµιουργικής απασχόλησης
των παιδιών ΑΜΕΑ; Είναι δυνατόν; Είναι δυνατόν, για αντιπολι-
τευτικούς λόγους να κάνουµε τέτοιες ζηµιές, µπορούµε. 

Τι είναι όλα αυτά, κύριε Κεγκέρογλου; Ποιους κοροϊδεύετε;
Ποια 20 εκατοµµύρια βάλατε για τον τρίτο πυλώνα για την απα-
σχόληση; Δεν ντρεπόµαστε και λιγάκι; Τα 20 εκατοµµύρια που
βάλατε όλα και όλα, που δεν έφτασαν, ήταν µόνο για το επίδοµα,
µόνο για τον πρώτο πυλώνα! 

Ενέγραψαν 20 εκατοµµύρια και µάλιστα είχαν και την έπαρση
να γράψουν «µέχρι εξαντλήσεως των 20 εκατοµµυρίων» να γίνει
το πρόγραµµα. Αυτά έπρεπε να είχαµε φέρει εµείς εδώ, για να
κάνουµε τέτοιες σπέκουλες, που δεν τις κάνουµε.  Έπρεπε να
πούµε πως έβαλε ο κ. Κεγκέρογλου ότι το πρόγραµµα του ελα-
χίστου εγγυηµένου θα γίνει µέχρι εξαντλήσεως των 20 εκατοµ-
µυρίων. Θα το είχαµε σταµατήσει, κύριε Πρόεδρε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίας Αναπληρώτριας Υπουργού)

Αντ’ αυτού, εµείς βάζουµε τα επιπλέον οκτώ που χρειάζονται
για την ολοκλήρωσή του. Κι επειδή, βεβαίως, δεν έχω τελειώσει,
θα µου δώσετε τον αντίστοιχο χρόνο, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Στη δευτερολογία
σας, αν θέλετε, για να γίνει ένας ζωντανός διάλογος.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Γίνονται µε-
γάλες σπέκουλες, που δεν πρέπει να γίνονται εν ου παικτοίς, στις
πλάτες ανθρώπων που έχουν µεγάλο πρόβληµα, όχι µόνο τα
άτοµα µε αναπηρία, όχι µόνο οι δοµές φτώχειας. Γιατί µέσα στις
δοµές φτώχειας έχουµε και άλλα προβλήµατα που µας κληρο-
δοτήσατε. Θα πω ορισµένα πράγµατα. 

Πρώτον, σπεκουλάρετε µε καθυστέρηση, δηλαδή στις 15.35’
καταθέτετε την ερώτηση την ηµέρα που ξέρετε ότι έχει γίνει η
κινητοποίηση των εργαζοµένων για το «Βοήθεια στο Σπίτι», που
δεν ξέρετε πόσοι είναι και κάνετε συνεχή λάθη. Διότι θα έπρεπε
να ξέρετε ότι το πρόγραµµα είχε τρεις χιλιάδες διακόσιους σα-
ράντα έξι στην αρχή και σήµερα έχει πολύ λιγότερους. Έχουν
φύγει οι άνθρωποι, γιατί έχουν βρει αλλού δουλειά ή κάτι άλλο
και έχει λιγότερους. Είπατε «τρεις επτακόσιους και δεν βαριέ-
σαι», έτσι για να δηµιουργούµε αίσθηση εδώ στο ακροατήριο,
που δεν υπάρχει κιόλας.

Από την άλλη, ήρθαν οι άνθρωποι, τους οποίους είχα ξαναδεί,
και συστήσαµε επιτροπή, µόλις εξελέγηµεν τη δεύτερη φορά,
µαζί τους. Απορρίπτουν τον νόµο που είχατε κάνει και θέλατε να
τους βάλετε στην ΕΕΤΑΑ. Δεν θέλουν οι εργαζόµενοι. 

Εκτός των άλλων που λέτε, λέτε ψεύδη κατά την επίκαιρη ερώ-
τησή σας και λυπάµαι πάρα πολύ αυτή τη στιγµή, πραγµατικά.
Διότι εδώ λέτε, ούτε λίγο ούτε πολύ, το εξής και διαβάζω: «Συγ-
κεκριµένα µε τον ν.4277/2014 έχει κατοχυρωθεί η διαχρονική λει-
τουργία του προγράµµατος από 1-1-2016, µε διασφαλισµένη
χρηµατοδότηση». 

Εµείς καταθέτουµε σύντοµα τροπολογία, για να µπορέσουµε
να πάρουµε τα χρήµατα και όχι µόνο τα χρήµατα που λέτε ότι
διασφαλίσατε, αλλά και τις άκρες που µας αφήσατε από τα προ-
ηγούµενα έτη. Το 2013 έχουµε 3.000.000 ανοικτά. Τα ψάχνουµε
και δεν έχουν αποδοθεί. Μέσα στο 2015  έχουµε επίσης ανοικτά
χρήµατα. Τα ψάχνουµε, τα εγγράφουµε στον προϋπολογισµό
του 2016, για να µπορέσουµε να υλοποιήσουµε το πρόγραµµα.

Λέτε κιόλας ότι έπρεπε να έχει ολοκληρωθεί η σύναψη συµ-
βάσεων αορίστου χρόνου, όπως λέει το άρθρο 64. Πού το λέει
αυτό, κύριε Κεγκέρογλου; Ντροπή! Όχι µόνο δεν το λέει το
άρθρο 64, παίζετε µε τους εργαζόµενους και τον πόνο τους; Το
άρθρο 64 είναι εδώ και το έχω. Για φέρτε µου την πρόταση που
λέει ότι γίνονται αορίστου χρόνου!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρία Υπουργέ,
καλώς.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Θα συνε-
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χίσω, γιατί αυτό είναι ντροπή σε όλα τα επίπεδα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καταλαβαίνετε βέ-

βαια και οι δύο ότι έχετε καλύψει τον χρόνο. Άρα ή θα πρέπει να
σταµατήσουµε εδώ ή θα πρέπει να προχωρήσουµε.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Όχι, να συ-
νεχίσουµε, γιατί εγώ έχω βγάλει ανακοίνωση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Φυσικά θα συνεχί-
σουµε, αλλά θα παρακαλούσα και τους δύο να ολοκληρώσουµε.
Θα δώσω τον χρόνο που ήταν να πάρετε, δηλαδή τρία λεπτά
στον κ. Κεγκέρογλου και τρία λεπτά στην κυρία Υπουργό.

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά αυστηρά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, στην αγωνία της

η κ. Φωτίου να καλύψει τα κενά, τις παραλείψεις και την αδρά-
νεια, δικαιολογείται να λέει αυτά που λέει, αλλά όχι να ξεφεύγει.

Πρώτα απ’ όλα, θα πρέπει να πούµε για όσα είπε πριν, απαν-
τώντας στην κ. Παπακώστα, για το εγγυηµένο κοινωνικό εισό-
δηµα και την εξαίρεση από τον υπολογισµό του εισοδήµατος στα
εισοδηµατικά κριτήρια γενικότερα των προνοιακών αναπηρικών
επιδοµάτων, είναι µέσα στην υπουργική απόφαση που έχω υπο-
γράψει εγώ ως Υφυπουργός και αυτό που ζητούµε είναι να ισχύει
για όλα και απ’ εδώ και πέρα.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Πριν λέγατε
άλλα και τώρα λέτε άλλα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Μην κάνετε διά-
λογο, παρακαλώ. Σας παρακαλώ, κυρία Υπουργέ. Δεν γίνεται
έτσι.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Σας έχω πει και άλλη φορά ότι
σας σέβοµαι. Μην ξεφεύγετε. Σας σέβοµαι για πολλούς λόγους.
Συγκρατηθείτε. 

Τα 20 εκατοµµύρια στα οποία αναφέρθηκα -κάνατε σωστή κρι-
τική, αλλά είναι για την κ. Αντωνοπούλου- ήταν από το ΕΣΠΑ, κα-
ταλάβατε; Ήταν από το ΕΣΠΑ!

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ήταν από
τον προϋπολογισµό!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Δεν γίνεται έτσι.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Άλλα τα 20 εκατοµµύρια του

προϋπολογισµού για τον πρώτο πυλώνα, την οικονοµική ενί-
σχυση, και άλλα τα 20 εκατοµµύρια που είχαν δεσµευθεί από το
ΕΣΠΑ για την εργασιακή επανένταξη. Ακόµα να το καταλάβεις;
Είχα πει δεκαπέντε φορές εδώ µέσα ότι τα χάνετε τα λεφτά, τα
πάνε αλλού και µου λέγατε ότι όχι, δεν κινδυνεύουν. Φύγανε και
πήγαν αλλού.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Θα σας πω.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Αυτό σάς λέω! 
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Τώρα, θα
σας πω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Στην απάντησή σας,
κυρία Φωτίου, σας παρακαλώ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Μα, δεν το ξέρετε το θέµα. Δεν
φταίω εγώ. 

Είπατε προηγουµένως ότι δεν ξέρω τι λέω µε τις συµβάσεις.
Να τα δεχθώ όλα: τις κατηγορίες, τα επιτιµητικά σχόλια, όλα τα
δέχοµαι. Αλλά το ότι δέκα µήνες έχετε χωρίς χρηµατοδότηση τις
δοµές των χιλίων τετρακοσίων δεκατεσσάρων παιδιών µε ανα-
πηρία…

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Εµείς;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Βεβαίως, εσείς. Διότι, ενώ ψηφί-
στηκε ο ν.4312/2014, άρθρο 14, παράγραφος 3, τον τροποποι-
ήσατε, κάνατε τον ν. 4325 και δεν βγάλατε την υπουργική από-
φαση που έπρεπε να βγάλετε µέχρι τον Ιούνιο. Καταλάβατε; 

Δεύτερον, η οµάδα διοίκησης έργου του «Βοήθεια στο Σπίτι»
είναι µε τον νόµο του Δεκεµβρίου, την οποία τη συγκροτήσατε
πριν από έναν µήνα. Καταλάβατε; Πέντε, έξι µήνες αδρανούσατε.
Αυτό σάς λέω. 

Βέβαια -θα το πω δηµοσίως, γιατί δηµοσίως το είπατε και ε-

σείς- αποδώσατε ευθύνες στην πρώην γενική γραµµατέα σε συ-
ναντήσεις που είχατε µε τους φορείς ότι δεν σας ενηµέρωνε
σωστά και λοιπά.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Εγώ; 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Εµένα δεν µε ενδιαφέρει η αιτία,
µε ενδιαφέρει, όµως, ότι µε τον τρόπο µε τον οποίο χειρίζεστε
τα θέµατα, πληρώνουν τη νύφη άνθρωποι που δεν έχουν καµµία
ευθύνη. Τα χίλια τετρακόσια δεκατέσσερα παιδιά τι ευθύνη
έχουν και πληρώνουν τη νύφη της αδράνειάς σας; Τους έχετε
πει ότι µέχρι τις 14.30’ σήµερα θα τους απαντήσετε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Τελειώστε, σας πα-
ρακαλώ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Σαράντα τέσσερις δοµές είναι. Ή απαντήστε τους θετικά σή-

µερα ή κάντε ένα ραντεβού –εσείς, όµως, όχι να στέλνετε τη δι-
ευθύντρια- την άλλη εβδοµάδα να δείτε τι κάνετε. 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Άλλα  αντ’
άλλων!

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: «Βοήθεια στο Σπίτι»: «Μέχρι 1η

Σεπτεµβρίου του 2015», εδώ στο ΦΕΚ το λέει…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Τελειώσαµε, κύριε

Κεγκέρογλου, σας παρακαλώ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: …«συνάπτουν συµβάσεις» µε

τους φορείς. Στους φορείς αναφέρεται, όχι στους εργαζόµε-
νους. 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Το άρθρο
του νόµου το λέει! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρία Υπουργέ, θα
απαντήσετε! 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Για τους φορείς αναφέρεται! Το
καταθέτω στα Πρακτικά για να δούµε τον χαρακτηρισµό που µου
έδωσε η κ. Φωτίου, να µείνει στην ιστορία. Θα το καταθέσω στα
Πρακτικά. «Μέχρι 1η Σεπτεµβρίου», το λέει! Στους φορείς αναφέ-
ρεται. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Εντάξει, κύριε Κεγ-
κέρογλου, σας ευχαριστώ.

Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο. Και εσείς αυστηρά για τρία
λεπτά, εάν έχετε την καλοσύνη.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Λυπάµαι
πολύ. Πάρα πολύ λυπάµαι! 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Λυπάσαι!
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Είναι γραµ-
µένο στην επίκαιρη ερώτησή σας και παραποιείτε και παίζετε µε
τον πόνο των ανθρώπων, γιατί βεβαίως οι τρεις χιλιάδες διακό-
σιοι, οι οποίοι σήµερα έχουν µείνει λιγότεροι από τρεις χιλιάδες
εκατό, πράγµατι θέλουν -αφού είναι διορισµένοι και αφού κάνουν
αυτό το έργο και καλύπτουν πάγιες και διαρκείς ανάγκες- να γί-
νουν αορίστου χρόνου οι άνθρωποι.

Αυτό γράψατε για να τους δουλέψετε. Γράψατε ότι το άρθρο
64 λέει να έχει ολοκληρωθεί η σύναψη συµβάσεων αορίστου
χρόνου. Είναι γραµµένο και φαίνεται αυτό που γίνεται αυτή τη
στιγµή, πώς να εµπαίξουµε τους ανθρώπους, όταν ξέρετε ότι το
άρθρο 103 του Συντάγµατος το απαγορεύει.

Οι άνθρωποι, λοιπόν, όλοι αυτοί µε τους οποίους στήσαµε την
επιτροπή αυτή, όλοι οι φορείς και από το «Βοήθεια στο Σπίτι»,
ήρθαν στο Υπουργείο και στήσαµε αυτές τις επιτροπές εγκαί-
ρως. Και όχι µόνο αυτό, αλλά και αυτό που προβλέπατε να πάνε
στην ΕΤΑΑ, δεν το επιθυµούν οι εργαζόµενοι. 

Με αυτήν την έννοια, λοιπόν, έχω να πω και εδώ δηµόσια αυτά
που έβγαλα και την ίδια ηµέρα ως ανακοίνωση. Και εσείς την ξέ-
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ρατε την ανακοίνωση και σπεκουλάρετε εκ των υστέρων. 
Πρώτον, το πρόγραµµα µε τη  µορφή που ισχύει ως σήµερα

και µε τους ίδιους εργαζόµενους, διότι αν γίνει η µετάβαση δεν
θα είναι οι ίδιοι οι εργαζόµενοι και το ξέρετε πολύ καλά, γι’ αυτό
το σπεκουλάρετε, όπως σπεκουλάρατε και το ότι βάλατε τα 20
εκατοµµύρια στο ΕΣΠΑ απασχόλησης, όταν ξέρετε ότι ενώ το
ένα είναι στοχευµένοι οι άνθρωποι, οι οποίοι παίρνουν το ελάχι-
στα εγγυηµένο εισόδηµα, εσείς το βάλατε στο ΕΣΠΑ και ξέρετε
πολύ καλά ότι δεν µπορεί να δοθούν τα λεφτά σε αυτούς που
επελέγησαν από το Μαλεβίζι.

Λέω έναν από τους δεκατρείς δήµους. 
Εποµένως δεν µπορούσαµε να του βρούµε δουλειά στο Μα-

λεβίζι, επειδή θέλατε. Το πρόβληµα των τριών πυλώνων είναι να
του βρεις δουλειά. Πού να του βρεις δουλειά; Στην Αθήνα από
το Μαλεβίζι; Το ΕΣΠΑ δεν µπορεί να το καλύψει µε αυτόν τον
τρόπο, για αυτό ξέρατε ότι δεν καλύπτατε από το ΕΣΠΑ τον τρίτο
πυλώνα. 

Οι εργαζόµενοι, λοιπόν, ήρθαν και είπαν σε όλες αυτές τις
συγκεντρώσεις που κάναµε: «Εµείς, κύριοι, αυτόν τον νόµο που
λέει να µας πάει στην ΕΕΤΑΑ δεν τον θέλουµε.». Διότι ξέρανε τι
θα σήµαινε µε αυτούς τους νέους όρους, ότι δεν θα µπορούσαν
να συνεχίσουν την εργασία τους. Για αυτόν τον λόγο επεκτεί-
νουµε αυτό το πρόγραµµα, όχι µόνο για έναν χρόνο. Έχουµε
βρει τις πιστώσεις µέχρι το 2019. Και τις έχουµε βρει αναλογικά
από όλους τους φορείς, οι οποίοι µπορεί να δίνουν τα 55 εκα-
τοµµύρια για να µπορεί να γίνεται το πρόγραµµα.

Συγχρόνως, σχεδιάζουµε για πρώτη φορά δίκτυο φροντίδας
για τους ηλικιωµένους, το οποίο θα χρηµατοδοτείται από κρατι-
κούς πόρους, όπως είναι το ΑΚΑΓΕ, όπως είναι το ΙΚΑ, όπως είναι
από η Γενική Γραµµατεία Πρόνοιας. Εξ ου και τα 55 εκατοµµύ-
ρια, τα οποία ειδικά για του χρόνου γίνονται 60 εκατοµµύρια, για
να καλύψουµε τρύπες του παρελθόντος που δεν πληρώθηκαν.

Συγχρόνως, σχεδιάζουµε ένα νέο δίκτυο, που ποτέ δεν σκε-
φτήκατε. Ένα δίκτυο για την τρίτη ηλικία και για τις ευάλωτες
οµάδες, που θα έχει και  κρατικούς πόρους και πόρους ΕΣΠΑ.
Είναι πολύ διαφορετική η αντίληψή µας από τη δική σας, που
ήταν πώς θα φάµε τα λεφτά του ΕΣΠΑ όπου µπορούµε και πώς
θα σχεδιάσουµε µόνο εκεί που είναι οι πελατειακές µας σχέσεις.
Αυτά τελειώνουν.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ε, βέβαια! Αλίµονο! Αυτή είναι η
δική σας αντίληψη! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε,
κυρία Υπουργέ.

Προχωρούµε στην έβδοµη µε αριθµό 155/16-11-2015 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Β’ Πειραιά της Ένωσης
Κεντρώων κ. Θεοδώρας Μεγαλοοικονόµου προς τον Υπουργό
Υγείας σχετικά µε την καταβολή των εφηµερίων του ιατρικού
προσωπικού της Β’ Υγειονοµικής Περιφέρειας Πειραιώς και Νή-
σων Αιγαίου. 

Θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Παύλος Πολάκης.
Τον λόγο έχει η κ. Μεγαλοοικονόµου για δύο λεπτά, για να

αναπτύξει την επίκαιρη ερώτησή της.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, πρόκειται για ένα φλέγον ζήτηµα, που αφορά

τις εφηµερίες των γιατρών. Καθώς ξέρουµε, οι γιατροί δεν
ασκούν ένα επάγγελµα, ασκούν ένα λειτούργηµα. Τη δύσκολη
αυτή εποχή που ζούµε κάνουν υπεράνθρωπες προσπάθειες για
να µπορέσουν να εξυπηρετήσουν και να ασκήσουν το λειτούρ-
γηµά τους, διότι, εκτός από τους δικούς µας ασθενείς, έχουν να
περιθάλψουν και τους πρόσφυγες και τους µετανάστες που πάνε
στα νοσοκοµεία µας, τα οποία έχουν πάρα πολλά προβλήµατα.
Αυτό το ξέρουµε όλοι.

Το πρόβληµά τους είναι σχετικά µε την καταβολή των εφηµε-
ριών. Θα σας αναφέρω ότι το πρόβληµα εστιάζεται στο ιατρικό
προσωπικό της Β’ ΥΠΕ. Ο προηγούµενος Υπουργός Υγείας κ.
Κουρουµπλής είχε φροντίσει να διατεθούν τα αναγκαία χρήµατα
για την πληρωµή των εφηµεριών. 

Όλες οι ΥΠΕ µάς έχουν ενηµερώσει ότι έχουν καταβληθεί οι
αποζηµιώσεις των εφηµεριών του ιατρικού προσωπικού για το
πρώτο τρίµηνο του 2015. Στη Β’ ΥΠΕ, όµως, δεν έχει καταβληθεί

η αποζηµίωση για το πρώτο τρίµηνο. Έχουν δοθεί µόνο για τους
δύο πρώτους µήνες, ενώ έχει γίνει και λανθασµένη καταβολή, µε
λιγότερα ποσά από τα αναλογούντα.

Από τις 9 Οκτωβρίου 2015 στο ιατρικό προσωπικό της Β’ ΥΠΕ
έχει γίνει ενηµέρωση ότι η αποζηµίωση των εφηµεριών για το
πρώτο τρίµηνο θα γίνει στις 27 Οκτωβρίου. Επίσης, τους έχει
γνωστοποιηθεί ότι η καταβολή των αποζηµιώσεων του δεύτερου
και τρίτου τριµήνου θα πραγµατοποιηθεί στις 27 Οκτωβρίου και
σε κάθε περίπτωση µέχρι τις 13 Νοεµβρίου.

Μέχρι σήµερα, παρά τις διαβεβαιώσεις, δεν έχει ολοκληρωθεί
ούτε η πληρωµή του πρώτου τριµήνου ούτε βέβαια του δευτέρου
και τρίτου τριµήνου. Μπορώ να σας καταθέσω τις διαβεβαιώσεις
ότι θα είχαν καταβληθεί µέχρι 27-10 και 13-11.

Κατόπιν των ανωτέρω, ρωτάω τον κύριο Υπουργό: Για την εν
λόγω περίοδο, πλέον των επτά µηνών, δεν έχει γίνει καµµία κα-
ταβολή αποζηµιώσεων των εφηµεριών του πρώτου τριµήνου του
ιατρικού προσωπικού της Β’ ΥΠΕ. Προτίθεστε να κάνετε άµεση
πληρωµή τους, την ώρα που ξέρετε ότι υπάρχουν πάρα πολλοί
γιατροί που δεν µπορούν να καλύψουν τα έξοδα διαβίωσής τους,
τις οικογένειές τους, ο µισθός τους είναι πάρα πολύ µικρός κι
έχουν µεγάλες ανάγκες βιοποριστικές και δεν µπορούν να αντε-
πεξέλθουν; 

Δεύτερον, για ποιον λόγο δεν έχουν πληρωθεί οι αποζηµιώσεις
του ιατρικού προσωπικού του δεύτερου και τρίτου τριµήνου κυ-
ρίως για τη Β’ ΥΠΕ, όσο και για τις υπόλοιπες ΥΠΕ; 

Επίσης, προτίθεστε, κύριε Υπουργέ, να παρέµβετε για την
άµεση καταβολή των αποζηµιώσεων των εφηµεριών του ιατρικού
προσωπικού; Διότι πλησιάζουν Χριστούγεννα πλέον και οι κατα-
βολές εκκρεµούν και οι άνθρωποι βρίσκονται σε πάρα πολύ δυ-
σάρεστη θέση για να επιβιώσουν. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την

κ. Μεγαλοοικονόµου.
Τον λόγο έχει ο Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας κ. Παύλος Πο-

λάκης για τρία λεπτά.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Ευ-

χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Μεγαλοοικονόµου, ευχαριστώ για την επίκαιρη ερώ-

τηση, γιατί µου δίνετε την ευκαιρία να αποκαταστήσω την αλή-
θεια. Διότι δυστυχώς η ενηµέρωσή σας –δεν λέω ότι γίνεται από
πρόθεση- δεν είναι η πραγµατική.

Φέτος, µετά από πολλά χρόνια, είναι η πρώτη χρονιά που
αυτήν τη στιγµή είµαστε Νοέµβριο και σε όλα τα νοσοκοµεία της
χώρας έχουν εξοφληθεί κι έχουν πληρωθεί -είναι στις τσέπες των
ανθρώπων- οι εφηµερίες και του τρίτου τριµήνου. Αν ρωτήσετε
τι γινόταν τα προηγούµενα δύο-τρία χρόνια, εκεί να δείτε κλάµα
και οδυρµός. Φέτος είναι η πρώτη χρονιά που συµβαίνει αυτό.

Τα συγκεκριµένα στοιχεία τα οποία παρουσιάσατε ήταν λίγο
µπερδεµένα. Προφανώς δεν σας έγινε η σωστή ενηµέρωση. Η
πραγµατική κατάσταση για τη Β’ ΥΠΕ είναι η εξής: Πρώτον, στα
νοσοκοµεία της Β’ Υγειονοµικής Περιφέρειας, στην οποία ανήκει
ο Πειραιάς κι όλο το Αιγαίο, οι γιατροί έχουν πληρωθεί και το
τρίτο τρίµηνο. Στα νοσοκοµεία της Β’ ΥΠΕ το υπόλοιπο προσω-
πικό, που παίρνει υπερωρίες, νυχτερινά, εξαιρέσιµα, εφηµερίες
κάποιων επιστηµόνων, όπως βιοχηµικοί, βιολόγοι κ.λπ., έχει πλη-
ρωθεί το δεύτερο τρίµηνο και προχωράει αυτές τις µέρες να πλη-
ρωθεί και το τρίτο τρίµηνο. Θα πω µια κουβέντα γι’ αυτό, όπως
και για κάτι άλλο. Θα σας πω όλα τα στοιχεία µαζί. 

Στα κέντρα υγείας της Β’ ΥΠΕ, οι γιατροί έχουν πληρωθεί
µέχρι και τον Μάιο και το τρίτο τρίµηνο ετοιµάζεται και θα πλη-
ρωθεί τις επόµενες µέρες. 

Στο λοιπό προσωπικό των κέντρων υγείας πια, όσον αφορά τις
υπερωρίες, δυστυχώς τώρα ετοιµάζεται να πληρωθεί το πρώτο
τρίµηνο –είναι στον επίτροπο- και θα πληρωθεί σίγουρα και το
δεύτερο και τρίτο τρίµηνο. Εδώ υπήρξε ένα πρόβληµα, όπως κα-
ταλάβατε, που αφορά τα κέντρα υγείας, που είναι πάρα πολλά -
από τη Ρόδο µέχρι τη Λήµνο και τα νησιά του Αιγαίου- διαχειρι-
στικής επάρκειας της συγκεκριµένης Β’ ΥΠΕ. Διότι ξέρετε τα κέν-
τρα υγείας ήταν στα νοσοκοµεία και πέρασαν στις ΔΥΠΕ από την
προηγούµενη κυβέρνηση χωρίς καµµία προετοιµασία του διοι-
κητικού µηχανισµού. Αυτό είχε σαν αποτέλεσµα σε δυόµισι ΥΠΕ
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από τις επτά να υπάρξει πρόβληµα ανταπόκρισης του διοικητι-
κού µηχανισµού των κεντρικών υπηρεσιών των υγειονοµικών πε-
ριφερειών για να βγουν τα στοιχεία, τα εντάλµατα και να
πληρωθούν οι άνθρωποι στα κέντρα υγείας. Γιατί στα νοσοκο-
µεία –το λέω µετά λόγου γνώσεως- οι εγκεκριµένες πιστώσεις
από τον προϋπολογισµό έχουν αποδοθεί και είναι στα χέρια των
ανθρώπων και το τρίτο τρίµηνο.

Μάλιστα, αυτήν τη στιγµή, τον Δεκέµβριο, ετοιµαζόµαστε να
πληρώσουµε για πρώτη φορά µετά από πολλά χρόνια τους
µήνες Οκτώβριο και Νοέµβριο για όλα τα νοσοκοµεία της χώρας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε
πολύ.

Τα υπόλοιπα θα τα πείτε στη δευτερολογία σας.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Ευ-

χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρία Μεγαλοοικο-

νόµου, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κύριε Υπουργέ, σύµφωνα

µε την ενηµέρωση που έχω δεν έχει γίνει ορθή εκκαθάριση του
πρώτου τριµήνου. Ξέρω ότι έχει γίνει πληρωµή µόνο για τις εφη-
µερίες του Απριλίου και του Μαΐου. Μόνο αυτές οι εφηµερίες και
ίσως έγινε κατόπιν της επίκαιρης ερωτήσεως που είχα υποβάλει.
Δεν έχουν γίνει οι πληρωµές που λέτε όλες για το πρώτο τρίµηνο.
Έχουν γίνει επιλεκτικά µερικές πληρωµές, δεν έχει εξοφληθεί το
πρώτο τρίµηνο ούτε το δεύτερο ούτε το τρίτο. Εξοφλήθηκε µόνο
ο Απρίλιος και ο Μάιος. Αυτές είναι οι πληροφορίες µου. Αν µπο-
ρείτε να µου δώσετε αποδεικτικά στοιχεία ότι έχει πληρωθεί η Β’
ΥΠΕ και έχουν εξοφληθεί το πρώτο και δεύτερο τρίµηνο, δώστε
µου τα στοιχεία. Πάντως, σύµφωνα µε τις πληροφορίες µου εξο-
φλήσατε µόνο τον Απρίλιο και τον Μάιο και µάλιστα επιλεκτικά
πληρώθηκαν µόνο µερικές εφηµερίες και εξακολουθούν να
υπάρχουν ελλείψεις. Αυτή η πληροφόρηση, µάλιστα, είναι χθε-
σινοβραδινή. Πληρώθηκαν µετά, όταν είχα υποβάλει ήδη την επί-
καιρη ερώτηση. Οπότε, δεν µε ικανοποιεί η απάντησή σας. 

Περιµένω, τουλάχιστον, να µου δώσετε µια απάντηση για το
πότε θα πληρωθούν. Έστω να µου πείτε ότι µέχρι το τέλος του
χρόνου οι εφηµερίες της Β’ ΥΠΕ και των άλλων ΥΠΕ που εκκρε-
µούν θα εξοφληθούν, γιατί οι άνθρωποι αυτοί κάνουν ένα υπε-
ράνθρωπο έργο, έχουν επιφορτιστεί όλα τα νησιά, όλες τις
περιοχές που πλήττονται από πρόσφυγες, από µετανάστες που
είναι άνθρωποι και θέλουν την περίθαλψη και είναι απλήρωτοι.
Έχουν κι αυτοί δικαιώµατα, έχουν οικογένειες και πρέπει να ζή-
σουν. Πρέπει να µας δώσετε ένα ορισµένο χρονοδιάγραµµα.
Πείτε µας ότι µέχρι τις 15 Δεκεµβρίου θα τους έχετε εξοφλήσει.
Είναι δεδουλευµένα και τους ανήκουν. Δεν µπορεί να είναι απλή-
ρωτοι.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε, κυ-

ρία Μεγαλοοικονόµου.
Τον λόγο έχει για τη δευτερολογία του ο Υπουργός κ. Πολά-

κης.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Κυρία

Μεγαλοοικονόµου, µάλλον δεν µε παρακολουθήσατε στην πρω-
τολογία και τα επαναλαµβάνω. Απάντησα και έδωσα συγκεκρι-
µένο χρονοδιάγραµµα. 

Δεν πρόλαβα να πω και κάτι άλλο, το οποίο θα πω τώρα. Τα
νοσοκοµεία της Β’ ΥΠΕ έχουν πληρωθεί µέχρι και το τρίτο τρί-
µηνο. Οι υπερωρίες για τους γιατρούς των νοσοκοµείων της Β’
ΥΠΕ θα πληρωθούν και για τους µήνες Οκτώβρη-Νοέµβρη µέσα
στον Δεκέµβρη. Το υπόλοιπο προσωπικό έχει πληρωθεί το δεύ-
τερο τρίµηνο και θα πληρωθεί και το τρίτο τρίµηνο. Στα κέντρα
υγείας, επαναλαµβάνω, οι γιατροί έχουν πληρωθεί µέχρι Μάιο.
Το τρίτο τρίµηνο θα πληρωθεί άµεσα, το οποίο ετοιµάζεται, πη-
γαίνει στον επίτροπο. Το µεγάλο πρόβληµα υπήρξε στις υπερω-
ρίες του λοιπού προσωπικού στα κέντρα υγείας. Εκεί είναι το
πρώτο τρίµηνο στον επίτροπο, θα ετοιµαστούν σύντοµα το δεύ-
τερο και τρίτο τρίµηνο. 

Αυτό που ήθελα να πω πριν, αλλά είχε περάσει ο χρόνος, είναι
πως υπάρχει ένα έλλειµµα, το οποίο αφορά το λοιπό προσωπικό
των νοσοκοµείων της Β’ ΥΠΕ, για την υπερωριακή απασχόληση
και αφορά το ιατρικό προσωπικό των κέντρων υγείας της Β’ ΥΠΕ.

Αυτό έχει να κάνει µε το ότι αναγκαστήκαµε να αυξήσουµε το κα-
θεστώς εφηµεριακής κάλυψης στα νησιά του Αιγαίου και στα µε-
γάλα κεντρικά νοσοκοµεία, ακριβώς για να αντιµετωπίσουν το
προσφυγικό ρεύµα. 

Σε αυτή µας την υποχρέωση, θα ανταποκριθούµε. Είµαστε σε
επικοινωνία µε το Υπουργείο Οικονοµικών. Όλες οι πιστώσεις
που είχαν εγγραφεί στον προϋπολογισµό θα αποδοθούν κανο-
νικά. Υπάρχει το έλλειµµα σε αυτές τις δύο κατηγορίες που σας
είπα, τις επαναλαµβάνω, στο προσωπικό των νοσοκοµείων της
Β’ ΥΠΕ -όχι στους γιατρούς, στο λοιπό προσωπικό- και στους για-
τρούς των κέντρων υγείας της Β’ ΥΠΕ. Υπάρχει µια διαφορά εκεί,
ένα έλλειµµα λόγω της αύξησης της εφηµεριακής κάλυψης, το
οποίο προσπαθούµε και πιστεύω θα καλύψουµε µε τη συνεργα-
σία του Υπουργείου Οικονοµικών, όπως είχε δεσµευτεί ο κ. Κου-
ρουµπλής όταν είχε συναντηθεί µαζί τους, τους µήνες Μάιο και
Ιούνιο, όταν άρχισε η µεγάλη ένταση του προσφυγικού ρεύµα-
τος. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Δεν είναι αυτή που περιγρά-
φετε στην επίκαιρη ερώτησή σας.

Μάλιστα, είµαστε σε µία επικοινωνία και µε το Υπουργείο Οι-
κονοµικών αλλά και µε τον ΕΟΠΥΥ για το θέµα της κατάρτισης
του προϋπολογισµού του χρόνου, για να δοθεί µια οριστική λύση
στο πρόβληµα της εφηµέρευσης, το οποίο είναι ένα πρόβληµα
που ταλανίζει τα νοσοκοµεία εδώ και είκοσι, είκοσι πέντε χρόνια.
Ήταν ένας εύκολος τρόπος για τις προηγούµενες κυβερνήσεις
να κόβουν λεφτά. Αυτό έχει δηµιουργήσει πάρα πολλά προβλή-
µατα ειδικά σε επαρχιακά νοσοκοµεία, αλλά και σε µεγάλα νο-
σοκοµεία του κέντρου. Το πρόβληµα το ξέρουµε πάρα πολύ
καλά και δεν το λύσαµε επειδή κάνατε την ερώτηση. Το λύσαµε
γιατί είναι υποχρέωσή µας να το λύσουµε. 

Είµαι ο συγγραφέας της φράσης «ασφαλή προγράµµατα εφη-
µεριών, που να επιτρέπουν αξιοπρέπεια στους γιατρούς και
ασφάλεια στους ασθενείς» ως µαχόµενος νοσοκοµειακός για-
τρός στη Νίκαια τη δεκαετία του ’90 και αυτήν τη δέσµευση που
τότε πήραµε και τότε βάλαµε µπροστά, θα την υλοποιήσουµε στο
αµέσως επόµενο χρονικό διάστηµα, δίνοντας µια οριστική λύση
σ’ αυτό το πρόβληµα που ταλανίζει τα νοσοκοµεία όλα αυτά τα
χρόνια.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε, κύ-

ριε Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Δευτέρας 23 Νο-
εµβρίου 2015.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 167/17-11-2015 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Καρδίτσας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Χρυσούλας Κατσαβριά-Σιωροπούλου προς τον Υπουργό Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε την υποστήριξη και
την αξιοποίηση του Κέντρου Γενετικής Βελτίωσης Ζώων Καρδί-
τσας.

2. Η µε αριθµό 161/17-11-2015 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αικατερίνης Παπακώ-
στα-Σιδηροπούλου προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, σχετικά
µε τις δηλώσεις του Υπουργού Εθνικής Άµυνας για την εισροή
τροµοκρατών στην Ευρώπη µέσω της Ελλάδας.

3. Η µε αριθµό 134/13-11-2015 επίκαιρη ερώτηση του ΣΤ’ Αν-
τιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή Δωδεκανήσου της Δηµο-
κρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ. Δηµητρίου Κρεµα-
στινού προς τον Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχετικά
µε την αποκατάσταση του Εθνικού Θεάτρου Ρόδου.

4. Η µε αριθµό 170/17-11-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµ-
µανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την κατάρ-
γηση όλων των σχετικών αποφάσεων που αφορούν την εντολή
επιστροφής του επιδόµατος τοκετού και τη χορήγησή του σε
όλες τις γυναίκες.

5. Η µε αριθµό 156/17-11-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Λάρισας του Ποταµιού κ. Κωνσταντίνου Μπαργιώτα προς
τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τη µείωση του αριθµού των
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δοτών και των πραγµατοποιούµενων µεταµοσχεύσεων για το
έτος 2015 στη χώρα µας.

6. Η µε αριθµό 154/16-11-2015 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Πειραιά της Ένωσης Κεντρώων κ. Θεοδώρας Μεγαλοοι-
κονόµου προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευ-
µάτων, σχετικά µε το Ελληνικό Ανοικτό Πανεπιστήµιο και τη διοί-
κηση αυτού.

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 162/17-11-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Λάρισας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μάξιµου Χαρακόπου-
λου προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τις συντάξεις του ΟΓΑ.

2. Η µε αριθµό 138/13-11-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αρκαδίας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ –
ΔΗΜΑΡ κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου προς τον Υπουργό Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε την άρση περιο-
ρισµού είκοσι χιλιοµέτρων για τη δωρεάν µεταφορά των µαθη-
τών των ηµερήσιων και εσπερινών ΕΠΑΛ.

3. Η µε αριθµό 171/17-11-2015 επίκαιρη ερώτηση του Ζ’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Λάρισας του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεωργίου Λαµπρούλη προς τους
Υπουργούς Υγείας και Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοι-
νωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την καταβολή των δεδουλευ-
µένων στους εργαζόµενους στα κέντρα υγείας.

4. Η µε αριθµό 157/17-11-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αχαΐας του Ποταµιού κ. Ιάσονα Φωτήλα προς τον Υπουργό
Υγείας, σχετικά µε τα προβλήµατα του Θεραπευτικού –Παιδαγω-
γικού Κέντρου ΑΜΕΑ «ΜΕΡΙΜΝΑ» στην Πάτρα.

5. Η µε αριθµό 166/17-11-2015 επίκαιρη ερώτηση του Ανεξάρ-
τητου Βουλευτή Β’ Αθηνών κ. Ευσταθίου Παναγούλη προς τον

Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τη λίστα Λαγκάρντ.
6. Η µε αριθµό 160/17-11-2015 επίκαιρη ερώτηση του Ανεξάρ-

τητου Βουλευτή Αχαΐας κ. Νικολάου Νικολόπουλου προς τον
Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε τα
προβλήµατα στο Ελληνικό Ανοικτό Πανεπιστήµιο.

7. Η µε αριθµό 149/16-11-2015 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αικατερίνης Παπακώ-
στα-Σιδηροπούλου προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, σχετικά
µε την αποκατάσταση των αποδοχών και των συντάξεων των στε-
λεχών των Ενόπλων Δυνάµεων.

8. Η µε αριθµό 131/13-11-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Κοζάνης της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου Κασαπίδη
προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, σχετικά µε την εθνική εκκρε-
µότητα των επτά χιλιάδων εννιακοσίων εβδοµήντα έξι «άταφων»
πεσόντων στη Β. Ήπειρο κατά το έπος του 1940.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά
της Δευτέρας 5 Οκτωβρίου 2015 και της Τρίτης 6 Οκτωβρίου
2015 και ερωτάται το Σώµα αν τα επικυρώνει.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς τα Πρα-

κτικά της Δευτέρας 5 Οκτωβρίου 2015 και της Τρίτης 6 Οκτω-
βρίου 2015 επικυρώθηκαν.

Ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 13.51’ λύεται η συνε-

δρίαση για τη Δευτέρα 23 Νοεµβρίου 2015 και ώρα 18.00’ µε αν-
τικείµενο εργασιών του Σώµατος κοινοβουλευτικό έλεγχο: συζή-
τηση επίκαιρων ερωτήσεων, σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη
που έχει διανεµηθεί.
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